
رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان 
قم از اعزام تیم غربالگری برای پیشگیری از شیوع شپش در مدارس 

قم خبر داد. 
هادی هدایتی پور با بیان اینکه شیوع شپش امری جهانی است 
و استان های کشور از جمله قم را نیز در برگرفته است، ادامه داد: در 
استان قم به دلیل مهاجر پذیر بودن متأسفانه شیوع شپش بیشتر 

است که باید مورد توجه جدی قرار گیرد.
وی با بیان اینکه شیوع شپش در فصل زمستان بیشتر است، 
افزود: تاکنون چندین جلسه با مرکز بهداشت جهت اتخاذ تدابیر لازم 

برای کنترل و پیشگیری از شیوع شپش برگزار شده است.
رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش قم با 

اشاره به اعزام تیم غربال گری بهداشت فردی به مدارس ..

آن که  باوجود  گفت:  مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو 
صحبت های بابک زنجانی درباره وزارت نفت صحت ندارد و سعی 
در انتقام گیری دارد، اما برخی نکاتی که درباره مرتضوی می گوید 

را می توان پذیرفت.
امیرعباس سلطانی با اشاره به برگزاری جلسات رسیدگی به 
پرونده بابک زنجانی، اظهار داشت: همان طور که پیش تر هم عرض 
کردم، هیچ کدام از صحبت های بابک زنجانی پشتوانه حقوقی 
ندارند و تنها سعی دارد با هجمه وارد کردن به دولت و مسئولان، 

همان رویه قهرمان نمایی و قدرت نمایی را پیش بگیرد.
وی افزود: واقعیت این است که صحبت های بابک زنجانی 
را نمی توان به عنوان دفاعیه پذیرفت. زنجانی سعی دارد خود 
را به عنوان شخصیتی مهم جا بزند و تنها به دنبال افترا زدن به 

دیگران و دروغ گویی است...

در ابتدای یازدهمین جلسه رسیدگی به اتهامات بابک زنجانی 
متهم نفتی با حضور در جایگاه و ادامه قرائت دفاعیات خود خطاب 
به قاضی گفت: مدارکی از سوی شرکت سوئیفت ارسال شد که در 
مورد استفاده از خطوط آن صحبتهایی مطرح شده بود و مطالبی در 
مورد نمایندگان سوئیفت از جمله شرکت مهندسین متحد ارائه شده 
بود. در این خصوص مطالبی ذکر شد که AEG نماینده سوئیفت 

نیست بلکه تنها زیر مجموعه ای از این شرکت است.
وی در خصوص ملک ایران زمین نیز مدعی شد: پیش از این 
اعلام شده بود مبلغ کارشناسی شده 1760 میلیارد تومان به دلیل 

تراکم شهرداری به قیمت پایین تری کارشناسی شده بود...

یک عضو حزب کارگزاران گفت: اصلاح طلبان در قم از آقای لاریجانی حمایت می کنند و برای سه کرسی نمایندگی مجلس، دو کاندیدا 
معرفی می کنند. 

حسین مرعشی از احتمال کاندیداتوری صادق خرازی از حوزه انتخابیه قم در انتخابات مجلس و همچنین احتمال حضور سید حسن 
خمینی در انتخابات مجلس خبرگان خبر داد و اظهار داشت: در حال حاضر هیچ بحثی در خصوص ائتلاف میان اصلاح طلبان و اصولگرایان 
وجود ندارد.  وی ادامه داد: اصلاح طلبان بر اساس رهنمودهایی که آقای خاتمی رهبر اصلاحات داشتند، سازوکاری مشخص به عنوان شورای 

عالی سیاستگذاری انتخابات اصلاح طلبان تشکیل دادند که در این شورا همه احزاب عضو شورای هماهنگی ...
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مرعشی: از آقای لاریجانی حمایت می کنیم 

اصلاح طلبان در قم
دو کاندیدا معرفی می کنند
 احتمال کاندیداتوری صادق خرازی از حوزه انتخابیه قم در انتخابات مجلس

احتمال حضور سید حسن خمینی در انتخابات مجلس خبرگان

هدیه آیت الله سبحانی به ترک کنندگان سیگار

مدیرکل دفترهماهنگی امور استانهای سازمان ملی استاندارد ایران: 

قم قطب تولید موتورسیلکت کشور است 

رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان خبرداد:

اعزام تیم غربالگری برای پیشگیری 
از شیوع شپش در مدارس قم 

پولدار شدن زنان یکی از عوامل طلاق!
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عضو کمیسیون انرژی مجلس:

بابک زنجانی تنها 
یک ویترین است

یازدهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی:

ثروت افسانه ای 
»زنجانی« آب رفت!

8

دولت در پی پیروزی جناح خاصی نیست

آیت الله مکارم شیرازی  گفت: امروز در مسئله اعتیاد با مشکل بسیاری مواجه 

بوده و آمار و ارقام موجود از اعتیاد مردان، زنان و کودکان وحشتناک است.
به گزارش خبرگزاری »حوزه«،  این مرجع تقلید شیعیان  صبح دیروز در 
درس خارج فقه در مسجد اعظم قم به روایتی از امام حسن عسکری)ع( 
اشاره کردند و  اظهارداشت: حضرت در این روایت فرمودند: »ریاضة 
الجاهل ورد المعتاد عن عادته کالمعجز/ تمرین دادن و آموختن 

جاهل و برگرداندن معتاد از عادتش، شبیه معجزه است«.
وی ضمن توصیه هایی به والدین و روحانیون،  افزود : پیام 

نخست این روایت این است که باید تمام پدران و مادران؛ همچنین روحانیون در مسائل تربیتی دارای تحمل، حوصله، 
صبر و استقامت باشند که بدون آن به جایی نخواهند رسید. این مرجع تقلید تأکید کرد: انبیاء الهی، اسوه های هدایت 
و تحمل بوده اند و باید از آنان الگو بگیریم. آیت الله مکارم شیرازی ابراز داشتند: پیام دوم این روایت، موضوع پیشگیری 
است که باید به آن توجه داشت. این مرجع تقلید،  موضوع پیشگیری را بسیار مهم دانستند و گفت: امروز معتادانی 
وجود دارند که پس از ماه ها تلاش برای ترک، دوباره به آغوش اعیتاد بازگشته و ترک دادن آنان بسیار مشکل است؛ 

پس با سرمایه گذاری بر روی پیشگیری می توان با این معضلات، مقابله کرد.
این استاد درس خارج حوزه خاطرنشان ساخت: امروز در مسئله اعتیاد با مشکل بسیاری مواجه بوده و آمار و ارقام 

موجود از اعتیاد مردان، زنان و کودکان وحشت ناک است...

آیت الله مکارم شیرازی : 

آمار اعتیاد زنان و کودکان وحشتناک است 

سرمقاله: حسین  طالبی

پاریس  تروریستی  حملات 
یکبار دیگر نشان داد که بدون عزم 
جدی برای مبارزه با تفکر تفکیری 
نمی توان تنها به بمبارانهای کور 
به  نمود.  اکتفا  حاصل  بدون  و 
خصوص آنکه ائتلاف بزرگی که 
علیه این گروه تروریستی در دو 

سال قبل تشکیل شد ...

چگونه به جنگ غول های 
تروریست برویم؟

روحانی: امیدوارم افراد تاثیرگذار و با تدبیر به مجلس راه یابند
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چگونه به جنگ غول های 
تروریست برویم؟

حملات تروریستی پاریس یکبار دیگر نشان داد که بدون 
عزم جدی برای مبارزه با تفکر تفکیری نمی توان تنها به 
بمبارانهای کور و بدون حاصل اکتفا نمود. به خصوص آنکه 
ائتلاف بزرگی که علیه این گروه تروریستی در دو سال قبل 

تشکیل شد نتوانست و یا نخواست که ریشه این گروه تروریستی را در منطقه خاورمیانه 
بخشکاند؛ فراموش نکنیم در این ائتلاف کشورهایی بودند که از این گروهها حمایت کرده و 

حتی در راستای تقویت و گسترش آنها گام بر میداشتند.
از سوی دیگر همین کشورها نیز از این گروههای تروریستی ضربه خوردند اما بر اساس 
تئوری هزینه و منفعت حضور این تروریستها را گامی در جهت توازن قدرت درمنطقه ارزیابی 
مینمودند. هنوز هم باید به این نکته توجه داشت تا هنگامی که ریشه تفکر تفکیری از میان 

برداشته نشود گروههای تروریستی به راحتی خواهند توانست نیرو جذب کنند.
علاوه بر آن رفع تبعیض و بهبود وضعیت اقتصادی کشورهای ضعیف منطقه خاورمیانه نیز 
باید در دستور کار قرار گیرد. واقعیت اینست که امروز کشورهای زیادی در معرض خطر این 
تفکر قرار دارند. بنابراین پیش از آن که منطقه و جهان به مخاطره بیشتری افتد باید جلوی 

گسترش چنین تفکراتی را گرفت و مسدود ساخت.
نباید از نظر دور داشت که فرانسه و کشورهای اروپایی نیز نقش مهمی در گسترش این 
تفکر داشتند. تخریب ساختارهای سنتی خاورمیانه بدون در نظرگرفتن آلترناتیوی برای این 

کشورها، مأمن مناسبی را برای تفکر تکفیری در اختیار آنان قرارداد.
حمله به لیبی باعث شد که داعش و القاعده در این کشورها فعال شده به گونه ای که حتی 
سفیر آمریکا نیز قربانی این تحولات شد. اکنون لیبی مأمن مناسبی برای گروههای افراطی 
تروریستی است. در یمن، حمله عربستان به این کشور علاوه بر تفرقه میان اعراب باعث افزایش 
قدرت داعش در این کشور شد و ادامه این جنگ نیز تنها به سود تروریستهای داعش و القاعده 
خواهد بود تا همچنان بر آتش تفرقه دینی و قومی بدمند. اینگونه تحولات میتواند در بسیاری 

از کشورهای منطقه که دارای دولتهای ضعیفی هستند اتفاق بیافتد.
سوریه و عراق نیز چندین سال است که مقر گروههای تروریستی داعش و القاعده گردیده 
اند. این گروهها با سوءاستفاده و تعبیر نادرست از قوانین دین مبین اسلام و ضعف اقتصادی 
مالی مردم منطقه توانسته اند مردم این کشورها را دچار تفرقه و تشتت مذهبی نموده و آنان را 
گمراه سازند. برخی از کشورهای منطقه غولی را از شیشه بیرون آوردند که اکنون موجودیت 
خود آنان را به مخاطره انداخته است . اکنون باید با تمهیدات مقتضی و لازم غول تروریسم و 
افراط گرایی را دوباره در حصار قرار داد. اما پیامدهای حادثه ترورریستی فرانسه چه خواهد بود؟ 

شاید بتوان در چند بند مهمترین تبعات این حادثه را خلاصه کرد:
1- افزایش گرایشهای اسلام هراسانه: این حادثه محملی برای ناسیونالیستهای افراطی در 
کشورهای اروپایی خواهد بود که از طریق آن بتوانند منویات خود را به منظور کسب کرسیهای 
قدرت به پیش ببرند. بنابراین افزایش محبوبیت راست گرایان در کشورهای قدرتمند اقتصادی 

اروپا قابل پیش بینی است.
2- محدودیت برای مهاجرین و تبعیض میان آنان: دور باطل تبعیض میات مهاجرین و 
افزایش محدودیت بر افرادی که از خشونت این گروه تروریستی فرار کرده اند افزایش خواهد 
یافت و به نوعی آنهایی هم که طرفدار چنین گروههایی نیستند بر اثر فشارهای وارده به سمت 

این گروههای تروریستی جذب خواهند شد.
3- افول اقتصادی اروپا: این حادثه تا مدتی پیشرفت اقتصادی و صنعت توریسم اروپا بویژه 

فرانسه را دچار خدشه خواهد نمود .
4- محدودیت در رفت و آمد و تجدید نظر در مقررات شینگن: کشورهای منطقه شینگن 
در اروپا محدودیتی برای رفت وآمد و استقرار در کشورهای دول عضو شینگن ندارند اما این 
حادثه باعث خواهد شد مقررات سختگیرانه تری اعمال شده و ایستگاهای ایست و بازریسی 

مجددا در بسیاری از کشورهای اروپایی برپا خواهد گردید.
5- تلاش بیشتر برای حل بحرانهای منطقه ای: به نظر می رسد با چنین اقدامی در فرانسه 
دول غربی به این نتیجه خواهند رسید که باید هرچه سریعتر راه حلهایی را برای کاهش تنش 
در مناطق بحرانی خاورمیانه از جمله عراق، سوریه، لیبی و یمن انجام دهند. این مساله فرصت 

خوبی برای دول عاقل و خردمند جهت مدیریت بحران در منطقه خواهد بود.
در این راستا شاید برخی از کشورهای اروپایی از جمله فرانسه درصدد استفاده از سازمانهای 
بین المللی برای مقابله با این گروه برآیند. سازمان ملل، ناتو، گروه 20، جی 8 و سازمان امنیت 
و همکاریهای اروپا از جمله سازمانهایی هستند که ممکن است فرانسویها و یا دول اروپایی برای 

اقدمات بعدی خود مد نظر قرار داشته باشند.
اکنون بسیاری از سیاستمداران غربی نیز بر این باورند که باید برای حل مشکلات منطقه 

خاورمیانه و مبارزه با تروریسم با ایران، روسیه، سوریه و عراق همکاری کرد.
در پایان باید افزود ضعف کشورهای غربی و سازمانهای بین المللی در خصوص عدم 
مدیریت بحرانهای فوق و عدم محکومیت حمله به یمن و یا تلاش برای تضعیف تفکرات 
منطقی جمهوری اسلامی ایران منجر به وقوع چنین حوادثی گردیده است. اکنون مهار این امر 
برعهده، سیاستمداران و اندیشمندان سیاسی و مذهبی جهان است تا با همراهی با طرحهایی از 
جمله طرح مبارزه با خشونت و افراط گرایی که ایران در سازمان ملل پیشنهاد کرد و همچنین 
لزوم از سرگیری گفتگوهای بین الادیانی میان نحله های فکری مختلف تفکرات تروریستی را 

محدود و در محاق قرار داد.

آیت الله مکارم شیرازی : 

آمار اعتیاد زنان و کودکان وحشتناک است 
آیت الله مکارم شیرازی  گفت: امروز در مسئله اعتیاد با مشکل بسیاری مواجه بوده و 

آمار و ارقام موجود از اعتیاد مردان، زنان و کودکان وحشتناک است.
به گزارش خبرگزاری »حوزه«،  این مرجع تقلید شیعیان  صبح دیروز در درس خارج 
فقه در مسجد اعظم قم به روایتی از امام حسن عسکری)ع( اشاره کردند و  اظهارداشت: 
حضرت در این روایت فرمودند: »ریاضة الجاهل ورد المعتاد عن عادته کالمعجز/ تمرین دادن 

و آموختن جاهل و برگرداندن معتاد از عادتش، شبیه معجزه است«.
وی ضمن توصیه هایی به والدین و روحانیون،  افزود : پیام نخست این روایت این است 
که باید تمام پدران و مادران؛ همچنین روحانیون در مسائل تربیتی دارای تحمل، حوصله، 

صبر و استقامت باشند که بدون آن به جایی نخواهند رسید.
این مرجع تقلید تأکید کرد: انبیاء الهی، اسوه های هدایت و تحمل بوده اند و باید از 

آنان الگو بگیریم.
آیت الله مکارم شیرازی ابراز داشتند: پیام دوم این روایت، موضوع پیشگیری است که 

باید به آن توجه داشت.
این مرجع تقلید،  موضوع پیشگیری را بسیار مهم دانستند و گفت: امروز معتادانی 
وجود دارند که پس از ماه ها تلاش برای ترک، دوباره به آغوش اعیتاد بازگشته و ترک 
دادن آنان بسیار مشکل است؛ پس با سرمایه گذاری بر روی پیشگیری می توان با این 

معضلات، مقابله کرد.
این استاد درس خارج حوزه خاطرنشان ساخت: امروز در مسئله اعتیاد با مشکل بسیاری 

مواجه بوده و آمار و ارقام موجود از اعتیاد مردان، زنان و کودکان وحشت ناک است.
وی  با بیان این مطلب که موضوع اعتیاد سیاسی شده است، تصریح کرد: امروز 
دشمنان به دنبال اعتیاد جوانان ما هستند؛ چراکه اگر مردم آلوده شوند، دیگر در میان آنان، 

رزمندگان و کفن پوشان خط اول نبرد پیدا نخواهد شد.
وی یکی از جنگ های تاریخ را جنگ افیونی عنوان کردند و بیان داشت: در تاریخ، 

جنگی به نام جنگ افیون داریم که میان مأموران انگلیسی و مردم چین واقع شده است.
این مرجع تقلید ادامه داد: مردم چین مشاهده کردند که عده ای در جامعه تریاک 
مجانی تقسیم می کنند که پس از تحقیقات متوجه شدند، تریاک، ماده ای مخدر است و به 
مقابله با آن پرداختند. آیت الله مکارم شیرازی اظهار داشت :باید برای مقابله با این موضوع، 

برنامه ریزی کرد تا کمتر شاهد این مباحث باشیم.

هدیه آیت الله سبحانی به ترک کنندگان سیگار
آیت الله سبحانی گفت: گاهی به افرادی می رسیم که باید با روشی نیکو با آنان استدلال 

و مناظره کنیم.
به گزارش یسنا، این مرجع تقلید در درس خارج اصول خود در مسجد اعظم قم با اشاره 
به آیه 125 سوره نحل، اظهار کرد: خداوند در این آیه فرموده است: ادعُ إلِی سَبیلِ رَبِّکَ 
باِلحِکمَةِ وَالمَوعِظَةِ الحَسَنَةِ وَجادِلهُم باِلَّتی هِیَ أَحسَنُ إنَِّ رَبَّکَ هُوَ أعَلَمُ بِمَن ضَلَّ عَن سَبیلِهِ 
وَهُوَ أعَلَمُ باِلمُهتَدینَ/ با حکمت و اندرز نیکو، به راه پروردگارت دعوت نما! و با آنها به روشی 
که نیکوتر است، استدلال و مناظره کن! پروردگارت، از هر کسی بهتر می داند چه کسی از 

راه او گمراه شده است و او به هدایت یافتگان داناتر است.
وی با بیان این که »چند راه برای تبلیغ وجود دارد« افزود: گاهی با انسان دانشمند طرف 
هستیم که حتما باید با برهان سخن بگوییم و گاهی با شخصی متوسط روبرو می شویم، که 
نصیحت، کارگشاست و گاهی به افرادی می رسیم که باید با روشی نیکو با آنان استدلال و 
مناظره کنیم. این مرجع تقلید با اشاره به آیه 2 سوره صف، خاطرنشان کرد: خداوند در این 
آیه فرموده است: »یَا أیَُّهَا الَّذِینَ آَمَنُوا لِمَ تَقُولُونَ مَا لَا تَفْعَلُونَ/ ای کسانی که ایمان آورده  اید، 

چرا چیزی می  گویید که انجام نمی  دهید؟«
آیت الله سبحانی تصریح کرد: راه چهارمی نیز برای تبلیغ وجود دارد که طلاب باید به 
آن پایبند باشند که مراقبت از زبان، کلام، برخورد و ... بوده، چراکه امام صادق)ع( فرمودند: 

»کونوا دعاة الناس بغیر ألسنتکم/ مردم را با غیر زبان هایتان دعوت کنید«.
این استاد درس خارج حوزه در پایان بیان کرد: بنده گاهی انسان های سیگاری را که 
می بینم، به آنان قول سفر مشهد را می دهم تا آن را ترک کنند، البته این سفر را بعد از 6 

ماه از گذشت ترک سیگار به آنان هدیه می کنم.

سرمقاله

اخبار

حسین  طالبی

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
 تلفن: 32906160  فکس: 32903209 

www.eimandaily.ir    

اخبار
معاون وظیفه عمومی   استان قم خبرداد: 

آغاز مرحله دوم پیش ثبت نام 
طرح جریمه مشمولان غایب

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم از آغاز مرحله دوم پیش ثبت نام 
طرح جریمه مشمولان غایب خبر داد.

 سرهنگ  ولی ترابی   در تشریح این خبر گفت: پیش ثبت نام مرحله دوم طرح جریمه 
مشمولان غایب دارای بیش از هشت سال غیبت از 20 آذر ماه آغاز می شود که برابر اعلام 
سازمان وظیفه عمومی ناجابه دلیل استقبال چشمگیر متقاضیان و درخواست های مکرر، 
افرادی که به هر دلیل نتوانسته اند در مرحله قبلی طرح شرکت کنند، ثبت نام مرحله دوم 
با هماهنگی ستاد کل نیروهای مسلح از 20 آذر ماه سال جاری آغاز و تا پایان دی ماه ادامه 
خواهد داشت و این دسته از افراد باید درخواست خود را از طریق دفاتر خدمات الکترونیک 

انتظامی )پلیس+10( به ثبت برسانند.
وی افزود: میزان جریمه مشمولان غایب برای معافیت از خدمت وظیفه عمومی، بر 
اساس مدرک تحصیلی است و افراد دارای مدرک زیر دیپلم 10 میلیون تومان، دیپلم 15 
میلیون تومان، فوق دیپلم20 میلیون تومان، لیسانس 25 میلیون تومان، فوق لیسانس 30 
میلیون تومان، دکترای غیرپزشکی 35 میلیون تومان، دکترای پزشکی 40میلیون تومان، 
پزشکان متخصص و بالاتر 50 میلیون تومان است که به ازای هر سال غیبت مازاد بر 8 
سال، 10 درصد به مبالغ جریمه پایه اضافه می شود و مدت غیبت بیش از شش ماه، یک 

سال محسوب می شود. 
سرهنگ ترابی ادامه داد: براساس این قانون، مشمولان غایب متاهل از پنج درصد و 

دارای فرزند به ازای هر فرزند از پنج درصد تخفیف کل مبلغ جریمه برخوردار می شوند.
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به مدارک مورد نیاز برای 
ثبت درخواست، اضافه کرد: اصل و کپی شناسنامه و کارت ملی مشمول، اصل و کپی 
آخرین مدرک تحصیلی و اصل و کپی شناسنامه همسر و فرزند در صورتی که متاهل و 

دارای فرزند هستند.
سرهنگ ترابی بیان داشت: مشمولان غایب در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر به پایگاه 
اطلاع رسانی این سازمان به نشانی www.vazifeh.police.ir مراجعه و یا از طریق تماس 
با سامانه تلفن گویا به شماره 096480 می توانند در جریان اخبار مربوط به تعیین تکلیف 
مشمولان غایب قرار گیرند و اطلاع رسانی لازم به متقاضیان در سیر فرآیند اقدام از طریق 
سامانه پیامک صورت می پذیرد و نیازی به مراجعه حضوری به وظیفه عمومی نمی باشد.

مدیرکل دفترهماهنگی امور استانهای سازمان ملی استاندارد ایران: 

قم قطب تولید موتورسیلکت کشور است 
مدیرکل دفترهماهنگی امور استانهای سازمان ملی استاندارد ایران با تاکید برجایگاه 
تولید موتورسیکلت به عنوان قطب صنعتی درقم گفت: با به کار گیری فناوری های روز در 
خطوط تولید داخلی می توان شاهد رشد صنعت موتورسیکلت در کشور و منطقه باشیم. 

به گزارش اداره کل استاندارد قم، فریدون بلغاری در بازدید از خطوط تولید واحد تولیدی 
نیرو موتورشیراز در استان قم،افزود: جایگاه این صنعت در استان با توجه به حضور 20 واحد 
تولیدی و 99 نام تجاری که بیش از 40 درصد کل تولیدات کشور را شامل می شود ، یک 
جایگاه ملی و از ویژگی های بارز استان است و باید در جهت رشد و پیشبرد اهداف آن ، 

تلاش مضاعف صورت پذیرد. 
وی همچنین با اعلام آمادگی سازمان در جهت همکاری با صنعت موتور سیکلت، اظهار 
کرد: واحد تولیدی نیرو موتور شیراز و همه واحد های فعال در این عرصه بایستی ضمن 
همکاری تنگاتنگ با سازمان ملی استاندارد ایران ، مشارکت فعال تری در تدوین و تجدید 

نظر و ارتفاء سطح استاندارد های مرتبط با موتور سیکلت داشته باشند.
بلغاری ابراز امیدواری کرد: در آینده گام هایی در جهت حل موانع و مشکلات پیش روی 

این صنعت در سازمان ملی استاندارد برداشته شود. 
منصور فرزانه مدیرکل استاندارد قم و کارشناسان استاندارد استان نیز به همراه بلغاری ، 

از خطوط تولیدی واحد تولیدی نیرو موتور شیراز بازدید کردند.

اقبالیان  خبرداد:

کاشت گلهای فصلی  درمیادین و معابر 
پرتردد سطح منطقه 7 قم 

 شهردار منطقه هفت  قم گفت :کاشت گل های فصلی پاییزه و زمستانه در سطح 
منطقه هفت با کاشت بیش از 65 هزار بوته گل در حال اجرا است .

 علیرضا اقبالیان  اظهارداشت : در این طرح بیش از 65 هزار بوته گل فصلی در کل 
سطح منطقه با الویت میادین و معابر پرتردد کاشته شده است.

وی، گلهای داودی ، همیشه بهار ، بنفشه و کلم های زینتی را گلهای فصلی کشت شده 
در میادین و معابر پرتردد شهر خواند و از استفاده بیش از 30 درصدی تولیدات عمل آمده 

در خزانه های منطقه در این خصوص خبر داد.
اقبالیان هدف از کاشت گلهای فصلی را بهبود منظر شهری با هدف ایجاد محیط 
شهری مناسب و زیبا و همچنین ایجاد نشاط و سرزندگی در بین شهروندان، بیان کرد 
و افزود: گلکاری معابر و اماکن اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( به صورت ویژه 

اجرا گردیده است

هواشناسی قم پیش بینی کرد:

هوای قم طی دو روز آینده بارانی است
کارشناس هواشناسی استان قم از بارانی بودن هوای استان قم طی دو روز آینده خبر داد. 
محمدجواد ترابیان د، با اشاره به کاهش دو درجه ای دمای هوا در قم نسبت به هفته 
گذشته افزود: امروز هوای این استان نیمه ابری همراه با وزش باد ملایم پیش بینی می شود.

وی اضافه کرد: حداقل دمای هوا امروز پنجشنبه 8 درجه و حداکثر 17 درجه و سرعت 
وزش باد بین 20 تا 35 کیلومتر بر ساعت با جهت شمال شرقی خواهد بود.

ترابیان عنوان کرد: در روز جمعه هوای قم قسمتی تا نیمه ابری به تدریج همراه با افزایش 
ابر و بارش باران و وزش باد ملایم پیش بینی می شود.

وی ادامه داد: حداقل دمای هوا در روز جمعه 5 درجه و حداکثر 16 درجه و سرعت 
وزش باد بین 20 تا 35 کیلومتر در ساعت با جهت شمال غربی خواهد بود.

حجت الاسلام عسکر دیرباز خبر داد:

تحصیل حدود 10 هزار دانشجو در دانشگاه قم
رئیس دانشگاه قم گفت: در حال حاضر حدود 10 هزار دانشجو در دانشگاه قم به 

تحصیل اشتغال دارند.
حجت الاسلام عسکر دیربازدیروز در نشست شورای هماهنگی روابط عمومی های استان 
قم که در دانشگاه قم برگزار شد، ضمن تسلیت ایام شهادت سالار شهیدان )ع( اظهار کرد: 

امیدواریم خداوند به ما توفیق دهد تا پیرو رهروان اهل بیت )ع( باشیم.
وی با اشاره روند شکل گیری دانشگاه قم اضافه کرد: این دانشگاه در سال 59 فعالیت 

خود را آغاز کرد و بعدها به عنوان دانشگاه جامع قم در استان به فعالیت خود ادامه داد.
رئیس دانشگاه قم با اشاره به اینکه در حال حاضر 260 استاد رسمی در این دانشگاه 
به تدریس اشتغال دارند، ادامه داد: همچنین همین تعداد نیز استاد مدعو در این دانشگاه 

فعال هستند.
دیرباز تعداد دانشکده های این دانشگاه را 6 مورد ذکر کرد و افزود: حدود 10 هزار 

دانشجو در دانشگاه قم در مقاطع مختلف مشغول به تحصیل هستند.
وی با بیان اینکه کسانی که از دانشگاه قم فارغ التحصیل می شوند به دلیل ویژگی خاص 
این دانشگاه به عنوان افراد متعهد به خدمت نظام اسلامی درمی آیند، تصریح کرد: به برکت 
انقلاب اسلامی مراکز عالی متعددی در قم تاسیس شده است که مشغول خدمت رسانی 

به نظام هستند.
رئیس دانشگاه قم به سخن امام خمینی )ره( مبنی بر تبلیغ و ترویج کارهای انجام گرفته 
اشاره کرد و ادامه داد: کار روابط  عمومی ها در راستای این فرمایش امام خمینی )ره( است 

و هر چه کار به صورت هنری باشد ماندگاریش بیشتر می شود.
دیرباز قم را دارای جایگاه خاصی معرفی کرد و گفت: کسانی که از استان های دیگر 
به قم می آیند، باید این تفاوت را احساس کنند که به استانی که حرم اهل بیت )ع( 

است، آمده اند.
وی با بیان اینکه شهیدان زیادی در هشت سال دفاع مقدس و بعد از آن تقدیم انقلاب 
شده است، اضافه کرد: دشمنان برای کمرنگ جلوه دادن فرهنگ شهادت توطئه های زیادی 
در پیش گرفته اند، بنابراین یکی از مهم ترین کارها که می توان انجام داد، ترویج فرهنگ 

شهادت و الگو قرار دادن شهدا در امور است.
رئیس دانشگاه قم یادآور شد: کتاب های زیادی در ارتباط با شهدا به چاپ رسیده است 

و می توان با اندکی مطالعه فرهنگ شهادت را فهمید و ترویج داد.

مدیریت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم اداره کل 
دادگستری قم گفت: سال گذشته مسئولیت مداخله درامر 
طلاق و ساماندهی نظام مشاوره به دادگستری محول و 

دراین راستا پنج مرکز مشاوره دراستان راه اندازی شد. 
به گزارش ایرنا، سعید کاویانی روز چهارشنبه در جلسه 
این  افزود:  قم،  استان  های  دستگاه  بانوان  امور  مشاوران 
مرکزها با همکاری بهزیستی، نیروی انتظامی، کلینیک 
حقوقی دانشگاه مفید، آموزش و پرورش و کمیته امداد امام 

خمینی)ره( فعالیت خود را آغاز کرد.
وی با بیان اینکه دادگستری آینه تمام نمای دستگاه 
های اجرایی استان است، گفت: اگر دستگاه های اجرایی قم 
فعالیت خوبی داشته باشند ورودی پرونده ها به دادگستری 

کاهش می یابد و در غیراینصورت افزایش خواهد یافت.
وی گفت: بسیاری از این پرونده ها به ویژه طلاق و مطالبه 
مهریه که سنگ بنای طلاق است، مقدمه ای برای آسیب 

خانواده می شود.
کاویانی با بیان اینکه نخستین برنامه ما در سال گذشته 
کنترل رشد طلاق بوده است، گفت: دومین رویکرد نیز اتخاد 
برنامه مدیریتی مناسب جهت جلوگیری از ورودی پرونده ها 

به دادگاه خانواده است.
وی افزود: درکارگروه دادگاه خانواده 14 دستگاه عضو 
هستند که در سطح کشور در نوع خود بی نظیر بوده است.

مدیریت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم اداره کل 
دادگستری قم با اشاره به برگزاری کلاس های آموزشی برای 

زوج های جوان، گفت: بر اساس مواد 16 تا 19 قانون حمایت 
خانواده، ضرورت مشاوره امر ناگزیری است، اما اجرای قانون 
می طلبد همه دستگاه ها به ویژه شورای شهر و شهرداری 

پای کار باشند.
وی به برگزاری کارگاه های آموزشی برای زوج های جوان 
با همکاری اداره کل ورزش و جوانان اشاره کرد و گفت: در 
سه ماه نخست امسال دو هزار زوج جوان دوره های آموزشی 

قبل، حین و بعد از ازدواج را گذرانده اند.
جلسه مشاوران امور بانوان دستگاه های استان قم در 
سالن امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد و مشاوران 
دستگاه ها گزارشی از عملکرد خود در زمینه های مختلف 

ارائه دادند.

رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از اعزام تیم غربالگری 
برای پیشگیری از شیوع شپش در مدارس قم خبر داد. 

هادی هدایتی پور با بیان اینکه شیوع شپش امری جهانی است و استان های کشور از جمله 
قم را نیز در برگرفته است، ادامه داد: در استان قم به دلیل مهاجر پذیر بودن متأسفانه شیوع 

شپش بیشتر است که باید مورد توجه جدی قرار گیرد.
وی با بیان اینکه شیوع شپش در فصل زمستان بیشتر است، افزود: تاکنون چندین جلسه 
با مرکز بهداشت جهت اتخاذ تدابیر لازم برای کنترل و پیشگیری از شیوع شپش برگزار 

شده است.
رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش قم با اشاره به اعزام تیم 

غربال گری بهداشت فردی به مدارس افزود: 30 نفر برای اعزام به مدارسی که از مربی بهداشت 
برخوردار نیستند آموزش داده شده اند تا به بررسی بهداشت فردی دانش آموزان به ویژه موی 

سر بپردازند.
رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان قم بیان کرد: شپش از 
خون انسان تغزیه می کند و در دمای 38 درجه نیز زنده می ماند بنابرین ورزش و فعالیت 
دانش آموزان منجر به پراکندگی شپش و آلودگی اطرافیان می شود لذا باید به صورت جدی 

به کنترل شپش در مدارس پرداخت.
وی گفت: به افراد مبتلا فرم ارجاع به مرکز بهداشتی و درمانی داده می شود تا پس از معاینه 

دقیق تر توسط پزشک دوره درمان آغاز شود.

اعضای هیات دولت درجلسه دیروز به 
ریاست رییس جمهوری، به آقایان فریدون 
همتی و محمدرضا خباز به ترتیب به عنوان 
اعتماد  رأی  سمنان،  و  قزوین  استانداران 

دادند.
رییس  جمهوری در این جلسه با اشاره 
به رأی اعتماد هیأت وزیران به استانداران 
جدید قزوین و سمنان خطاب به استانداران 
آنان اظهارداشت: انتظار مردم این است که با 
حضور شما در این استان ها، پیشرفت استان 
و حل مسایل و مشکلات شتاب بیشتری 

پیدا کند.
روحانی افزود: براساس تجربه داخلی و 
بین المللی،  راه پیشرفت و توسعه کشور از 
مسیر بهره گیری حداکثری از توان و نیروی 
خصوصی  بخش  فعال  مشارکت  و  مردم 

می گذرد.
رییس  جمهوری با یادآوری این نکته 
که به هر میزان درآمدهای مختلف دولت 
کشور  برای  همچنان  کند،  پیدا  افزایش 
بزرگی مانند ایران و مسایل و مشکلاتی که 
با آن روبرو است، کافی نیست، گفت: حضور 
فعال بخش خصوصی، مشارکت عموم مردم 
و جذب سرمایه خارجی با توجه به مسایل و 

مشکلات موجود، از ضروریات است.
روحانی ادامه داد: علاوه بر این، روابط 
حسنه با دنیا و مبنا قرار دادن تعامل سازنده 
و  توسعه  لازمه  بین المللی  مناسبات  در 
پیشرفت کشور است. البته این به آن معنا 
نیست که با هیچ کشوری مشکل نداشته 

باشیم اما مبنای ما تعامل با دنیا و روابط 
حسنه با کشورهای دیگر است.

رییس  جمهوری از استاندار به عنوان 
نماینده عالی دولت در هر استان یاد کرد 
همه  از  باید  استانداران  نمود:  تصریح  و 
ظرفیت ها برای تحقق سیاست های دولتی 

استفاده کنند.
روحانی در ادامه، با تأکید بر اینکه رأی 
مردم به دولت به معنای رأی به سیاست ها و 
برنامه های دولت است، رضایت واقعی مردم 

را در گرو تحقق همین برنامه ها دانست.
ظرفیت  به  اشاره  با  جمهوری  رییس  
سمنان،  و  قزوین  استان های  صنعتی 
استعداد هر دو استان را برای پیشرفت خوب 
ارزیابی کرد و استانداران را به بهره گیری از 
ظرفیت ها و جذب فناوری های جدید به 
خصوص با توجه به شرایط پسا تحریم در 

آینده نزدیک توصیه نمود.
در  داشتن  قرار  به  اشاره  با  روحانی 
آستانه برگزاری انتخابات، استانداران را به 
آماده کردن شرایط و زمینه های برگزاری 
انتخابات  آرامش  با  همراه  و  شکوهمند 
سفارش نموده و اظهار امیدواری کرد در 
پرتو یک انتخابات باشکوه، افراد تأثیرگذار با 
تجربه، با تدبیر و توانمند برای خدمت هر چه 

بیشتر به کشور به مجلس راه یابند.
دولت  یک  را  دولت  جمهوری  رییس  
فراحزبی دانست و تاکید کرد: دولت یازدهم 
در پی پیروزی جناح خاصی نیست و تلاش 
همه  مشارکت  برای  شرایط  که  می کند 

جناح ها، احزاب و گروه ها فراهم شود.
خدمات  از  ادامه  در  وزیران  هیات 
استانداران قبلی این استانها  نیز تشکر و 

قدردانی نمود.

 58 مبلغ  وزیران،  هیأت  تصویب  با 
میلیارد و 120 میلیون ریال برای بازسازی 
بخش های خسارت دیده ناشی از سیل به 
بازسازی  جهت  بلاعوض  کمک  صورت 
تأمین  و  مسکونی  واحدهای  تعمیر  و 
لوازم خانگی و هزینه های خدماتی فنی و 
پشتیبانی و آواربرداری به استان کرمانشاه 

اختصاص یافت.
ریال  میلیارد   144 مبلغ  همچنین 
تسهیلات بانکی ارزان قیمت با سود چهار 
درصد روستایی و پنج درصد شهری بین 
آسیب دیدگان ناشی از سیل کرمانشاه به 
پرداخت می شود  منظور جبران خسارت 
و بدهی احتمالی آسیب دیدگان به بانک ها 

مانع از دریافت این تسهیلات نخواهد بود.
تعیین نرخ هزینه های معاینه فنی خودرو 
و موتورسیکلت برای سال آینده، از دیگر 

مصوبات جلسه دولت بود.
با توجه به ضرورت انطباق قانون گمرکی 
ملی با کنوانسیون کیوتو تجدیدنظر شده 
این  به  ایران  پیوستن  دلیل  به  تدوینی 
کنوانسیون، لایحه اصلاح قانون امور گمرکی 
از سوی اعضای دولت مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. در این اصلاحیه، راهکارهایی 
نقدینگی  کمبود  مشکلات  حل  برای 
واحدهای تولیدی، مسایل شرکت های حمل 
و نقل، رسوب کالاها در گمرک و... اندیشیده 
شده است. هیأت وزیران ضمن بررسی و 
تصویب تعدادی از مواد، ادامه بررسی را به 

جلسه آینده موکول کرد.

مدیریت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم اداره کل دادگستری قم  خبرداد:

فعالیت پنج مرکز مشاوره به زوج های جوان درآستانه طلاق

رئیس اداره سلامت و تندرستی اداره کل آموزش و پرورش استان خبرداد:

اعزام تیم غربالگری برای پیشگیری از شیوع شپش در مدارس قم 

روحانی: امیدوارم افراد تاثیرگذار و با تدبیر به مجلس راه یابند

دولت در پی پیروزی جناح خاصی نیست

با  قم  استانداری  امنیتی  معاون سیاسی 
اشاره به اهمیت کارکرد روابط عمومی در دنیای 
امروزی گفت: روابط عمومی ها صدای رسای 

حاکمیت اند.
احد جمالی در جلسه شورای هماهنگی 
مدیران روابط عمومی دستگاه های اجرایی 
استان قم که به میزبانی دانشگاه قم برگزار 
شد، طی سخنانی اظهار کرد: تشکیل شورای 
هماهنگی روابط عمومی به منزله ی اعتقاد به 
خرد جمعی بوده و این بحث بسیار ارزنده و 

مبارکی است.
جانشین رئیس شورای هماهنگی روابط 
عمومی های دستگاه های اجرایی استان قم با 
اشاره به تاثیر عقل و تدبیر در امور تصریح کرد: 

وقتی عقلانیت حاکم باشد امور سروسامان خواهد گرفت.
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم با انتقاد از برخی از 
نگاه ها به روابط عمومی در بخش های دولتی گفت: متاسفانه 
گاهی اوقات از برخی واحدها به عنوان چرخ پنجم استفاده 

می شود.
وی با اشاره به اینکه مدیران دستگاه های اجرایی باید درك 
و شناخت لازم نسبت به حساسیت ها، ماموریت ها و وظایف 
مجموعه های روابط عمومی داشته باشند، بر لزوم توجه به 
دغدغه های این حوزه در دستگاه های استان تاکید کرد و 

گفت: یکی از کمبودهای روابط عمومی ها در بخش های 
دولتی مسئله ی نیروی انسانی است.

مدیران روابط عمومی
 باید جهانی فکر کنند 

جمالی با اشاره به ویژگی های شاغلین روابط عمومی 
گفت: مدیر روابط عمومی باید فردی باشد که از اشراف 
خود  دستگاه  های  ماموریت  به  نسبت  کامل  آگاهی  و 

برخوردار باشد. 
اینکه  بیان  با  قم  استانداری  امنیتی  سیاسی  معاون 
مدیران روابط عمومی باید جهانی فکر کنند خاطرنشان کرد: 

نیروی روابط عمومی باید با تفکر سیستمی، 
اطلاعات جامع همه ی بخش ها و مخاطبین 

زیرمجموعه ی خود را داشته باشد. 
جمالی با اشاره به نقش قم در ابعاد ملی و 
فراملی، ماموریت روابط عمومی های دستگاه 
اساسی  و  سنگین  را  استان  اجرایی  های 
برشمرد و گفت: باید مدیران روابط عمومی با 
درك درست از جایگاه و مسئولیت خطیر خود 
و بهره مندی از ظرفیت های ویژه ی قم تلاش 
شایسته ای را برای نیل قم به جایگاه واقعی آن 

داشته باشند.
جانشین رئیس شورای هماهنگی روابط 
عمومی های دستگاه های اجرایی استان قم 
روابط عمومی را حلقه ی اتصال بین دولت و 
مردم عنوان و تصریح کرد: روابط عمومی ها صدای رسای 
حاکمیت اند. سید رضا طباطبایی مدیر کل روابط عمومی 
استانداری قم نیز گزارشی از عملکرد شورای هماهنگی روابط 

عمومی های استان ارائه داد.
وی  توانمند سازی روابط عمومی های دستگاه های 
اجرایی استان را از اهداف اصلی این شورا برشمرد و گفت: 
با اتخاذ تدابیر عملی و اجرایی لازم از جمله برگزاری دوره 
های آموزشی مورد نیاز شاغلین این حوزه در صدد رسیدن 

به این هدف هستیم.

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم :

عقلانیت حاکم باشد امور سروسامان خواهد گرفت 

استاندار قم با اشاره به وجود نهادهای 
قم  استان  و  کشور  در  فرهنگی  متعدد 
گفت: در صورتیکه این نهادها به صورت 
هدفمند و هماهنگ عمل کنند شاهد رشد 
روابط مثبت اجتماعی و کاهش معضلات 
خواهیم بود. صادقی طی سخنانی نقش 
بانوان در شکل گیری جامعه ی عاری از 

مشکلات اجتماعی را مهم توصیف کرد.
با  نشست  در  صادقی  مهدی  سید 
مشاورین و نمایندگان امور بانوان و خانواده 
بیان  با  قم  استان  اجرایی  دستگاه های 
اینکه حوزه تربیت از خانواده آغاز می شود 
و این سلسله ارتباط ادامه خواهد داشت 
افزود: اگر در هر یك از حوزه ها و حلقه های 
ارتباطی نقصی وجود داشته باشد شاهد 
روابط  دیگر  های  زنجیره  در  مشکلات 

اجتماعی خواهیم بود.
ناهنجاریهای  برخی  به  اشاره  با  وی 
اجتماعی از جمله طلاق، بزهکاری و اعتیاد 
دینی  اصول  به  عمل  کرد:  خاطرنشان 
و کردار موجب  و صادقگرایی در گفتار 

پیشگیری از این معضلات خواهد شد.
نماینده عالی دولت در استان با بیان 
اینکه طی سالهای اخیر رشد قابل توجهی 
در روابط اجتماعی نداشته ایم تصریح کرد: 
این مسئله نشانه ی ناهماهنگی و عدم 
تربیتی  نادرست  روشهای  برخی  اصلاح 
در جامعه است. صادقی با بیان اینکه نگاه 
محبت آمیز و توام با احترام باید از بستر 
خانواده آغاز شود، اگر این دو مسئله ی 
مهم در خانواده ها تبیین و نهادینه شود 
شاهد بسیاری از بداخلاقی های اجتماعی 

نخواهیم بود. وی برنامه ریزی بلند مدت 
در حوزه های تربیتی را در راستای داشتن 
اجتماع سالم ضروری برشمرد و با اشاره 
های  عرصه  در  کارمند  بانوان  نقش  به 
اجتماعی و نهاد خانواده افزود: حضور بانوان 
در عرصه های اجتماعی نباید نقش عاطفی 

آنها در خانواده را کمرنگ کند.
استاندار قم با اشاره به فعالیت نهادهای 
متعدد در زمینه ی اصلاح روابط اجتماعی 
خاطرنشان کرد: در صورتیکه این نهادها به 
صورت هماهنگ و با هدف مشترك فعالیت 
کنند شاهد تاثیرگذاری آنها در مقوله ی 

فرهنگ و خانواده خواهیم بود.

شبکه های اجتماعی ، چالش جدی 
برای گرایش مردم به کتابخوانی 

استاندار قم همچنین  سه شنبه شب 
درحاشیه نشست صمیمی بااصحاب لوح و 
قلم استان قم درسالن اجتماعات مجتمع 

سومین  و  بیست  مناسبت  به  ونوس 
همایش هفته کتاب جمهوری اسلامی 
خبرنگاران،گفت:  با  وگو  گفت  در  ایران 
و  ارتباطی  های  شبکه  امروز  دردنیای 
حوزه  همه  در  گوناگون  اطلاعات  ورود 
ها ،چالشی جدی برای گرایش مردم به 
کتابخوانی است. صادقی اظهار کرد: باید 
به این نکته توجه کرد که هیچ چیز نمی 
اینرو لازم  از  تواند جای کتاب را بگیرد 
است با کمک استادان فن در این زمینه 

راهکارهایی اندیشیده شود. 
وی با اینکه چگونه می توانیم برای 
گسترش و ایجاد انگیزه در مساله کتابخوانی 
گام برداریم، گفت: این مساله، موضوعی به 
طور کامل فرهنگی و عمومی است تا از این 
راه بتوان اقشار جامعه را با علاقه بیشتر به 

سمت کتابخوانی هدایت کرد.
استاندارقم گفت: اهمیت موضوع کتاب 
برای همگان روشن است و همه راجع 

به اهمیت و اثربخشی کتاب برای ارتقای 
سطح آگاهی و دانش افراد اذعان دارند و 

این امر بر کسی پوشیده نیست.
مسلم  طور  به  کرد:  خاطرنشان  وی 
این تلاش و کوششی که در سطح استان 
قم در موضوع نشر و چاپ کتاب صورت 
گرفته، در نوع و در جایگاه خود بسیار قابل 
توجه و کار بزرگی است. صادقی افزود: 
موضوع دیگر که عمومی است، باید به گونه 
ای عمل کنیم که هم تشویق در این رابطه 
صورت بگیرد و هم اینکه کتابخوانی در 
تمام خانواده ها و درسطح جامعه گسترش 
مراکز  در  را  مردم  دسترسی  نیز  و  یابد 
عمومی به کتاب افزایش دهیم و به نوعی 
به ایجاد علاقه برای مطالعه کمک کنیم. 
ستاندار قم، با تاکید بر دسترسی آسان 
مردم به کتاب و تبلیغ کتاب خاطرنشان 
و  ها  مدرسه  مسجدها،  طریق  از  کرد: 
به  توانیم  دینی می  و  علمی  مرکزهای 
یک نوعی تبلیغ و تشویق در این زمینه 
را داشته باشیم که همه قشرهای جامعه 
به این امر مهم توجه لازم را داشته باشند. 
وی در بخش دیگر سخنان خود، اظهار 
کرد: بهترین راهکارها را برای رفع مشکلات 
حوزه کتاب و نشر کارشناسان این حوزه 
می توانند بیان کنند و ما نیز از راهکارها و 
پیشنهادهای عملی به عنوان وظیفه ملی و 
سازمانی حمایت می کنیم، برای گسترش 
و ارتقای این حوزه به طور مسلم کار و 
سیاست دولت مبنی بر هدایت در امر اجرا 
و حمایت هایی است که درحوزه کاری و 

وظایفش تعریف شده است. 

استاندار قم:

نهادهای فرهنگ ساز هدفمند و هماهنگ عمل کنند



3 اقتصادی

شرکت های بیمه چقدر از حق بیمه دریافتی را خسارت می دهند؟

 افزایش 13 درصدی حق بیمه 
در نیمه اول امسال 

گزارش/مریم یعقوبی

آمار عملكرد بازار بیمه در نیمه اول سال جاري  نشان می دهد در این مدت حدود 117 
هزار میلیارد ریال حق بیمه تولید تولید شده که 13 درصد بیشتر از سال گذشته است. سهم 
بخش غیردولتي از این مقدار حدود 55 درصد و 45 درصد دیگر به تنهایی توسط بیمه ایران 

به عنوان تنها شرکت بیمه دولتي تولید شده است.
نكته مهم این است که پراکندگی تولید همچنان در میان شرکت های بیمه نامتوازن است 
و  تنها ۸ شرکت  بیمه ایران، آسیا، البرز، دانا، پارسیان، معلم، کوثر و پاسارگاد هر یك داراي 
سهم بالاتر از سه درصد بوده اند و در مجموع با ۸2 درصد از حق بیمه تولیدي را به خود 
اختصاص داده اند. تعداد بیمه نامه هاي صادر شده در این مدت نیز با 6.2 درصد رشد نسبت 

به مدت مشابه سال قبل به حدود 22 میلیون فقره رسیده است.
بیمه شخص ثالا همچنان بیشترین سهم را در بیمه نامه های تولیدی دارد و  حدود 33 
درصد حق بیمه هاي تولیدي  را به به خود اختصاص داده است.  بیمه درمان پس از بیمه 
شخص ثالث قراردارد و تقریبا یك سوم از حق بیمه تولیدی را در اختیار دارد.  دو بیمه زندگي 
و بدنه خودرو نیز به ترتیب به 10.2 و 5.1 درصد از پورتفوي حق بیمه تولیدي بازار را در 
اختیار داشتند. شرکت هاي بیمه در نیمه نخست امسال حدود 5۸ هزارمیلیارد ریال خسارت 

به بیمه گذاران پرداخت کرده اند که  23 درصد بیشتر از مدت مشابه سال قبل است.
این میزان خسارت پرداختی در قالب  حدود 12 میلیون مورد خسارت به بیمه گذاران 

پرداخت  شده که در مقایسه با سال قبل حدود 33 درصد بیشتر است.
نسبت خسارت های پرداختی توسط بیمه های غیردولتی با سهمشان از بیمه نامه های 
صادرشده هم تناسب دارد؛  حدود 55 درصد از خسارت هاي بازار بیمه توسط بخش 
غیردولتي جبران شده است.  حدود 39 درصد از خسارت هاي بازار بیمه در رشته بیمه 

شخص ثالث و حدود 35 درصد هم به بیمه درمان اختصاص داشته است.
بیمه هاي بدنه اتومبیل و زندگي به ترتیب حدود 7 و 6.5 درصد از خسارتهاي پرداختي 

بازار بیمه سهم داشته اند. 
طي این مدت، نسبت خسارت بازار بیمه معادل 50 درصد بود و در مقایسه با سال قبل 4 

واحد افزایش نشان  داد.
نسبت خسارت 9 شرکت بیمهمتقایل کیش، نوین، سینا، ملت، دانا، میهن، آسیا، پارسیان 
و البرز بالاتر از این میزان در بازار بیمه بوده است. سه رشته  بیمه اعتبار، بدنه اتومبیل، ثالث 
و مازاد و درمان  نسبت خسارتي بالاتر از بازار بیمه داشتند. نسبت خسارت رشته  هاي 
مسئولیت و حوادث راننده  بالاتر از این نسبت در سایر رشته هاي بیمه بوده اما پایین تر از 

نسبت خسارت بازار بیمه قرار دارند.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,057,000یک مثقال طلا

936,560یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,170,000سکه بهار آزاد ی

9,195,000سکه امامی

4,610,000نیم سکه

2,480,000ربع  سکه

1,670,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

سموم چینی بی کیفیت؛
 عامل آلودگی میوه های ایرانی

مدیرعامل شرکت خدمات حمایتی کشاورزی گفت:سموم چینی که بخش خصوصی 
وارد کرده ، تكنیكال های آنها از مواد نامرغوب و ارزان قیمت است و همین مساله باعث 

شده میزان جذب شان به محصولات بیش از حد استاندارد باشد. 
یزدان سیف درباره بحث باقی مانده سموم در برخی میوه ها، اظهارداشت: در این زمینه 
بخشی از مشكلات ما مربوط به استفاده از سموم نیست بلكه به مصرف سموم بی کیفیت 

ربط دارد. 
وی با بیان اینكه بخش خصوصی منافع اقتصادی خود را در واردات سم می بیند، اضافه 
کرد: امروزه ۸5 درصد بازار سموم دنیا متعلق به 4 کشور و  11 شرکت است که ژاپن، 

سوسیس و آمریكا از جمله این کشورها هستند. 
سیف، 15 درصد بازار سموم دنیا را متعلق به دیگر کشورها از جمله چین عنوان کرد و 
افزود: ارزان بودن سموم چینی باعث شده صد در صد بازار سموم ما در اختیار چینی ها قرار 

بگیرد و محصولات بی کیفیت وارد کشور شود. 
وی با بیان اینكه با مشكل  کیفیت سموم تامین شده مواجه هستیم، افزود:  این وظیفه 
سالیان گذشته به بخش خصوصی واگذار شده  ومتاسفانه سموم چینی که بخش خصوصی 
وارد کرده، تكنیكال های آنها از مواد نامرغوب و ارزان قیمت است و همین مساله باعث شده 

میزان جذب شان به محصولات بیش از حد استاندارد باشد.
مدیرعامل شرکت خدمات حمایتی کشاورزی با بیان اینكه میزان مصرف سموم در ایران 
نسبت به متوسط جهانی خیلی پایین تر است، گفت:  مشكل دوم این است که تنوع 
سمومی که بخش خصوصی وارد کرده، کم است و چون از یك سم به دفعات مختلف 

استفاده می کنیم، عملا ماندگاری آن در محصول بیشتر می شود. 
وی اظهارامیدواری کرد: مسئولان بخش دولتی، خصوصی و همچنین خود کشاورزان 
سیاست های مناسبی را در این حوزه اتخاذ و تلاش کنند تا کیفیت کودهای تامین شده 

افزایش یابد. 
سیف تصریح کرد: از آنجا که وزارت جهاد کشاورزی و شرکت خدمات حمایتی صد در 
صد این مساله را به بخش خصوصی واگذار کرده است، توقع داریم  آنان به تعهدات خود 

در این زمینه عمل کند. 

ایرانی ها سالانه چقدر گوشت می خرند 
 خانوارهای شهری در سال گذشته بیش از 30 هزار میلیارد تومان گوشت خریدند .

 بررسی های صورت گرفته از سوی بانك مرکزی نشان می دهد در سال گذشته 
خانوارهای شهری حدود 145 کیلو انواع گوشت مصرف کردند که در این میان بیشترین 
میزان مصرف به گوشت پرندگان اختصاص داشت . در سال های اخیر مصرف مرغ در ایران 
افزایش قابل توجهی یافته و گرانی قابل توجه گوشت قرمز نیز در توسعه مصرف گوشت 
سفید موثر بوده است . بازار گوشت در میان خانوارهای شهری 30 هزار و 127 میلیارد 

تومان برآورد شده است. 
هر خانوار ایرانی در سال گذشته به طور متوسط یك میلیون و ۸۸2 هزار تومان برای 

خرید گوشت هزینه کرده است. 
 بر اساس براوردها مصرف گوشت قرمز برای هر خانوار شهری به طور متوسط 41 کیلو 
برآورد شده است که این رقم برای گوشت پرندگان به ۸9 کیلو می رسد . هر چند میزان 
مصرف ماهی در کشور 12 کیلو برای هر خانوار برآورد شده است اما میزان مصرف فرآورده 
های گوشت دام و چرنده حدود 3 کیلو گزارش شده است . به این ترتیب در سال گذشته 
خانوارهای شهری 656 میلیون کیلو گوشت دام، یك میلیارد و 424 میلیون کیلو گوشت 
پرنده مصرف کردند . با این حال میزان مصرف ماهی توسط خانوارهای شهری 192 

میلیون کیلو گزارش شده است . 
هر چند میزان مصرف گوشت در خانوارهای ایرانی 41 کیلو و میزان مصرف مرغ و 
گوشت پرندگان در حدود ۸9 کیلو گزارش شده است اما هزینه ای که بابت خرید گوشت 
قرمز از سوی خانوارهای ایرانی پرداخت شده است ، بسیار بیش از قیمت مرغ و گوشت 
پرنده بوده است . بررسی سبد هزینه ای خانوار نشان می دهد هر خانوار ایرانی بیش از یك 

میلیون تومان پول بابت خرید گوشت قرمز پرداخت شده است . 
 هزینه ای که از بابت مصرف مرغ و گوشت پرنده به سبد هزینه ای خانوار اختصاص یافته 

است برابر 603 هزار تومان بوده است . 
 بر اساس این گزارش مصرف تنها 12 کیلو ماهی برای خانوار ایرانی هزینه ای برابر با 179 

هزار  تومان در بر داشته است . 
 بررسی ها نشان می دهد میزان مصرف گوشت در خانوارهای ایرانی نسبت به دهه 

گذشته کاهش یافته است . 
بررسی وضعیت بازار گوشت نشان می دهد گردش مالی بالایی در شهرهای ایران در 
این حوزه وجود دارد . رقم 30 هزار میلیارد تومان تنها بخشی از گردش مالی بازار گوشت 
را نشان می دهد چرا که در ارزیابی های صورت گرفته میزان مصرف گوشت در میان 

خانوارهای روستایی گزارش نشده است . 

در حالی که به گفته مسئولان وزارت جهاد کشاورزی از 
ابتدای امسال واردات برنج همچنان ممنوع بوده و تاکنون 
مجوزی برای آن صادر نشده است، در مهر امسال بیش از یك 
میلیون تن برنج به کشور وارد شد تا مجموع برنج های وارداتی 

در سال جاری به حدود 1.5 میلیون تن برسد.
البته معاون وزیر جهاد کشاورزی از صدور مجوز تا سقف 
600 هزار تن برای واردات برنج درآینده خبر داده که به نظر 
می رسد که دلخوشی های صادر کنندگان هندی برنج محقق 
شده است؛ چرا که آنها حتی زودتر از آنكه مجوزی برایشان 
صادر شود توانستند بازاری برای برنج بی کیفیت خود پیدا 

کنند.
امسال بالغ بر یك میلیون و ۸00 هزار تن برنج در کشور 
تولید شد که با توجه به واردات حدود 400 هزار تنی آن 
در نیمه اول امسال که از محل ثبت سفارش های گذشته 
صورت گرفته بود و همچنین با توجه به حجم عظیم واردات 
این محصول طی سال های گذشته، به نظر می رسید امسال 
مجوزی برای واردات این محصول صادر نشود و شاهد واردات 

انبوه و بیش از حد این محصول نباشیم.

گرچه علی قنبری نیز درباره وضعیت تولید و واردات برنج 
گفته بود که وضعیت برنج امسال از سال گذشته بهتر است 
و حداکثر تا 600 تن اجازه واردات برنج را به بخش خصوصی 

می دهیم.
اما در حالی که مسئولان وزارت جهاد کشاورزی همواره بر 
ادامه ممنوعیت واردات برنج و مجوز ندادن به وارد کنندگان 
اصرار دارند، اتفاقی عجیب در مهر امسال رخ داد که به نظر می 
رسد واردکنندگان توانستند زودتر از موعد و بیشتر از مجوز، 

دست به واردات آن هم در یك ماه بزنند.
چراکه در مهر ماه یك میلیون و 94 هزار و 500 تن برنج 
به کشور وارد شد و مجموع واردات هفت ماهه امسال به یك 
میلیون و 490 هزار و 300 تن رسید که از نظر وزنی 99.44 
درصد افزایش و از نظر ارزشی 52 درصد کاهش را نسبت به 
هفت ماهه سال گذشته نشان می دهد. همچنین یك میلیون 

و 3۸5 هزار تن از برنج های وارداتی از کشور هند بوده است.
جالب تر این که متوسط قیمت هر کیلوگرم برنج وارداتی در 
شش ماهه امسال حدود یك دلار بوده که در هفت ماهه 
امسال به حدود 0.3 دلار رسیده است و مشخص نیست این 

واردات میلیونی یك شبه برنج با چه کیفیت و قیمتی صورت 
گرفته است.

جهاد  وزیر  معاون   - کشاورز  عباس  این  از  پیش  البته 
کشاورزی در امور زراعت - در این باره گفته بود ممنوعیت 
واردات برنج همچنان ادامه دارد و هیچ قولی از این بابت به 
طرف های هندی یا دیگر صادرکنندگان برنج به ایران نداده ایم. 
وی افزود: واردات انجام شده طی ماه های اخیر براساس ثبت 
سفارش های صورت گرفته از سال گذشته بوده است. شاید 
با توجه به روند کاهشی واردات برنج در شش ماهه امسال 
و واردات تدریجی و کم این محصول، استدلال وزارت جهاد 
کشاورزی مبنی بر این که مجوزی به واردات برنج ندادند و 
واردات انجام شده مربوط به ثبت سفارش های گذشته بوده 
است قابل قبول باشد، اما حالا که بیش از یك میلیون تن 
در یك ماه به کشور وارد شده است دیگر نمی توان پذیرفت 
که این واردات نیز از طریق ثبت سفارش های گذشته بوده 
باشد و مسئولان وزارت جهاد کشاورزی باید پیگیر این مساله 
باشند که چگونه و با کدام مجوز این همه برنج به کشور وارد 

شده است. 

هندی ها سد ممنوعیت را شكستند

 برنج وارداتی یک ماهه ره سالانه رفت!

ارایه تسهیلات برای خرید خودرو گرچه در کوتاه مدت می تواند تحرکی در این صنعت-که 
دومین صنعت مهم بعد از نفت در ایران است-ایجاد کند، اما تا زمانی که این صنعت اسیر انحصار 

و بازار بدون رقابت باشد، نمی توان انتظار تحول چشمگیر در آن را داشت.
 اجرای طرح پرداخت تسهیلات خودرویی دولت پایان یافت؛ تسهیلاتی که شورای پول و اعتبار 
با هدف تحریك تقاضا و خروج صنعت خودرو از رکود در نظر گرفت و بر اساس آن مقرر شد 
تسهیلاتی به میزان ۸0 درصد قیمت خودرو، تا 25 میلیون تومان به مدت هفت سال با نرخ 16 
درصد به مصرف کنندگان پرداخت شود. البته این بسته در عمل با 2 تغییر اجرا شد؛ نخست، 
مدت بازپرداخت تسهیلات از هفت به چهار سال کاهش پیدا کرد و افزون بر این، برای ارایه ی 

تسهیلات، سقف 110 هزار خودرو تعیین شد.
ارایه ی تسهیلات خودرویی دولت از روز دوشنبه ی هفته ی گذشته )هجدهم آبان ماه( 
شروع شد و تا روز شنبه هفته ی جاری ادامه پیدا کرد. در این 6 روز، 57 هزار نفر برای دریافت 
محصول های شرکت »ایران خودرو« و 65 هزار نفر برای دریافت خودروهای ساخت »سایپا« 

ثبت نام کردند.
در ارتباط با آنچه در این روزها رخ داد، سه نکته قابل توجه است:

1- برخی آنچنان صنعت خودرو و تسهیلات خودرویی دولت را هدف انتقاد خود قرار داده اند 
که گویی معتقدند باید کمر به نابودی این صنعت بست؛ غافل از این که صنعت خودرو، بزرگترین 
صنعت در ایران پس از نفت است و با وجود بیش از چهار هزار شرکت قطعه سازی و اشتغال 

حدود 2 میلیون نفر، دولت نمی تواند نسبت به آن بی توجه باشد.
تسهیلات، اگر چه نمی تواند درمان دردهای صنعت خودرو باشد، اما می تواند برای شرایط 
بحرانی این صنعت و صنایع وابسته به آن، نقش مسكن را ایفا کند و و فرصتی برای تغییر رویه 

ها در صنعت خودرو باشد.
2- با این حال، تسهیلات خرید خودرو قرار بود بخشی از رکود حاکم بر صنعت خودرو را 
بشكند و تقاضا را برای خودروهای انبار شده تحریك کند اما خودروسازان باز هم از درِ منفعت 

جویی صِرف وارد شدند، فرصت را غنیمت شمردند و شروع به پیش فروش خودرو کردند.
قبل از اجرای طرح، خودروسازان موجودی خودروهای انبار شده را 51 هزار دستگاه عنوان 
کرده بودند اما در کمتر از پنج روز، فروش 100 هزار دستگاه را ثبت کردند و با برقراری فروش 

فوق العاده در روز جمعه، ثبت نام فروش خودرو را به 120 هزار دستگاه رساندند.
در نهایت، بانك مرکزی که تامین مالی این طرح را بر عهده دارد، ارایه ی تسهیلات برای 110 

هزار دستگاه را پذیرفت و اعلام کرد که پرداخت تسهیلات بیش از این میزان، برای اقتصاد بار 
تورمی دارد. همچنین خود خودروسازان می توانند تامین مالی فروش اضافه بر سقف اعلام شده 

را برعهده گیرند.
در این شرایط، خودروسازان حدود 10 هزار تقاضای خرید خودرو افزون بر سقف تعیین شده 
ی 110 هزار دستگاه ثبت کرده اند. همچنان که اشاره شد بانك مرکزی تامین مالی این خودروها 
را بر عهده نمی گیرد و خودروسازان نیز هنوز اعلام نكرده اند در ارتباط با این شمار، چه برنامه 

یی خواهند داشت.
3- زمان تحویل خودرو در طرح جدید از یك هفته تا یك ماه تعیین شده است. این در حالی 
است که خودروسازان موجودی انبارهای خود را 51 هزار دستگاه اعلام و 120 هزار نفر برای 

خرید ثبت نام کرده اند.
در این شرایط، یكی از نگرانی هایی که برای خریداران خودرو به وجود می آید، مساله ی 
کیفیت است. در 2 سه سال اخیر، بسیاری از مصرف کنندگان خودروهای صفر مجبور شدند 
پس از تحویل خودرو راهی نمایندگی های مجاز شوند و اکنون خریداران تازه نیز این نگرانی را 

دارند که خودروها با چه کیفیتی به آنها تحویل داده می شود؟
نگرانی دیگر در این زمینه، زمان تحویل خودرو است و این سوال مطرح می شود که آیا به 
دنبال ثبت نام بیش از تعداد موجودی انبار خودروسازان، وعده ی 30 روزه ی تحویل خودرو 

محقق خواهد شد؟
سخن آخر هم اینكه بسته ی خروج از رکود، ادامه ی حمایت های دولت از صنعت خودرو است 
که با هدف تحریك تقاضا و خروج این صنعت از رکود در دستور کار قرار گرفت. هرچند حمایت 
های دولت از صنعت خودرو و در مقابل، افزایش قیمت و کاهش کیفیت، قصه ی امروز و دیروز 
این صنعت نیست اما تجربه ی ماه های اخیر از جمله شكل گیری نوعی تصمیم جمعی موقت 
برای نخریدن خودروی صفر نشان داد که تاریخ مصرف این نسخه های حمایت از صنعت خودرو 

گذشته است و دیگر نمی تواند ادامه پیدا کند.
خودروسازان یك بار دیگر با حمایت های دولت والبته پول های مردم از بحران نبود تقاضا 
رهایی یافتند اما آشكار است که شرکت های خودروساز اگر می خواهند چنین تجربه یی 
برایشان تكرار نشود و همچنان بازار داخلی خودرو را در اختیار داشته باشند، باید فرصت ایجاد 
شده را غنیمت بشمارند و برنامه یی برای 2 شاخص قیمت و کیفیت طراحی و خود را از تكیه 

بر حمایت های دولتی بی نیاز سازند.

صنعت خودرو؛ از مُسکن تسهیلات تا ضرورت جراحی بزرگ

کددار کردن گوشی ها ضرورتی برای مقابله؛

 بازار موبایل ایران در انحصار گوشی های قاچاق
مطالعات انجام شده در بازار موبایل ایران نشان می دهد ۸5 درصد 
این بازار از تلفن همراه قاچاق اشباع و این مساله سبب شده نه تنها 
به جیب  از آن  از سهم دولت و درآمدهای حاصل  بزرگی  بخش 
قاچاقچیان برود بلكه به دلیل برخودارنشدن این تلفن ها از خدمات 

پس از فروش، خسارت های زیادی نیز متوجه مردم شود.
 طبق گزارش های منتشر شده از بازار موبایل کشور، سالانه حدود 
11 میلیون تلفن همراه قاچاق به ارزش تقریبی 1.۸ میلیارد دلار وارد 
کشور می شود که این خود نشان از جذابیت بازار برای قاچاق چیان 

دارد. 
اهمیت معضلات و تبعات قاچاق تلفن همراه بر اقتصاد و حجم بالای 
قاچاق این کالا به کشور عاملی شد تا خبرگزاری جمهوری اسلامی 
با برگزاری میزگردی با حضور مدیرکل مبارزه با قاچاق کالای هدف 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا، رئیس مرکز توسعه تجارت الكترونیك 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و یك استاد دانشگاه در حوزه فناوری 
به واکاوی این معضل پرداخته و راهكارهای لازم برای مقابله با آن را 

بررسی کند.
این میزگرد »طرح کددار کردن گوشی های همراه، دلایل  در 
شكست این طرح در سال 13۸5 و طرح شبكه نظارت و بازرسی 

مردمی)شبنم(« از جمله موضوعاتی بود که مورد ارزیابی قرار گرفت.
 ** طرح رجیستری )کددار کردن گوشی تلفن همراه( 

راهکار کاهش قاچاق 
مدیرکل مبارزه با قاچاق کالای هدف ستاد مبارزه با قاچاق کالا در 
ابتدای این نشست، با توضیح اینكه طرح رجیسترکردن گوشی های 
تلفن همراه، دادن کدهای خاص علاوه بر سریال درج شده روی این 
گوشی هاست، گفت: واردکنندگانی که اقدام به ورود قانونی موبایل می 
کنند، شماره سریال کالاهای وارداتی توسط آنها ثبت می شود و در 

اختیار گمرک قرار می گیرد.
وی افزود: پیشنهاد کردیم این شماره سریال ها علاوه بر گمرک، در 
سازمان تنظیم مقررات نیز ثبت شده و با فعالیت های بیشتر درصد 
ایمنی آنها به گونه ای افزایش یابد که کپی شدن آنها به آسانی نباشند.

وی با تاکید براینكه تلاش شده این شماره ها به گونه ای طراحی 
شوند که امكان کپی کردن آن برای سوءاستفاده کنندگان مشكلتر 
باشد، ادامه داد: با آسیب شناسی طرح های گذشته و بررسی تجربه 

های جهانی، دنبال امن تر کردن این کدهای شناسایی هستیم . 
*ارائه نشدن خدمات مخابراتی برای گوشی های قاچاق 

نخعی با تاکید براینكه هم اکنون 90صد واردات این کالا از طریق 
منابع غیررسمی و قاچاق انجام می شود، افزود: در طرح رجیستری، 
سیم کارت روی گوشی های موبایل قاچاق فعال نمی شود و خدمات 
مخابراتی نیز برای سیم کارت های نصب شده روی این نوع گوشی ها 

ارائه نخواهد شد.  
** دلایل شکست طرح در سال 1385

این مقام مسئول، طرح رجیستری گوشی های تلفن همراه را از 
جمله طرح های ملی و مهم کشور برشمرد که اجرای آن از سال 13۸5 

به عنوان یكی از ضرورت ها کلید خورد.
وی تاکید کرد: در این طرح اگر تلفن همراه غیرقانونی وارد کشور 
شود، اجازه فعال کردن سیم کارت روی آن داده نخواهد شد و به این 

ترتیب بازار قاچاق کساد تر خواهد شد.
وی با اشاره به اینكه این طرح در سال ۸5 نیز مطرح شد اما به نتیجه 
نرسید، افزود: در بخش عرضه، جعل شماره ها)کدها( شروع شد و این 
جعل به گونه ای بود که در سال ۸6 شاهد بودیم برای برخی از شماره 
ها بیش از 10 هزار شماره جعل شده بود؛ بنابراین وزارت ارتباطات 
به عنوان متولی امر، به موضوع ورود و اعلام کرد نتوانسته ایم مشكل 
قاچاق را حل کنیم لذا موضوع به معاون اول رئیس جمهور وقت منتقل 

و اجرای طرح متوقف شد. 
این مقام مسئول در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینكه 

از سال 13۸7با هدف کاهش قاچاق گوشی همراه، بر نمایندگی ها 
و واردات از جانب آنان تمرکز و طرح رجیستری )ثبت IMEI( به 
طور کامل متوقف شد، بیان کرد: بعد از نوسانی که تعرفه واردات 
گوشی موبایل در سال های گذشته برای وارد کنندگان داشت، واردات 

غیرمجاز بیشتر شد و بازار در اختیار قاچاق قرار گرفت. 
 ** افزایش میزان قاچاق گوشی های تلفن همراه عامل 

بررسی مجدد طرح کددار کردن
وی افزایش بیش از اندازه قاچاق را عاملی برای آغاز مطالعات تطبیقی 
برای ین دانست که سایر کشورها با پدیده قاچاق گوشی تلفن همراه 

چگونه برخورد کرده اند دانست.
و تجارت  وزارت صنعت، معدن  داد: کارگروهی در  توضیح  وی 
تشكیل و مسئول ارائه طرحی شد که مدل مفهومی اجرایی داشته 
باشد؛ همچنین موضوع طرح رجیستری به عنوان یكی از راهكارهای 
کاهش قاچاق تلفن همراه با آسیب شناسی عملكرد سال ۸5 در دستور 

کار قرار گرفت. 
به گفته نخعی، مقرر شد این کار گروه با تشكیل کمیته ای فنی، 

موضوع را مورد ارزیابی مجدد قرار دهد. 
 ** سابقه طرح در دیگر کشورها 

این مقام مسئول با بیان اینكه برخی کشورها برای مقابله با روند 
تجارت غیرقانونی تلفن همراه، ثبت)ریجستری( را آغاز کرده اند، افزود: 
کشورهای آذربایجان، کلمبیا، مصر، هند، کنیا و ترکیه مقابله با این 

تجارت غیرقانونی را در دستور کار خود قرار داده اند. 
مدیرکل دفتر مبارزه با قاچاق کالای هدف ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز افزود: در سال 2006 اداره تكنولوژی های ارتباطات و اطلاعات 
ترکیه سامانه مرکزی ثبت هویت تجهیزات را با هدف جلوگیری از 
استفاده از تلفن های همراه ثبت نشده، جلوگیری از رقابت ناعادلانه در 

این بخش و نیز جلوگیری از سرقت این کالاها ایجاد کرد. 
 IMEI وی افزود: با اجرای این سامانه، بیش از 131 میلیون کد
به صورت قانونی ثبت شد و بیش از 14 میلیون کد IMEI نیز در 

فهرست سیاه قرار گرفت. 
افزود: ضمن آنكه کشورهای دیگری از جمله سریلانكا،  نخعی 
اوکراین و ... نیز نسبت به ایجاد این سامانه اقدام کردند و تحقیق انجام 
شده در خصوص اوکراین نشان می دهد که پس از بهره برداری از 
این سیستم، واردات قانونی نسبت به قبل از اجرای طرح، 93 درصد 

افزایش یافته است. 
 ** میزان قاچاق گوشی در کشور چه میزان است؟ 

رئیس مرکز توسعه تجارت الكترونیك وزارت صنعت، معدن و 
تجارت نیز به عنوان یكی از اعضای موثر کمیته فنی اجرای طرح در 
این میزگرد، در پاسخ به پرسشی در خصوص میزان قاچاق گوشی در 
کشور گفت: تخمین زده می شود حدود 10 میلیون گوشی همراه، 
مصرف سالانه کشور باشد که بین ۸0 تا 90 درصد آن از طریق قاچاق 

تامین می شود.
وی با تاکید بر اینكه این حجم بالا مضرات فراوانی به همراه داشته 
است، افزود: قاچاق موبایل مشكلاتی را برای چرخه اقتصادی کشور 

ایجاد می کند.
محمد گرکانی نژاد ادامه داد: کنترل کالاهای وارداتی راه حل های 

متفاوتی دارد و نمی توان همه را با یك رویه کنترل کرد. 
وی در ادامه به شكست خوردن طرح ثبت شماره های آی.ام.

ای.آی)International Mobile Equipment Identity( در 
سال 13۸5 و کپی شدن آن از سوی سوء استفاده کنندگان اشاره کرد 
و گفت: در طرح جدید با لحاظ کردن تجربیات سایر کشورها، به دنبال 
راهی بودیم که ترکیبی از این کد با مجموعه ای از اطلاعات دیگر، کپی 

کردن آن را غیرممكن یا حداقل بسیار مشكل سازد. 
وی با تاکید بر اینكه محور اصلی در مطالعات همان ثبت کد بر روی 
گوشی هاست، ادامه داد: به دنبال آن هستیم که راه حل اجرایی پیدا 
کنیم که محور اصلی آن، همان سامانه ثبت IMEI باشد و اپراتورها 

نیز با مشكل مواجه نشوند. 
 ** اهمیت توجه به تجربه های جهانی در طرح رجیستری 
گرکانی نژاد در بخشی دیگر از نشست با بیان اینكه بسیاری از 
کشورها راه حل تجاری دارند به طوری که گوشی همراه را با سیم 
کارت جفت جفت کرده و به قیمتی می فروشند که اگر جدا بخواهید 
باید سه تا چهار برابر هزینه کنید، گفت:روش ها باید ترکیبی باشد به 
گونه ای که استفاده را با دشواری مواجه نكند. ضروری است به همه 

شاخص ها توجه شود و اکنون در میانه راه هستیم. 
 ** طرح شبنم موفقیت آمیز نبود

رئیس مرکز توسعه تجارت الكترونیك توسعه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با بیان اینكه طرح شبنم)شبكه بازرسی و نظارت مردمی( 
طرحی نبود که بتواند جلوی قاچاق کالا را بگیرد، تاکید کرد: باید دنبال 

روش هایی بود که علاوه بر کاهش قاچاق کالا، بازار را دچاراختلال 
نسازد زیرا طرح شبنم بازار را با بحران مواجه کرد. 

 ** آیا رجیستری، جعل را از بین خواهد برد 
نخعی در پاسخ به این پرسش که آیا رجیستری می تواند جعل 
را از بین ببرد، گفت: درست اجرا شدن این طرح زمینه جعل را از 
بین خواهد برد. اجرای طرح رجیستری موبایل نیازمند فراهم کردن 
زیرساخت های خاصی بوده که سامانه ثبت IMEI، و همچنین 
مرتبط کردن دیتاهای این سامانه با گمرک، وزارت صنعت، سازمان 
تنظیم مقررات و سایر دستگاه های مسئول در این طرح، از جمله این 

زیر ساخت هاست. 
وی با اشاره به اینكه با آغاز طرح رجیستری تمام گوشی هایی که 
وارد کشور می شوند دارای کد IMEI ثبت خواهد شد، ادامه داد: 
قصد نداریم برای مردم ایجاد مزاحمت کرده و یا تكلیفی برای آنان 
مشخص کنیم اما برای آینده و جلوگیری از جعل گوشی های موجود 

توصیه هایی برای مردم خواهیم داشت. 
مدیرکل مبارزه با قاچاق کالای هدف ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

افزود: در مرحله اول اجرای طرح، واردکنندگان مد نظر خواهند بود. 
 ** آیا طرح رجیستری به نفع مردم است؟ 

در ادامه حسن نجفی سولاری عضو هیات علمی دانشگاه با تاکید بر 
اینكه مبارزه با قاچاق تلفن همراه، نه تنها به نفع نظام بلكه به نفع مردم 
است، بیان کرد: طرح رجیستری خواهد توانست میزان قاچاق گوشی 

موبایل را کاهش دهد. 
وی گفت: تا سال 2025 تمام کالاهایی که در جهان تولید می شوند 
دارای کد رهگیری خواهند بود و به عبارتی شمار بسیار زیادی از کالاها 

را می توانیم کد بدهیم. 
نجفی ادامه داد: بنابراین ما هم باید تابع قوانین جهانی باشیم 
و بی تردید تا سال یاد شده، دیگر هیچ کالایی در جهان بدون کد 

شناسایی نیست. 
** میزان کشفیات گوشی قاچاق چه میزان است؟

در ادامه میزگرد، مدیرکل دفتر مبارزه با قاچاق کالای هدف ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در خصوص میزان کشفیات گوشی قاچاق نیز 
گفت: تا سال ۸4 گوشی تلفن همراه جزء 10 قلم کالای هدف یعنی 
کالایی که دارای بیشترین حجم قاچاق است، نبود اما پس از افزایش 
تعرفه از چهار به 60 درصد در سال 13۸5 شوک به بازار وارد شد و 
موبایل با 70 میلیارد ریال کشفیات در ردیف سوم پس از مشروبات 

الكلی و البسه قرار گرفت. 
وی ادامه داد: از سال ۸5 به بعد کشفیات گوشی تلفن همراه همواره 
جزء 10 قلم کالای هدف ستاد مبارزه با قاچاق بوده و میزان کشفیات 

آن در سال 93 به حدود 6۸0 میلیارد ریال رسید.
نخعی افزود: حتی حتی تغییر تعرفه در سال ۸7 از 60 به 25 درصد، 
در سال 92 به 6 درصد و از سال 93 به هفت درصد نیز تغییری در 

حجم قاچاق این کالا ایجاد نكرد. 
وی ادامه داد: به طوری که در سال 1393 حدود 11 میلیون گوشی 
تلفن همراه به ارزش تقریبی هر گوشی 165 دلار به صورت قاچاق به 
کشور وارد شد )با فرض 90 درصد قاچاق( حدود 9 هزار میلیارد ریال 

درآمد دولت محقق نشده است. 
وی با اشاره پیامدهای قاچاق گوشی تلفن همراه گفت: اخلال در 
اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی، عدم تحقق درآمدهای دولت، 
خروج ارز از کشور، کاهش اشتغال در نمایندگی های رسمی، فساد 
اداری، تغییر ساختار قاچاق حرفه ای و سازمان یافته، تجارت منفی 
بر تجارت قانونی، عدم رغبت به سرمایه گذاری به خصوص از سوی 
برندهای رسمی، تاثیر منفی بر ایمنی گوشی و سلامت مردم، عدم 
برخورداری از خدمات پس از فروش و عدم اخذ امتیازات بیشتر از 
سازندگان در قالب قرارداد اصلی را از پیامدهای قاچاق این کالا در 

ایران برشمرد. 
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موج سواری تاج با جوانگرایی

درحالی که برخی جوانگرایی در تیم ملی ایران را حاصل کار کی روش می دانند و 
مهدی تاج هم این اتفاق را نتیجه کار خود می داند، این هیات رئیسه فدراسیون بود که 

جوانگرایی را برای باشگاه ها اجباری کرد.
با انجام مصاحبه های پرتعداد   مدتهاست رئیس سازمان لیگ تلاش می کند 
جوانگرایی در فوتبال ایران را به خودش و سازمان تحت ریاستش منتسب کند. درحالی 
که اتفاق اصلی در هیات رئیسه فدراسیون فوتبال رخ داده بود و تصمیم به جوان شدن 

فوتبال از سوی آنها اتخاذ شد نه سازمان لیگ و مهدی تاج!
اینكه جوان شدن تیم ملی فوتبال ایران را به کی روش نسبت بدهیم یا جوان شدن 
لیگ برتر را به سازمان لیگ، خیلی منطقی نیست چرا که کار اصلی در باشگاه ها و 
توسط مربیان شاغل در تیم های لیگ برتر صورت می گیرد اما آنچه در مصاحبه های 
اخیر مهدی تاج مشخص است اینكه سهمی برای مربیان و باشگاه ها قائل نیست و این 

اقدام را حاصل کار سازمان لیگ می داند.
هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در یكی از جلساتش که چند سال قبل برگزار شد، 
در بند 14.1.2 پیشنهاد کرد که از 27 بازیكن ثبت شده در تیم های باشگاهی باید 6 
بازیكن آن حتما زیر 23 سال باشند. آن پیشنهاد نهایتا تصویب شد. پس از آن و در 
تاریخ 22 اردیبهشت 1392 آخرین اصلاحیه ها در این رابطه انجام شد و خود مهدی 
تاج به عنوان مجری » و نه تصمیم ساز« اعلام کرد که هر باشگاه باید ۸ بازیكن زیر 
21 سال و 9 بازیكن با شرایط آزاد داشته باشد و البته همچنان 6 بازیكن هم باید زیر 

23 سال داشته باشد.
در واقع اعضای هیات رئیسه فدراسیون فوتبال با تصمیم درست خود و مصوب 
کردن آن لیگ برتر را برای فوتبال ایران جوان تر کردند و جوانگرایی را با وجود مربیان 
محتاط فوتبال ایران اجباری کردند. این تصمیم درست توسط اعضای هیات رئیسه آن 
روزها اتخاذ و به سازمان لیگ ابلاغ شد و کی روش امروز نتیجه اش را در تیم ملی به 

کار گرفته است.
در واقع تاج و کی روش نباید محصول این زمین حاصل خیز را که به خوبی کرت بندی 
و آبیاری شده را به نام خود سند بزنند. این حرکت خوب نتیجه تصمیم هیات رئیسه 
آن روزهای فدراسیون فوتبال است. کسانی که در سال 90 پیشنهاد تغییر آیین نامه 

نقل و انتقالات را دادند و این قوانین را وضع کردند.

دغدغه جدید فدراسیون دوومیدانی؛

رجبی برای تمرین انگیزه ندارد
برنامه  با  اگرچه فدراسیون دوومیدانی 
است  کرده  موافقت  رجبی  لیلا  های 
ولی وی فعلا تمایلی برای آغاز تمرینات 
رئیس  حال  این  با  ندارد.  حرفه ای 
فدراسیون تاکید می کند که با تمام توان 

از رجبی حمایت خواهد کرد.
 لیلا رجبی اولین بانوی ورزش ایران 
المپیك  است که موفق شده سهمیه 
ورزشكاری  کند.  کسب  را  ریو 2016 
که حالا نه اینكه شانس کسب مدال 
بهترین  از  یكی  ولی  باشد  المپیك 
عملكردهای دوومیدانی ایران در بخش 

بانوان از آن اوست.
رجبی که با همسرش که او خود یك دونده است تمرین می کند از مدت ها پیش 
حتی آن زمانی که افشین داوری رئیس سابق فدراسیون به فكر استعفا و آماده شدن 
برای کاندیداتوری مجلس بود برنامه خود را برای المپیك ریو ارائه کرده بود. برنامه 
ای که پیش بینی می شود بین 100 تا 120 میلیون هزینه داشته باشد. اما در آن 
مدت و حتی در دوران سرپرستی طباطبایی در دوومیدانی خبری از حمایت و قبول 

برنامه های وی نبود.
با روی کار آمدن مجید کیهانی به عنوان رئیس فدراسیون دوومیدانی و وعده های 
جذب اسپانسر ، رجبی که حالا دیگر به شدت خسته شده بود منتظر بود تا کیهانی در 
میان ریز و درشت کارهایی که در بدو ورودش به فدراسیون داشت از وی حمایت کند. 
حالا و در فاصله کمی بیشتر از دو ماه ریاست مجید کیهانی در فدراسیون دوومیدانی با 
برنامه رجبی برای آماده سازی رقابتهای المپیك موافقت شده اما به نظر می رسد حالا 

این لیلا است که خسته از دویدنهای مكرر انگیزه ای برای تمرین کردن ندارد.
 مجید کیهانی رئیس فدراسیون دوومیدانی در این خصوص در گفتگو با خبرنگار 
مهر گفت: برنامه های خانم رجبی کاملا تایید شده است و ما از ابتدا نیز عنوان کردیم 
که با تمام توان از وی حماتت خواهیم کرد. خانم رجبی ورزشكاری است که سهمیه 
المپیك برای دوومیدانی کسب کرده و شك نكنید که ما از وی حمایت و پشتیبانی 

صددرصدی خواهیم داشت.
 وی در پاسخ به این سوال که پس چرا لیلا هنوز تمرینات خود را آغاز نكرده است 
بیان کرد: برنامه های ایشان تایید شده است و ما وی را حمایت خواهیم کرد اما شاید 
خانم رجبی به استراحت بیشتری نیاز دارد تا با آمادگی بیشتری برای المپیك تلاش 
کند. ما به خواسته وی احترام می گذاریم و مثل همه منتظریم تا ایشان هم تمریناتش 

را آغاز کند. 
 لیلا رجبی که موفق شد در رقابتهای جام کازانف سهمیه المپیك دوومیدانی را 
کسب کند از مدتها قبل و به خصوص در دوران سرپرستی طباطبایی برنامه های خود 
را به فدراسیون دوومیدانی ارائه کرده است و حالا مجید کیهانی برنامه پیمان رجبی 
همسر و مربی لیلا را تایید کرده است ولی تاکنون رجبی تمرینات حرفه ای خود را 
برای المپیك آغاز نكرده است. این در حالی است که تنها کمتر از 9 ماه به آغاز رقابتهای 

المپیك 2016 فرصت باقی است.

یک بازیکن عراقی دیگر و شاید 
دردسری تازه برای فوتبال ایران

در آستانه ی دیدار سیاه جامگان و تراکتورسازی، این تیم مشهدی تعداد زیادی از 
بازیكنان خود را به دلیل مصدومیت در اختیار ندارد. هرچند بازیكن عراقی جدید این 

تیم نیز ممكن است برای سیاه جامگان دردسر حقوقی درست کند.
روز جمعه تراکتورسازی تبریز در ورزشگاه یادگار امام میزبان سیاه جامگان است که در 
آستانه ی برگزار این مسابقه، تیم مشهدی که حال و روز خوشی هم در جدول رده بندی 

بازی ها ندارد، با لشكری از بازیكنان مصدوم و محروم مواجه شده است.
در تمرین روز گذشته این تیم رضا عنایتی، امید سینگ، مهدی پور به دلیل مصدومیت 
با سایر بازیكنان تمرین نكردند و علیرضا نقی زاده هم در اردوی تیم ملی امید مصدوم 

شده و احتمال اینكه به بازی با تراکتور نرسند وجود دارد.
محمد رضا عباسی مالك و مدیرعامل سیاه جامگان در این باره افزود: هنوز مشخص 
نشده که این بازیكنان به بازی روز جمعه می رسند یا نه. شربتی را هم به دلیل محرومیت 
در اختیار نداریم. اگر بازیكنان مان بهبود نیابند، دست مان در دیدار با تراکتور بسته است.

او درباره ی اینكه گفته می شود "ربین سولاکا" بازیكن عراقی و جدید سیاه جامگان به 
دلیل اینكه قبل از حضور در این تیم مشهدی، در دو تیم مختلف هم بازی کرده، نمی 
تواند به عنوان تیم سوم در یك فصل برای سیاه جامگان بازی کند، گفت: شنیده ایم اگر 
لیگ آن کشور تمام شده باشد می تواند بازی کند. لیگ سوئد هم به پایان رسیده و فكر 

کنم مشكلی برای بازی نداشته باشد.
طبق گفته مسئولان این باشگاه، "سولاکا" از نیم فصل می تواند برای سیاه جامگان 
بازی کند اما اگر صحت حضور او در 3 تیم در یك فصل تایید شود، بار دیگر یك بازیكن 

عراقی می تواند جنجال جدیدی را در فوتبال ایران به وجود آورد.

هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال؛

 تنور لیگ دوباره داغ می شود

فصل پانزدهم لیگ برتر فوتبال با انجام یك دیدار امروز 
پنجشنبه 2۸ آبان وارد هفته دوازدهم می شود. سایر 

دیدارهای این هفته، جمعه و شنبه برگزار می شوند.
هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال امروز 2۸ آبان با انجام 

یك دیدار آغاز می شود. در این روز استقلال خوزستان و 
گسترش فولاد تبریز در اهواز به دیدار هم می روند. تیم 
مهمان اکنون در رده پنجم جدول قرار دارد و این شانس 
را دارد که با برتری مقابل حریف رده دومی اش – به شرط 

پیروزی با اختلاف بیش از دو گل – جای این تیم را در 
جدول بگیرد.

در نقطه مقابل هم خوزستانی ها بهترین فرصت را 
برای رسیدن به صدر جدول در اختیار دارند. استقلال 

خوزستان می تواند با پیروزی در این بازی دست کم 24 
ساعت حضور در صدر جدول رده بندی لیگ را تجربه 
کند. دیدار دو تیم از ساعت 15 در ورزشگاه تختی اهواز 

آغاز می شود.
سایر دیدارهای این هفته جمعه – شش دیدار – و 
مهمترین  در  می شود.  برگزار   – دیدار  یك   – شنبه 
دیدارهای جمعه سپاهان با نفت و فولاد با استقلال دیدار 
می کنند. دیدارهای جمعه با بازی تیم های پدیده و راه آهن 
آغاز می شود. این دو تیم از ساعت 14 و 45 دقیقه به 
مصاف هم می روند. دو تیم هم اکنون در رده های یازدهم 
و سیزدهم سایه به سایه یكدیگر حرکت می کنند و هر 
یك امیدوار است با برتری در این بازی خود را از پایین 

جدول جدا کند.
از ساعت 15:15 چهار دیدار به صورت همزمان آغاز 
می شوند. صبا با ذوب آهن در قم دیدار می کنند. یحیی 
گل محمدی و تیمش امسال خیز بلندی برای قهرمانی 
برداشته اند و رفته رفته خود را به صدر جدول نزدیك 
نتواند  خوزستان  استقلال  که  صورتی  در  می کنند. 
گسترش فولاد را شكست دهد، ذوب آهن این فرصت را 
دارد که موقتا خود را به صدر جدول برساند هرچند حریف 

این هفته ذوب آهن تیم سختكوش علی دایی است.
بسیار  می تواند  پرسپولیس  سابق  سرمربیان  جدال 
جذاب باشد چرا که دو تیم در جدول رده بندی هم با 
تنها یك امتیاز اختلاف همسایه هستند و هر دو تیم از 
نیروی جوان و باانگیزه سود می برند. همزمان با این دیدار، 
تراکتورسازی و سیاه جامگان مشهد در تبریز و سایپا و 

ملوان در تهران به مصاف هم می روند. اما شاید مهمترین و 
حساس ترین دیدار این روز در اصفهان برگزار شود؛ جایی 
که سپاهان با سرمربی جدیدش به مصاف نفت تهران 
می رود. پس از برکناری جنجالی حسین فرکی و آمدن 
استیماچ کروات به اصفهان، هواداران متعصب این تیم 
اصفهانی منتظرند که عملكرد این تیم را با ترکیب جدید 
کادر فنی اش ببینند. با این حال حریف این هفته سپاهان 
تیمی است که تازه پس از چندین هفته به فكر پیروزی 

افتاده و نرم نرمك خود را در جدول پیدا کرده است.
سپاهان اکنون با 17 امتیاز در رده ششم جدول قرار 

دارد و نفت با 12 امتیاز، دوازدهم است.
در آخرین دیدار جمعه نیز فولاد در اهواز از استقلال 
تهران میزبانی می کند. استقلال صدرنشین در این بازی 
فقط به تداوم صدرنشینی فكر می کند و روی کاغذ کار 
چندان سختی هم ندارد. فولاد این فصل آنقدر نتایج 
ضعیف و نمایش نازیبا داشته که کمتر هوادار این تیم به 

پیروزی برابر استقلال امیدوار است.
در یازده هفته گذشته بارها از برکناری یا استعفای 
اسكوچیچ سخن به میان آمده اما فعلا این مربی کروات 
در اهواز مانده و به روزهای خوب می اندیشد؛ روزهایی که 
به نظر نمی رسد فعلا برسند. استقلال 22 امتیازی است و 
به صدر جدول تكیه زده ولی فولاد با شش امتیاز در رده 

یكی مانده به آخر قرار دارد.
آخرین دیدار هفته دوازدهم لیگ برتر، شنبه برگزار 
می شود و پرسپولیس میزبان تیم قعر جدولی استقلال 

اهواز است. 

واکنش دبیرکل کمیته المپیك به گلایه  بانوان المپیكی؛

 احتمال پرچمداری زهرا نعمتی 
در المپیک ریو

دبیرکل کمیته ملی المپیك می گوید، در مورد گلایه های اخیر بانوان المپیكی ابتدا 
باید با روسای فدراسیون ها صحبت کند. او همچنین اعلام کرد موضوع پرچمداری زهرا 

نعمتی در بازیهای المپیك ریو مورد بررسی قرار می گیرد.
شاهرخ شهنازی در مورد گلایه هایی که بانوان المپیكی نظیر لیلا رجبی و نجمه 
خدمتی نسبت به کم توجهی فدراسیون های خود داشتند، تصریح کرد: ابتدا باید با 
روسای فدراسیون ها صحبت کنم و اطلاعات را بگیرم بعد اظهار نظر داشته باشیم زیرا 
این حرف ها، مسائل داخل تشكیلات خودشان است و بحث عمومی نیست. از طرفی 
ورزشكاران اکنون در اختیار فدراسیون ها هستند و نمی دانم ریشه بحث ها کجاست 
بنابراین باید بررسی و علت یابی کرد. قاعدتا قبل از اینكه کسی بخواهد با مطبوعات 
صحبت کند، لازم است با مسئولان فدراسیون مشكل را در میان بگذارد.  وی افزود: ما 
طبق برنامه و بودجه ای که به ما داده اند به فدراسیون ها بودجه داده ایم، و البته نظارت 

هم می کنیم.
 دبیرکل کمیته ملی المپیك در پاسخ به این پرسش که کمیته المپیك به بانوان 
المپیكی توجه ویژه ای دارد یا خیر، گفت: ما به تمام کسانی که سهمیه می گیرند توجه 
می کنیم و جنسیتی نگاه نمی کنیم. واقعا باید به تمام المپیكی ها توجه کنیم که این 
کار را نیز انجام می دهیم. اما به هرحال بانوان در سیاست های IOC و کمیته های 

ملی المپیك کشورها دارای جایگاه خاصی هستند.
 شهنازی درباره کسب سهمیه المپیك توسط زهرا نعمتی بیان کرد: کسب سهمیه 
المپیك توسط زهرا نعمتی اتفاق بزرگی نه تنها برای ایران بلكه به نظرم برای تمام 
بانوان جهان است. امیدوارم که در المپیك هم بتواند خودش را اثبات کند، پیشنهادی 
هم که خسروی وفا داده بود پرچم دار شود، ان شاالله مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

 شهنازی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینكه پرچمدار و رییس کاروان چه 
زمانی مشخص می شود، بیان کرد: زمان داریم و فعلا در این زمینه مشكل خاصی 

وجود ندارد.

معمری: قطعا لوزانو از کواچ بهتر است
کارشناس والیبال ایران با مثبت ارزیابی کردن تغییرات در تیم ملی گفت: قطعا رائول 
لوزانو گزینه ای بهتر از کواچ است و با هدایت او می توانیم برای المپیك برنامه ریزی 

کنیم.
علیرضا معمری اظهار کرد: نمی دانم چرا فدراسیون والیبال با آناستازی به توافق 
نرسید اما به نظرم لوزانو گزینه بهتری نسبت به کواچ است. من فكر می کنم که هیات 
رئیسه فدراسیون دل به دل کارشناسان و الیبال دوستان ایران دادند و این تغییرات 
محقق شد. انتخاب سرمربی تصمیم مهمی بود که فدراسیون گرفت. کمی دیر شد اما 
باز هم خوب است. با توجه به رزومه ای که لوزانو دارد، فكر می کنم بتواند تغییرات 

مثبتی بدهد. 
وی افزود: بر خلاف تصورها انتخابی المپیك رویداد ساده ای نیست. تیم ملی باید با 
تفكر جدیدی تمرینات را شروع کند. باید حواسمان باشد حریفان را دست کم نگیریم. 
همیشه در ایران وقتی حریفان را دست کم گرفته ایم ضربه خورده ایم. هر هشت تیم 
با برنامه و تمام توان برای انتخابی المپیك حاضر می شوند و موفقیت برای هیچ تیمی 

آسان نیست.
 کارشناس والیبال ایران با ارائه پیشنهادی گفت: تا جایی که می دانم اگر همه چیز رو 
به راه باشد، بعد از پایان لیگ داخلی تنها حدود 40 روز تا انتخابی المپیك وقت داریم. 
اگر امكان داشته باشد مرحله پلی آف لیگ برتر را بعد از انتخابی المپیك بگذاریم، شاید 
بهتر باشد. ماهیت برگزاری لیگ تقویت تیم ملی است. پیشنهاد می کنم اگر ممكن 
است پلی آف لیگ را به تعویق بیاندازیم. البته اگر لوزانو همان فروردین یا دیرتر بیاید 

دیگر چاره ای نیست.
 معمری در پایان گفت: به نظر من در حوزه مدیریت تیم و سرپرستی هم می توان 
شاهد تقویت موجودیت فعلی باشیم. گزینه هایی مثل بهنام محمودی می توانند در 
کنار تیم ملی باشند. به نظرم می توان بیشتر از والیبالی ها در کنار تیم ملی استفاده 

کرد. در موارد مدیریتی هم باید قوی تر کار کرد تا تیم ملی دیگر دچار چالش نشود.

دوپینگ ملی پوش قایقرانی مثبت اعلام شد

تست دوپینگ قایقران تیم ملی آب های آرام جوانان اعزامی به مسابقات قهرمانی 
آسیا مثبت اعلام شد.

 دوپینگ یكی از اعضای تیم  ملی جوانان قایقرانی آب های آرام که در مسابقات 
قهرمانی آسیا حضور داشته، مثبت اعلام شد. تست A این عضو تیم  ملی مردان قبل 
از اعزام به قهرمانی آسیا و در ایران گرفته شده است. وحید مرادی، دبیر فدراسیون با 
تایید این خبر، گفت: دوپینگ این قایقران در قهرمانی آسیا مثبت نبوده و ربطی به 
این ر قا بت ها ندارد. فدراسیون قایقرانی همیشه همكاری نزدیكی با ستاد ملی مبارزه 
دوپینگ داشته و از این ستاد برای پاک کردن محیط قایقرانی از هر گونه دوپینگ 
کمك گرفته است. ما همیشه از این ستاد می خواهیم که به اردوهایمان بیاید و تست 
دوپینگ بگیرد. او در ادامه گفت: تا زمانی که این قایقران جوان به فدراسیون نیاید و 
توضیحات لازم را درباره این اتفاق ارائه نكند و همچنین تست B آن نیز مثبت نشود، 

اعلام نام او منع قانونی دارد.

نشست هیات رئیسه فدراسیون فوتبال با حضور کلیه اعضا 
در دفتر رئیس فدراسیون برگزار شد.

در ابتدای این جلسه علی کفاشیان، رئیس فدراسیون فوتبال 
گفت: خوشبختانه تمامی فعالیت های فدراسیون در حال انجام 
است و کارها روی روال خود پیش می رود. تیم ملی در بازی 
با گوام نتیجه ای مطلوب کسب کرد و با توجه به شكست تیم 
عمان از ترکمنستان، تقریبا صعود این تیم به عنوان سرگروه 
به مرحله بعدی رقابتهای جام جهانی 201۸ روسیه تثبیت 

شده است.
وی در ادامه بیان کرد: تیم ملی فوتبال امید در کشور امارات، 
اردوی بسیار خوبی را داشته و یك دیدار دوستانه نیز با تیم 
استرالیا برگزار کرد که نتیجه آن تساوی یك بر یك بود. البته 
تا پیش از اعزام به رقابتهای مقدماتی المپیك یك اردوی 
تدارکاتی دیگر پیش روی این تیم است تا بازیكنان با آمادگی 
کامل به مصاف حریفان خود بروند. رئیس فدراسیون فوتبال 
ضمن تقدیر از رئیس جمهور و ورزیر ورزش و جوانان گفت: 
خوشبختانه با حمایت های به موقع ریاست محترم جمهور و 
وزیر ورزش و جوانان در خصوص دریافت ویزا و اعزام تیم ملی 
فوتسال بانوان به گواتمالا، این تیم در رقابت های جام جهانی 
کوچك گواتمالا شرکت خواهد کرد. موانع درباره اعزام این تیم 
به جز مشكلات مالی حل شده و امیدواریم بازیكنان در این 

مسابقات عملكرد خوبی داشته باشند.
کفاشیان در ادامه بیان کرد: پس از پایان رقابت های تیم ملی 
و ملحق شدن بازیكنان به باشگاه های خود، هفته دوازدهم 

مسابقات لیگ برتر از روز جمعه در شهرهای مختلف برگزار 
می شود. طبق برنامه ریزی دقیق و مطلوب سازمان لیگ، 

مسابقات در رده های مختلف در حال برگزاری است.
برنامه ریزی های  پایه گفت:  تیم های ملی  وی درباره 
مختلفی برای کسب آمادگی تیم های ملی فوتبال پایه که در 
سال آینده رقابت های خود را در قهرمانی آسیا پیش رو دارند، 

انجام داده ایم و برنامه هایشان به صورت مستمر برگزار می شود.
علی  حضور  با  فوتبال  فدراسیون  رئیسه  هیات  جلسه 
کفاشیان، دکتر محمود اسلامیان، مهدی تاج، دکتر علیرضا 
اسدی، دکتر الهه عرب عامری، غلامرضا بهروان، حیدر بهاروند، 
افشین دبیری، شهاب الدین عزیزی خادم، فریدون اصفهانیان 

و امیر حسین حسینی برگزار شد. 

نشست هیات رئیسه فدراسیون فوتبال،

  کفاشیان: سرگروهی تیم ملی تثبیت شده است
مشکل مالی اعزام بانوان حل نشده است

  ش��نیدن نام ش��نا ممكن است هر کسی را به یاد استخر یا فضای آبی دیگر با انبوهی از 
شناگرانی که به طور تفریحی در آن در حال تفریح و ورزش هستند ، بیندازد.

 این تمام مفهومی است که در ذهن عموم مردم از این رشته مدال آور جا افتاده است، اما 
واقعیت ورزش شنا و به طور کلی رشته های ورزشی آبی فرا تر از این تعریف است.

 رشته شنا از نظر میزبان اهمیت در ورزش قهرمانی تقریبا   ً همان اهمیتی را دارد که جامعه 
جهانی ورزش برای رشته ای همچون دوومیدانی قائل می شود.

 ش��نا همانند دوومیدانی دارای مواد مختلف و پرتعداد است و از نظر ظرفیت مدال آوری 
جایگاهی ویژه و خاص در میان رشته های ورزشی دارد و سرمایه گذاری کشورهای مختلف 

روی این رشته، با توجه به توزیع مدال های فراوان در آن کاملاً منطقی و عقلانی است.
 مایكل فلپس شناگر آمریكایی که بزرگ ترین قهرمان و مدال آور تمام ادوار المپیك در میان 
تمام رشته های ورزشی است توانسته به تنهایی 22 مدال از شنا با حضور در سه دوره المپیك 
کسب کند که از جمع آمار مدال های کاروان ورزشی ایران از المپیك 1976 مونترال کانادا تا 

المپیك 200۸ پكن بیشتر است. 
فلپس در المپیك 200۸ پكن در هر هشت ماده ای که در آن شرکت کرد مدال طلا گرفت و 
در المپیك 2012 لندن، چهار طلا و دو نقره و در المپیك 2004 آتن 6 طلا و دو برنز به دست 

آورد و نقش مهمی در موفقیت کشورش در رنكینگ نهایی المپیك ایفا کرد.
 از این رو، سرمایه گذاری در رشته شنا با توجه به آمار مدال های آن در مسابقات معتبری چون 
بازی های آسیایی و المپیك تابستانی می تواند سرآغاز درخشش در دوره های آتی این مسابقات 

و کسب مدال های خوشرنگی برای کشورمان شود.
 در قم، رشته شنا با توجه به مشكلات ساختاری خود رشته ای در حاشیه بود که هنوز در 

بخش قهرمانی نتوانسته است شایستگی ها و ظرفیت های واقعی خود را به نمایش بگذارد.
 *پایگاه قهرمانی شنای قم در اغما

 شنای قم از زمان تعطیلی استخر شنای شهدای هفتم تیر و استخر جهان پهلوان تختی قم 
دچار مشكل در انجام برنامه های خود شد. 

در آن زمان، شناگران قمی تمرینات خود را برای اعزام به مسابقات کشوری در این استخر ها 
انجام می دادند، اما تعطیلی این استخر ها سبب بی سرپناهی شناگران قمی شد.

 عدم تخصیص استخر دیگری به شناگران قمی و طرح وزارت ورزش و جوانان مبنی بر 
واگذاری اماکن ورزشی زیر مجموعه به بخش خصوصی سبب شد شنای قم دیگر نتواند 

صاحب پایگاه قهرمانی شود و این امر سبب اغمای شنای قم در بخش قهرمانی شد.
 استخر ورزشگاه هفتم تیر به طور کامل تعطیل شد و امیدی به بازگشایی آن نیست، اما 
استخر ورزشگاه تختی قم در حال حاضر به صورت نیمه تمام   رها شده و اداره کل ورزش و 
جوانان استان قم نیز به دنبال واگذاری آن به بخش خصوصی برای تكمیل و بهره برداری است. 
با توجه به شرایط فعلی و مشابه آنچه برای استخر تازه تاسیس حجاب رخ داد، به نظر می رسد 
حتی راه اندازی استخر ورزشگاه تختی نیز شرایط را چندان برای هیئت شنا تغییر ندهد، زیرا 

این استخر همانند سایر استخر ها در اختیار بخش خصوصی خواهد بود.
 *جمال: مشکل شنای قم عدم وجود استخر استاندارد است

 رئیس هیئت شنای استان قم گفت: مشكل عمده شنای قم در حال حاضر عدم وجود 
استخر استاندارد است و در زمینه مربی و شناگر، کم و کاستی در قم وجود ندارد.

 مس��عود حسین جمال اظهار کرد: رشته ش��نا در قم رشته ای است که مظلوم واقع شده 
و تجهیزات و زیرساخت های فیزیكی این رشته در قم برای توسعه ورزش قهرمانی و بعد 

مدال آوری مهیا نیست.
 وی افزود: در قم مربیانی مسلط به دانش روز و توانمند در اختیار داریم و در زمینه ورزشكار 
نیز تعداد شناگران ما در حوزه قهرمانی و نفراتی که قابلیت پیشرفت دارد قابل توجه است و 

از این بابت مشكلی نداریم.
 رئیس هیئت شنای استان قم گفت: مشكل شنای قم عدم وجود استخر استاندارد است که 

سبب شده نتوانیم تمرینات و مسابقات را در شرایط ایده آل برگزار کنیم و طبیعتا به همین 
دلیل، قم نمی تواند میزبانی مسابقات شنای قهرمانی کشور و لیگ را از آن خود کند.

 حس��ین جمال اضافه کرد: در صورتی که ساخت یك استخر استاندارد با ابعاد مناسب و 
مورد تأیید فدراسیون شنا در قم در دستور کار قرار گیرد وضعیت شنای قم متحول می شود 
و می توانیم به تدریج به سطحی برسیم که در مسابقات قهرمانی کشور حرفی برای گفتن 

داشته باشیم. 
وی ادامه داد: در شرایط فعلی شناگران مرد قمی برای تمرین فضای ثابت و مشخصی ندارند 
و در حقیقت استخری در اختیار هیئت شنا قرار ندارد و این شناگران مجبور هستند به صورت 
انفرادی در استخرهای مختلف سطح شهر به تمرین بپردازند و کاملاً بدیهی است که در چنین 

شرایطی رشد فنی مورد نظر تامین نمی شود.
 رئیس هیئت شنای استان قم تصریح کرد: خواسته ما از مسئولان این است که به رشته شنا 
نگاه ویژه ای صورت گیرد، زیرا این رشته در زمره رشته هایی است که در دین مبین اسلام به 
آن سفارش شده و در شهری با جمعیت بالای یك میلیون نفر با شاخص های مذهبی، وجود 

یك استخر ایده آل و استاندارد برای ورزش قهرمانی خواسته زیادی نیست.
 *وضعیت شیرجه و واترپولو در قم 

رشته های شیرجه و واترپولو نیز به عنوان زیرمجموعه از هیئت شنا به جذابیت های این رشته 
می افزایند، اما در قم خبری از شیرجه و واترپولو نیست. 

در بخش شیرجه، امكانات سخت افزاری لازم نظیر عمق استاندارد استخر و تخته شیرجه 
اجتناب ناپذیر است، اما شرایط شنای قم و فقر زیرساخت ها اجازه تامین این شرایط و فعال 

شدن بخش شیرجه را در قم نداده است.
 این در حالی است که رشته شیرجه در بسیاری از استان ها به صورت جدی در حال آموزش 

بوده و در سال های اخیر در کشور به سطح و پیشرفت چشمگیری رسیده است. 
در بخش واترپولو که به واسطه تلفیق ورزشی توپی با رشته ای آبی، رشته جذابی پدید آمده، 

هیئت شنای قم هنوز نتوانسته است شرایط را برای راه اندازی این رشته فراهم کند. 
به گفته رئیس هیئت شنای استان قم، اقدامات مؤثری در این زمینه صورت گرفته، اما خرید 
دروازه های رشته واترپولو نیازمند صرف هزینه گزافی بوده که از توان هیئت شنای استان قم 

خارج است. 
عدم وجود استخر استاندارد نیز علت دیگری است که راه اندازی رشته جذاب واترپولو را با 
مشكل مواجه کرده؛ اگر چه به نظر می رسد اگر این رشته ورزشی در قم فعال شود قشر قابل 

توجهی از جوانان را به سمت و سوی خود جذب خواهد کرد.
 *لیگ استخر ها، تلاش برای تزریق فضای رقابتی 

راه اندازی لیگ شنای استخرهای قم یكی از اقداماتی بود که در یكی دو سال گذشته از سوی 
هیئت شنا با جدیت بیشتری پیگیری شد.

 ترغیب استخرهای خصوصی یا در اختیار بخش خصوصی به فعالیت قهرمانی و پرورش 
قهرمان، بدون شك می تواند در بلندمدت گام مهمی برای توسعه شنا و معرفی استعدادهای 
آینده دار به این رشته باشد.  این مسابقات امسال نیز در بهمن ماه برگزار می شود؛ اگرچه افت 
رکوردهای فردی شناگران قمی که خود حاصل عدم وجود استخر در اختیار هیئت شنا بوده، 

مسئولان شنای قم را نگران کرده است. 
با این حال اهالی شنای قم امیدوارند با تقویت لیگ شنای استخرهای استان قم، شرایط 

برای رشد شنای قم مهیا شود اگرچه آن ها باید با مشكلات زیادی دست و پنجه نرم کنند.
 *ذوالشرافتین: برنامه های شنای بانوان در استخر نرگس برگزار می شود

 نایب رئیس هیئت شنای استان قم گفت: برنامه های شنای بانوان در استخر نرگس برگزار 
می شود، اما قرار گرفتن این استخر در بوستان نرگس و تعطیلی زودهنگام آن بانوان شناگر را 
با مشكل مواجه کرده است.  فروغ السادات ذوالشرافتین اظهار کرد: در حال حاضر فعالیت های 
شنای بانوان قم در حوزه قهرمانی در استخر نرگس قم محدود شده است و برنامه های تمرینی 

و مسابقاتی بانوان شناگر قم در این استخر انجام می شود. 
وی افزود: تخصیص استخری به شنای بانوان اقدام مثبتی بوده، اما مشكل این است که این 
استخر به دلیل قرار گرفتن در بوستان نرگس از نظر کاری، تابع این بوستان و شهرداری منطقه 

است و از ساعت 1۸ با پایان ساعت کاری این بوستان ویژه بانوان، استخر تعطیل می شود. 
نایب رئیس هیئت شنای استان قم تصریح کرد: بسیاری از شناگران در ساعات معمول 
مشغول به تحصیل و رسیدن به امور روزمره هستند و پس از ساعت 1۸ می توانند در تمرین 
شرکت کنند، در حالی که در این زمان که بهترین ساعت تمرینی است، استخر بانوان قم 
تعطیل می شود.  ذوالشرافتین با اشاره به برگزاری مسابقات شنای استانی بانوان اضافه کرد: 
در رده های سنی پایه به صورت مقطعی و مناسبتی مسابقاتی را برگزار می کنیم و اخیراً در 
رقابت های ش��نای گرامیداشت 13 آبان در استخر فرهنگیان حدود 120 شناگر دختر در 

رده های سنی پایه حضور داشتند و استقبال خوبی از مسابقات شد.
 وی تصریح کرد: امیدواریم با حل مشكل فضای تمرینی بانوان شناگر و مشارکت آموزش و 
پرورش بتوانیم شرایط بهتری را برای استعدادیابی شنا از میان دختران دانش آموز قم داشته 

باشیم.

شنای قم درگیر و دار مشكلات زیرساختی؛

 قم استخر استاندارد ندارد



علمی و سلامت

تأثیر فعالیت فیزیکی بر عملکرد مغز 
فعالیت فیزیكی بین کودکانی که از وزن طبیعی برخوردارند تفاوت ایجاد می کند. این امر 

تأثیر فعالیت فیزیكی بر عملكرد مغز را مورد تأیید قرار می دهد.
علی ابراهیمی مقدم روانشناس کودک گفت: کودکانی که وزن طبیعی دارند به نسبت 
کودکانی که اضافه وزن داشته و غیرفعال محسوب می شوند چربی بدنی کمتری دارند 
و ضربان قلب شان پایین تر است علاوه بر این کودکانی که وزن طبیعی دارند نسبت به 
همسالان غیرفعال خود در آزمون های مهارت های ذهنی مانند برنامه ریزی و توجه بهتر 

عمل می کنند.
 وی ادامه داد: فعالیت فیزیكی حتی بین کودکانی که از وزن طبیعی برخوردارند نیز 
تفاوت ایجاد می کند. این امر تأثیر فعالیت فیزیكی بر عملكرد مغز را مورد تأیید قرار می دهد.

 ابراهیمی مقدم افزود: در مورد نقش ورزش در پیشرفت رشد، سلامتی و آمادگی 
جسمانی کودکان و نوجوانان، تحقیقات متعددی انجام شده است. 

باید توجه داشت که اهمیت ورزش، محدود به سنین کودکی و نوجوانی نیست. 
وی تصریح کرد: در سنین بالا، ورزش برای جلوگیری از پوکی استخوان، اضافه وزن و 
ناراحتی های قلبی و عروقی، همچنین برای پرکردن اوقات بیكاری و جلوگیری از افسردگی 

و روان پریشی توصیه می شود. 
 وی ادامه داد: رشد در دوران کودکی تحت تأثیر فاکتورهای متعددی است )هورمون رشد 
و فاکتورهای رشد(، در عین حال هورمون های دیگر و نوع تغذیه نیز بر رشد تأثیر دارند. 
رشد قدی با رشد استخوان ها همراه است. رشد قد در دختران در سنین 16 تا 17 سالگی 

و پسرها تقریباً در 1۸ سالگی پایان می یابد.
 وی در ادامه افزود: رشد قدی به صورت ناچیز انجام می شود که مربوط به طولانی 
شدن شدن طول ستون مهره ها است. در صورت عدم فعالیت بدنی، رشد استخوان ها 

کاهش می یابد.
 وی تصریح کرد: با توجه به اینكه دانش آموزان روزانه چند ساعت در کلاس های درس 
روی نیمكت می نشینند، حتی اگر نوع نشستن آنها مناسب باشد و نیمكت نیز استاندارد 
باشد، احساس خستگی فیزیكی به وجود می آید و چنانچه نوع نشستن مناسب نباشد یا 

نیمكت مطابق استاندارد نباشد، در مدت طولانی موجب اختلالات ساختاری می شود.
 وی خاطرنشان کرد: دانش آموزان پسر، غالباً این مشكل را با بازی کردن، »عمدتا فوتبال« 
در کوچه و خیابان یا ورزشگاه ها حل می کنند. بنابراین لازم است در مدارس ساعت هایی 

برای تمرین های بدنی و ورزش به ویژه برای دختران منظور شود.
 وی در پایان خاطرنشان کرد: ارتباط بین فعالیت فیزیكی و چاقی در سنین پایین کاملًا 
مشخص نیست و مطالعات مربوط به آن هم نتایج ثابتی را در اختیار متخصصان قرار 

نمی دهد. با افزایش ورزش و تحرک و کاهش مصرف کالری، می توان وزن را کاهش داد.
 نگرانی افزایش وزن بین کودکان و نوجوانان کاملاً به جا و منطقی است. کودکان چاق در 
معرض بیماری های فشارخون، دیابت نوع دوم، نامنظمی هورمون رشد، مشكلات تنفسی 
و استخوان قرار دارند. این بیماران از فقدان اعتماد به نفس و روابط اجتماعی رنج می برند. 
ورزش در بهبود افسردگی و اضطراب بزرگسالان و کودکان بسیار مؤثر است. فعالیت بدنی 

یكی از راهكارهای مبارزه با هیجانات روحی است و هزاران تأثیر مثبت دیگر در پی دارد.

استفاده بیش از 2 دقیقه از تلفن همراه ممنوع 
با توجه به طرز نگهداری تلفن همراه در مجاور گوش به مرور زمان منجر به تومور می شود.

دکتر سید بهنام الدین  جامع، متخصص علوم اعصاب گفت: ما در طول زندگی با طیف 
امواج، فرکانس و بسامدهای متفاوتی سروکار داریم، که هر کدام در عین کمك به روند 

زندگی ما، تأثیرات بسزایی در سلامتی دارد. 
وی ادامه داد: بسیاری از افراد در زیر دکل ها زندگی می کنند که متأسفانه نه تنها روی 
سیستم اعصاب بلكه با تأثیر بر ارگان های بدن موجب سرطان خون، تومور استخوانی، 
اختلالات ترشح هورمونی می شود.  جامع بیان کرد: در حال حاضر برخی از محققین در 

تلاش هستند تا بدانند امواج تا چه میزان تأثیر در سیستم اعصاب دارد.
 وی اظهار کرد: تأثیرات امواج بر روی سیستم اعصاب به سازنده های وسایل برمی گردد، 

که هر کدام از سازنده ها می گویند که تأثیرات خاصی بر روی مغز انسان ندارد. 
جامع با اشاره به یك سری از توصیه های ایمنی گفت: افراد باید به برخی از ایمنی ها مثل 
استفاده از هندزفری هنگام صحبت های طولانی مدت و یا استفاده نكردن از گوشی های 
همراه هنگام شارژ توجه کنند.  وی در خصوص  استفاده از گوشی های در حال شارژ افزود: 
گوشی همراه در حال شارژ به علت اینكه غیر از شارژ شدن و جریان الكتریكی، امواجی از 

خود ساطع می کند، بهتر است در هنگام شارژ استفاده نشود.
 وی اظهار کرد: امواجی مثل رادیو، موبایل، ماهواره و دیگر موارد تا حدودی تأثیر بر روی 
اعصاب انسان ندارد، اما امواجی قوی همچون پارازیت بسیار امواج خطرناکی محسوب 
می شوند.  وی در خصوص این موضوع که بیشتر از 2 دقیقه استفاده از گوشی های همراه، 
موجب افزایش تدریجی حرارت در بافت ها می شود، بیان کرد: استفاده بیش از 2 دقیقه از 
تلفن همراه با توجه به طرز قرار گرفتن آن در مجاور گوش به مرور زمان منجر به تومور 

می شود. 
وی خاطرنشان کرد: هر یك از امواج نكات ایمنی خود را دارد پس بهتر است به برخی از 

نكات ایمنی برای پیشگیری از بعضی از بیماری ها رعایت کنید.

با کاهش وزن از شر خُروپُف راحت شوید 
خُروپفُ کردن از موارد اختلالات خواب است که با راه هایی ساده مثل کاهش وزن 

می توان آن را درمان کرد.
دکتر ابراهیم رزم پا متخصص گوش و حلق و بینی گفت: مردان 50 درصد بیشتر از 
زنان دچار خُروپفُ می شوند و کاهش وزن، به پهلو خوابیدن، تغییر نحوه خوابیدن و . . . در 

کاهش خُروپفُ موثر است.  
وی افزود: بی خوابی یك مشكل رایج است و ریشه یابی بروز اختلال خوب ضرورت دارد اما 

متاسفانه در اکثر اوقات درمان های مناسبی برای آن به کار گرفته نمی شود.
 دکتر رزم پا بیان کرد: با مشخص شدن زمینه بی خوابی و درمان آن نظیر رژیم غذایی و 

سبك زندگی می توان در بسیاری موارد اختلال خواب را بر طرف کرد.
 این متخصص گوش و حلق و بینی درباره خُروپفُ و علل ایجاد آن اظهار داشت: در برخی 
مواقع خُروپفُ کردن می تواند علامت یك بیماری خطرناک باشد که از جمله آن  ها می توان 
به آپنه یا قطع تنفس انسدادی هنگام خواب اشاره کرد. در این بیماری فرد از چند ثانیه تا 

دو دقیقه دچار قطع تنفس می شود. 
وی خاطر نشان کرد: کاهش وزن، عدم مصرف الكل و غذاهای چرب و داروهای آرام بخش 
می تواند در کمتر کردن خُر و پفُ عملكرد موثری داشته باشد و در نهایت آخرین راه برای 
برخی بیماران عمل جراحی است برخی افراد در جامعه دارای گردن چاق و کوتاه هستند 
که بیشتر در معرض خرخر کردن می باشند که برای جلوگیری از این مشكل نیز باید 

کاهش وزن مورد توجه قرار بگیرد. 

80 درصد بیماری های مهم ناشی از عوامل 
زیست محیطی است 

حدود هشتاد درصد از بیماریها ناشی از عوامل زیست محیطی و محیطی است.
مهرداد فرخی، عضو هیئت علمی دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی با اشاره به رویكرد 
دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی نسبت به محیط زیست افزود: نگاه علمی و تخصصی 
به محیط زیست و اشاعه آموزش پایه محیط زیست با توجه به رویكرد گروه های آموزشی 
رشد و پرورش پیش از دبستان، حفاظت از محیط زیست در حوزه سلامت با توجه به 
مراکز تحقیقاتی همچون سلامت در حوادث و فوریت های پزشكی در این دانشگاه و نگاه 
به محیط زیست از جنبه های رفاه  زیست محیطی، در دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی 
حاکم است و این موضوع می تواند زمینه ساز پیشرفت های خوبی در تفاهمات محیط زیست، 

دانشگاه علوم بهزیستی و سازمان بهزیستی شود. 
فرخی اظهار داشت: همیشه می گوییم که آلودگی آب، خاک، هوا و ... وجود دارد، 
اما اینكه آیا همه افراد بطور یكسان در معرض این آلودگی قرار دارند، یا نه؟ باید مورد 
بررسی قرار بگیرد که دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی می تواند با همكاری سازمان های 

محیط زیست و بهزیستی نسبت به این موضوع، مطالعاتی داشته باشد. 
وی خاطرنشان کرد: یكی از شاخص های رفاه اجتماعی شاخص های رفاه زیست محیطی 
است و با توجه به اقلیم کشور و اهمیت محیط زیست امیدواریم بتوانیم در عرصه ارتقاء رفاه 

اجتماعی گام برداریم. 
وی در پایان گفت: امیدواریم با اجرای طرح تدوین شده، بحث محیط زیست و توجه به آن 

در جامعه اشاعه یافته و همه مردم تبدیل به محیط بانان این مرز و بوم شوند.

کاهش آلزایمر توسط کروکومین 
کروکومین ها سبب شده تا حدودی بیماری آلزایمر را کاهش دهند، آزمایش ساخت 

نانوسامانه های انتقال دارو به بدن سبب کاهش آلزایمر شده است.
دکتر صادقی، متخصص ژنتیك مولكولی گفت: ما از کروکومین )ریشه گیاهان زردچوبه( 
می خواهیم دارویی بسازیم تا از لحاظ انتقال دارو و ژنتیك به درمان بیماری هایی همچون 
آلزایمر کمك کند.  صادقی با اشاره به استخراج کروکومین بیان کرد: ما از هر کیلو زردچوبه 
30 گرم کروکومین بدست می آوریم. اما مشكلی که ایجاد شده استفاده از آن به صورت 

طبیعی است که جذب بافتی ندارد و بلافاصله خواص آن از بدن انسان دفع می شود.
 وی در پایان خاطرنشان کرد: امیدواریم که نانوسامانه ای را بدست آوریم تا خواص آن 
روی جذب بافتی افزایش یابد البته ناگفته نماند، که اثر دارویی آن هنگام آزمایش روی 

ویروس، ویروس HIV نتایج قابل قبولی را داشته است.
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محققان بخش رباتیك شرکت بوش موفق به طراحی و ساخت ربات مقابله با علف های هرز 
شدند. ربات کشاورز شرکت بوش با نام اختصاصی Deepfield قادر است تا به صورت کاملا 
خودکار علف های هرز موجود بر روی زمین زراعی را شناسایی و نابود کند. محققان شرکت بوش 
ساخت این ربات را گامی موثر برای مقابله با علف کش های شیمیایی می دانند، چرا که این مواد 
با نابود کردن علف های هرز موجود در زمین، تاثیرات جانبی جبران ناپذیری بر روی گیاهان و 
خاک دارند. محققان معتقدند که تنها راه بدون آلایندگی برای مقابله با علف های هرز، روش 
فیزیكی حذف آنها از روی زمین است. ربات علف کش شرکت بوش قادر است تا علف های هرز 
را به طور فیزیكی با فشرده کردن آنها درون عمق سه سانتیمتری خاک از بین ببرد.ابزار کوبنده 
این ربات حدود یك سانتیمتر قطر دارد و می تواند عملیات کوبیدن علف های هرز را در مقیاس 
1000 میلی ثانیه انجام دهد.محققان پس از آزمایش ربات در یك مزرعه پرورش هویج دریافتند 
که این ربات قادر است تا حتی علف های نزدیك به بوته های هویج را با دقت بسیار بالایی نابود 
کرده و هیچ آسیبی به کشت اصلی مزرعه وارد نكند.حداکثر سرعت نابودسازی این ربات 1.75 
علف در ثانیه و با سرعت حرکتی 3.7 سانتیمتر در ثانیه است.ربات علف کش قادر است تا به 

کمك یك ژنراتور داخلی انرژی لازم برای فعالیت کاملا خودکار 24 ساعته را فراهم کند. 

محققان ایرانی پوست مصنوعی با قابلیت رگ زایی تولید کردند

ساخت چسب های بافتی محکم با نانوذرات توسط محققان کشور
یك شرکت صنعتی در طرحی مشترک با محققان دانشگاه تهران اقدام به ساخت آزمایشگاهی 
گونه ای چسب های بافتی کرده است. این چسب ها که در ساخت آن ها از نانوذرات استفاده شده، 
استحكام بیشتری نسبت به نمونه های تجاری متداول داشته و نیازی به آماده سازی قبل از 

مصرف ندارند.
درمان جراحات و پارگی ناشی از جراحی ، بیماری ها ، حوادث  طبیعی ، تصادف ، جنگ و... یكی 
از شایع ترین مشكلاتی است که مراکز درمانی و اورژانس با آن مواجه هستند. گذشته از هزینه  
درمانی، اگر چه بیشتر این جراحات بدون مراقبت خاصی التیام می یابد ، اما عدم مراقبت صحیح 
از آن می تواند باعث ایجاد عفونت ، افزایش دوره  نقاهت ، نقص عملكرد و یا حتی مرگ بیمار شود.

جواد صابری مجری طرح، در اشاره به هدف پژوهش صورت گرفته عنوان کرد: »از زمانی که 
نخ بخیه وارد علم پزشكی شد، این تصور پیش آمد که اگر بتوان بدون استفاده از نخ با یك چسب 
قطعات را کنار هم قرار داد، کار با سهولت بیشتری انجام می شود. بنابراین چسب های بافتی به 
عنوان جایگزین مناسبی برای بخیه یا گیره ظهور کردند. هدف این پژوهش، تهیه  نانوذرات 

هیبریدی پلی  آکریلیك اسید- کیتوسان به  عنوان چسب بافتی بوده است.«
وی در ادامه لزوم بهبود کیفیت چسب های بافتی را بدین شرح بیان کرد: »به رغم تلاش های 
زیاد جامعه علمی در طول دهه های گذشته، در حال حاضر چسب های بافتی در دسترس هنوز 
هم دارای محدودیت های قابل توجه و اشكالاتی هستند. به طور مثال چسب های بیولوژیك 
بافتی مانند چسب های فیبرینی و یا کلاژنی از آنجایی که از بافت زنده یا خود فرد  مشتق 
می شوند، نسبتاً گران قیمت و محدود هستند. این چسب ها همچنین با استحكام کششی و 
چسبندگی نسبتاً ضعیفی عرضه شده و به آماده سازی طاقت  فرسایی، درست قبل از کاربرد، نیاز 
دارند. از طرفی چون منشأ انسانی یا حیوانی دارند، می توانند باعث بروز عفونت های ویروسی مثل 
ویروس نقص ایمنی ، هپاتیت و یا سندرم نقص ایمنی شوند. از طرف دیگر چسب های جراحی 
مصنوعی و نیمه مصنوعی )مانند چسب های سیانواکریلاتی (  نیز زیست تخریب پذیری پایینی 
داشته و در کنار سمیت سلولی )زیست سازگاری کم( و چسبندگی کم به سطوح مرطوب، 

التهاب مزمن ناشی از انتشار برخی از محصولات تخریب مربوطه را ایجاد می کنند.«
این در حالی است که چسب طراحی شده توسط این محققان برخلاف چسب فیبرینی، گران 
قیمت نبوده و نیاز به آماده سازی آنچنانی قبل از مصرف ندارد. همچنین به ندرت باعث بروز 

عفونت های ویروسی  و باکتریایی در فرد بیمار می شود. به علاوه در مقایسه با چسب های سنتزی، 
زیست سازگاری بالا و استحكام چسبندگی مطلوبی داشته و التهاب ناشی  از انتشار برخی  از 

محصولات تخریب آن بسیار کمتر از چسب های سنتزی موجود در بازار است. 
صابری معتقد است که استفاده از چنین چسب هایی  نه تنها از لحاظ مالی  مقرون به  صرفه تر 
است بلكه برای بیمار و سیستم سلامت جامعه شرایط بهتری را ایجاد خواهد کرد. در واقع انتظار 
می رود به کمك این گونه چسب ها بتوان فرایند ترمیم زخم را به بهترین نحو تسریع کرد و 

هزینه های بیمار را با مدیریت صحیح و درمان مناسب زخم کاهش داد.
 جلوگیری از نشت هوا، کاهش زمان عمل جراحی و خونریزی بیمار، کاربرد آسان، نتیجه  
عالی در زیبایی ظاهری و رهایش موضعی دارو از دیگر مزایای استفاده از چسب های بافتی به 

شمار می رود. 

ساخت سنسور گازی با قابلیت کارکرد در 
دمای محیط توسط محققان دانشگاهی

»سنسور گازی نانوذرات اکسید فلزی هسته/پوسته سریم اکسید تیتانیوم اکسید برای 
شناسایی ترکیبات آلی فرار در دمای محیط« توسط عضو هیات علمی واحد علوم و تحقیقات 

و جمعی از محققان دانشگاه آزاد اسلامی طراحی و ثبت اختراع شد.
 دکتر محمد یوسفی، مدیر گروه های نانوشیمی و شیمی معدنی واحد علوم و تحقیقات 
دانشگاه آزاد اسلامی و یكی از مخترعین این طرح گفت: سنسورها یكی از مهمترین ابزارها در 
ایمنی محیط هستند. نیمه رساناهای اکسید فلزی که از معمول ترین سنسورها هستند، روش 

تولید آسان، قیمت مناسب، حساسیت بالا و زمان پاسخ دهی کوتاه دارند.
وی عملكرد سنسورها در دماهای بالا را ضعف آنها دانست و ادامه داد: برای رفع مشكل 
عملكرد آنها در دمای بالا، »سنسور گازی نانوذرات اکسید فلزی هسته/پوسته سریم اکسید 
تیتانیوم اکسید« برای اولین بار توسط تیم تحقیقاتی متشكل از دکتر سوسن صمدی، سید 

امیر عباس ذکریا و قاسم اسعدی طراحی و ساخته شد.
یوسفی ادامه داد: در بررسی های انجام شده مشخص شد این سنسور قادر است در دمای 

اتاق وجود گازهای مضر را با حساسیت بالا تشخیص دهد.
وی تصریح کرد: افزون بر پاسخ مناسب در دمای اتاق، سنسور طراحی شده ساختار ساده، 
حساسیت بسیار بالا، گزینش پذیری مناسب و زمان پاسخ دهی بسیار پایینی دارد. همچنین 

این سنسور می تواند حضور برخی گازها را در حد ppm مشخص کند. 

رباتی که علف های هرز را نابود می کند

با همكاری مرکز  پژوهشگران دانشگاه صنعتی شریف 
پوست  تجریش،  شهدای  بیمارستان  پوست  تحقیقات 
مصنوعی تولید کردند که با استفاده از سلول های بنیادی قادر 

به ایجاد رگ زایی و درمان زخم های دیابتی است.
دکتر امیر شاملو استاد دانشكده مكانیك دانشگاه صنعتی 
شریف و مجری طرح در این باره گفت: بر اساس نیازهای 
و  سوختگی ها  عمیق،  زخم های  ترمیم  زمینه  در  کشور 
زخم های دیابتی پروژه تحقیقاتی در زمینه ساخت پوست 
مصنوعی را با همكاری مرکز تحقیقات پوست بیمارستان 

شهدای تجریش اجرایی کردیم.
وی با بیان این که در تولید این پوست مصنوعی از روش 
مهندسی بافت استفاده شده است، اظهار داشت: مهندسی 
بافت فناوری است که با استفاده از پلیمرهایی با قابلیت درمان 
به صورت مهندسی و بهینه شده ، به ترمیم بافت و درمان 

انواع بیماری ها کمك می کند.
با ساخت  با تاکید بر این که در این مطالعات  شاملو، 
اقدام به تولید پوست مصنوعی به  داربست های پلیمری 
منظور ترمیم زخم های عمیق کرده ایم، خاطرنشان کرد: 
پایه و اساس این داربست ، پلیمرها هستند و بسته به شرایط 

زخم ،این داربست ها همراه سلول های بنیادی و یا سلول های 
غیر بنیادی برای ترمیم بخش آسیب دیده پوست استفاده 

می شود.
مجری طرح، اضافه کرد: در برخی از بیماران زخم ایجاد 
شده به گونه ای است که قابلیت ترمیم بافت به همراه این 
داربست ها وجود دارد ولی در برخی از بیماران که نیاز به 
رگ زایی احساس می شود، لازم است به همراه داربست، از 

سلول های بنیادی استفاده شود.
وی با تاکید بر این که سلول های بنیادی به تنهایی قادر به 
رگ زایی نیستند، خاطرنشان کرد: در صورتی که سلول های 
بنیادی به تنهایی استفاده شوند، 95 درصد آنها در مرحله 
تزریق به بافت از بین می روند؛ از این رو این داربست ها به 
دلیل حمایت بیوشیمیایی و بیومكانیكی از سلول های بنیادی، 

موجب زنده ماندن این سلول ها خواهند شد.
این محقق دانشگاه صنعتی شریف، اجرای این مطالعات 
را در فاز حیوانی اعلام کرد و گفت: در فاز حیوانی که بر 
روی موش و خرگوش اجرا شد، اقدام به ایجاد زخم های 
مصنوعی سوختگی و دیابتی با عمق های مختلف کردیم و 
پوست مصنوعی تولید شده به صورت پانسمان همراه و یا 

بدون سلول های بنیادی بر روی زخم قرار داده شد.
به گفته وی در فاز حیوانی از سلول های فیبروبلاست و 
کرایتینوساید به عنوان سلول های غیر بنیادی و سلول های 
استخراج شده از مغز استخوان به عنوان سلول های بنیادی 

برای درمان زخم های دیابتی استفاده شد.
شاملو با تاکید بر ضرورت رگ زایی در ضایعات پوستی، 
می تواند  زایی  رگ  عدم  از  ناشی  پوستی  ضایعات  افزود: 
آسیب های جبران ناپذیری ایجاد کند؛ از این رو در فاز حیوانی 
از سلول های بنیادی که توانایی تمایز به سلول های اندوتلیال 

را برای رگ زایی دارند، استفاده شد.
وی به نحوه اعمال پوست مصنوعی تولید شده بر روی 
زخم اشاره و اظهار کرد: این پوست به صورت پانسمان به 
مدت 2 روز تا 2 هفته بر روی زخم گذاشته می شود تا بستر 
لازم برای ترمیم زخم فراهم شود.  مجری طرح با تاکید بر 
این که محصول تولید شده قادر به درمان زخم های عمیق و 
دیابتی است که با روش های رایج قابل ترمیم نیستند اظهار 
داشت: نمونه های خارجی این محصول محدود و گران است 
و با توجه به نتایج به دست آمده در فاز حیوانی، در حال اخذ 

مجوزها برای ورود به فاز کلینیكی هستیم. 

سلامت روانی نوجوانان را جدی بگیرید 
نوجوانان در سنین بلوغ دست خوش برخی تغییرات جسمی و روانی می شوند که 
شناخت علائم برای درک نوجوان و برخورد صحیح با وی می توان کمك زیادی در 

خصوص سلامت روانی نوجوان کرد.
دکتر عبدی، روانشناس با اشاره به خصوصیات و تغییرات روانی نوجوانان در سن بلوغ 
گفت: بهداشت روانی در این سن حساس اهمیت زیادی دارد و لازم است والدین آگاهی 
لازم و کافی را در خصوص نحوه برخورد با فرزند خود داشته باشند چرا که سلامت روانی 
در این دوره اثرات زیادی بر ساختار روانی فرزندشان دارد.  وی در ادامه گفت: والدین باید 
با توجه به ویژگی های فردی و ذاتی فرزندشان رفتارهای متفاوتی را در نظر بگیرند ولی 
بطور کلی با برخورد احترام آمیز باید عزت نفس او را افزایش دهید چرا که نوجوانان در 
این سن معمولاً اعتماد به نفس شان به شدت کاهش می یابد و این خود می تواند تأثیراتی 
منفی در سلامت روانی وی داشته باشد.  وی در ادامه افزود: از ویژگی های روانی این دوره 
می توان به گوشه گیری، حساسیت نسبت به مسائل اطراف، نوسان، خلق و خو، در رویا 
فرو رفتن، نافرمانی از خانواده اشاره کرد.  وی بیان کرد: تنبلی و سستی، نداشتن احساس 
امنیت، از دست دادن اعتمادبه نفس و تمایل به ارتباط نزدیك با دوستان می تواند از دیگر 
علائم روانی و رفتاری این دوره باشد.  وی در ادامه بیان کرد: این نشانه های رفتاری 
معمولاً یك سال قبل از بلوغ آغاز و در مراحل پایانی کاهش می یابد، ولی در هر مرحله از 
بلوغ باید به نوجوان در زمینه شناسایی خود و پذیرش آن و استفاده حداکثر از توانایی و 

استعدادهایش کمك کرد. 
وی خاطرنشان کرد: والدین با ایجاد روابطی دوستانه و شناخت ماهیت وی وضعیت 

روانی و اجتماعی فرزندشان را بهبود بخشند.

راز سنجش شنوایی 
در سلامت و آینده کودکان 

ناشنوایی و کم شنوایی نوزادان می تواند آغاز بروز عارضه ها و بیماری های جدی در آینده 
کودکان باشد.

محمدرضا عمرانی متخصص گوش، حلق و بینی با اشاره به اینكه شنوایی نوزادان و 
شیرخوارانی که به صداهای پیرامون واکنش نشان نمی دهند باید بررسی شود، اظهار کرد: 
در حقیقت باید شنوایی نوزادان و شیرخوارانی که به صداهای پیرامون خود واکنش  نشان 

نمی دهند بررسی و بهتر است در نخستین روز تولد انجام شود.
 وی افزود: شنوایی نوزادان و شیرخواران به دو روش OAE و ABR سنجیده می شود. 
آزمون غربالگری با دستگاه OAE اندازه طبیعی بودن شنوایی را ارزیابی می کند. در 
صورتی که نتوان با این روش کاهش شنوایی و خطاهای شنوایی را بررسی کرد از آزمون 
ABR که نسبت به OAE دقیق تر است سنجش این نوزادان ارزیابی خواهد شد. این 

در حالی است که آزمون OAE به دلیل ارزانتر و ساده تر بودن کاربرد بیشتری دارد.
 عمرانی تصریح کرد: سنجش و ارزیابی شنوایی کودکان باید در 6 ماه نخست به ویژه 
روز اول تولد انجام شود، در غیر این صورت درمان این نوزادان به مراتب دشوارتر از 6 ماهه 
نخست می شود، زیرا اگر در 6 ماهه نخست ناشنوایی و کم شنوایی نوزادان شناخته شود 
درمان راحت تر خواهد بود.  این متخصص گوش، حلق و بینی تأکید کرد: والدین باید 
شنوایی نوزادان خود را در 6 ماهه نخست چك کنند و در صورتی که نسبت به ناشنوایی 
و کم شنوایی نوزادانشان تردید داشتند و یا دو دل شدند، سریع و بدون اتلاف وقت به 
متخصصان برای سنجش و ارزیابی شنوایی فرزندان خود مراجعه کنند.  وی توصیه 
کرد: کم شنوایی و یا ناشنوایی نوزادان و شیرخواران پیش زمینه ای برای بروز عارضه ها 
و بیماری های دیگر مانند نقص در گفتار و یا لال شدن نوزادان، اختلال در مهارت های 

مغزی شناختی به ویژه گوش، کاهش ضریب هوش و قدرت یادگیری و ... می شود.
 عمرانی ادامه داد: نوزادانی که دارای بیماری هپاتیت و یا زردی هایی که نیازمند بستری 

است و یا وزن آنها پایین است باید به طور قطع شنوایی آنها ارزیابی شود.
 این متخصص گوش، حلق و بینی در پایان گفت: تجمع آب یا مایع در گوش  میانی 
شیرخواران، سرماخوردگی و یا عفونت های راه تنفسی باعث گوش دردهای پی  در پی 
و کاهش شنوایی می شود. درصد بسیاری از این عارضه ها مادرزادی و یا ارثی است به 
طوری که کاهش کارکرد عصب یا حلزون شنوایی یا کم شنوایی را به همراه خواهد داشت.

این در حالی است که شناسایی میزان شنوایی نوزادان برای درمان و آینده نگری آنها 
سرنوشت ساز است، اما باید به این امر توجه داشته باشیم که ممكن است کم شنوایی 
نوزادان مشخص نشود، بهتر است آزمون های ارزیابی شنوایی نوزادان در 6 ماه نخست 

انجام شود تا زودتر درمان این نوزادان آغاز شود.

  بیماری های پاییزی به دلیل تغییر فصل و تغییر آب و هوا 
تنوع بسیاری دارند ولی اگر شما روش های درمان و پیشگیری 
از آن ها را بدانید راحت تر می توانید بیماری های پاییزی را 

سپری کنید.
پیشگیری از سرماخوردگی, آنفلانزا, اگزما, سینوزیت, 

آلرژی
با شروع فصل پاییز و سرد شدن هوا کم کم آبریزش بینی 
و سرماخوردگی های اعصاب خردکن شروع می شود به خصوص 
اگر سیستم ایمنی بدن تان ضعیف باشد، سرماخوردگی های 
مكرر باعث می شود حسابی از کار و زندگی بیفتید! همه اینها 
در حالی است که می توان با پیروی از چند راهكار ساده از ابتلا 
به بیماری های شایع فصل پاییز جلوگیری کرد. پس از همین 
امروز دست به کار شوید و این نكات را آویزه گوش خود کنید!

اولین و سلطان بیماری های پاییزی، سرمــاخوردگی 
است

و  بینی  تنفسی،  فوقانی  مجرای  عفونت  سرماخوردگی 
گلوست که معمولا توسط ویروس ایجاد می شود. نشانه های 
آن شامل گرفتگی و آبریزش بینی، سردرد، خستگی، سرفه 
و تب خفیف است. این علائم معمولا بین یك تا سه روز پس 
از ابتلا به ویروس آغاز می شوند، حدود سه تا هفت روز طول 
می کشند و بعد به تدریج فروکش می کنند. هیچ درمانی برای 
سرماخوردگی ضروری نیست اما بعضی درمان ها می توانند 

نشانه ها را تسكین دهند.
و  را کاهش می دهند  آبریزش  احتقان ها  مثال ضد  برای 
مجرای بینی را باز می کنند. مسكن ها به کاهش تب و سردرد 
کمك می کنند. داروی سرفه هم می تواند کمك کننده باشد. 
لازم به ذکر است که در سه روز نخست سرماخوردگی بیشتر 
از هر زمانی می توانید بیماری را به دیگران انتقال دهید. در کل 
سرماخوردگی ها اغلب فقط در طول هفته  اول واگیردار هستند. 
سرماخوردگی اگر طول بكشد می تواند به عفونت های باکتریایی 
در ریه ها، سینوس ها یا گوش ها منتهی شود که نیازمند درمان 

پزشكی و آنتی بیوتیك است.
راه پیشگیری از سرماخوردگی

اغلب بیماری های عفونی با تماس منتقل می شوند. بنابراین 
بهترین راه حفاظت در برابر آنها، شستن مكرر دست ها با آب 
گرم و صابون است. برای شست وشوی صحیح دست ها ابتدا 
آنها را با آب خیس کنید و بعد از صابون استفاده کنید؛ سپس 
برای 20 ثانیه دست ها را به شدت به هم بمالید. مطمئن شوید 
مچ ها، بین انگشتان و زیر ناخن ها را هم تمیز کرده اید. اگر زمان 
دارید از برس ناخن هم استفاده کنید چون باکتری ها اغلب زیر 
ناخن ها پنهان می شوند. بعد از آن دست ها را آبكشی کنید و با 
یك حوله  کاغذی یا دستگاه خشك کن آنها را خشك کنید. اگر 
در توالت عمومی هستید، شیر آب را با حوله  کاغذی ببندید. 
سعی کنید در را با پای خود باز کنید یا برای گرفتن دستگیره 
از یك دستمال کاغذی دیگر استفاده کنید. اگر هم دستشویی 
در دسترس نیست می توانید از یك ضدعفونی کننده با پایه 
الكلی استفاده کنید. مصرف کافی ویتامین C و روی را هم 

فراموش نكنید.
  اگـــزما دومین بیماری فصل پاییز است

اگزما نوعی التهاب پوستی است که علائم آن شامل قرمزی، 
خشكی، پوسته ریزی و تاول های ریز می شود. همچنین با 
خارش و سوزش همراه است و می تواند باعث عفونت باکتریال 
ثانویه شود. پوست افراد مستعد به اگزما خشك و تحریك پذیر 
است؛ در واقع وقتی روی پوست آنها خراشی سطحی ایجاد 
کنیم ابتدا آن محل سفید شده و سپس یك خط قرمز به جای 
می ماند. وضعیت آب و هوا در تشدید این بیماری موثر است، 

به طوری که در فصل بهار و پاییز اگزما بیشتر دیده می شود.
راه پیشگیری از اگزما

هوای داخل خانه خود را در فصل سرما با دستگاه بخور سرد 
مرطوب نگه دارید. برای جلوگیری از خشك شدن و ترک 
خوردن پوست، از کرم های مرطوب کننده یا لوسیون های بدون 
بو استفاده کنید؛ کرم های حاوی الكل می توانند خشكی پوست 
را افزایش دهند. همچنین به جای صابون های معمولی از 
صابون های مخصوص پوست های حساس استفاده کنید. هرگز 
محل خشكی پوست و اگزما را نخارانید زیرا خاراندن باعث بدتر 
شدن علایم می شود. از گرفتن دوش آب داغ خودداری کنید 
و خیلی در حمام نمانید. استرس هم باعث بدتر شدن اگزما 

می شود، بنابراین باید راه های کنترل استرس را یاد بگیرید.  
سومین بیماری پاییزی سینوزیت است

سینوس ها به طور طبیعی پر از هوا هستند اما وقتی مسدود 
و پر از مایع می شوند، باکتری ها در آنها شروع به رشد می کنند 
و باعث عفونت می شوند. این عفونت سینوزیت نامیده می شود. 
نشانه های عفونت سینوسی هنگام سرماخوردگی هم دیده 
می شوند و اگر این علائم بیش از 10 روز طول بكشند، ممكن 
است سینوزیت داشته باشید. از جمله این علائم می توان به 
موارد زیر اشاره کرد: آبریزش غلیظ، زرد و بدبو از بینی؛ احساس 
فشار یا درد در اطراف صورت و چشم ها؛ سردرد )معمولا در 
ناحیه پیشانی(؛ انسداد بینی؛ احتقان؛ ترشح انتهای حلق؛ عدم 

بهبود سرماخوردگی؛ تب و سرفه.
راه پیشگیری از سینوزیت

از  پیشگیری  سینوزیت،  از  پیشگیری  راه  مهم ترین 
سرماخوردگی است. توصیه می شود قبل از غذا خوردن و 
خوابیدن و هنگامی که وارد خانه می شوید دست های خود 
را بشویید. تنفس در هوای تمیز و سالم، دوری از دود سیگار 
و هوای آلوده و پرهیز از قرار گرفتن در مكان های پرازدحام 
می تواند در پیشگیری از این عفونت موثر باشد. استفاده از هوای 
مرطوب و مصرف مایعات زیاد به  خصوص مایعات گرم مثل 
شیر و عسل هم در این فصل از تبدیل شدن سرماخوردگی 
که  فردی  براینها  علاوه  می کند.  جلوگیری  سینوزیت  به 
سرماخورده است اگر در معرض سرمای شدید قرار بگیرد 
ممكن است به سمت سینوزیت پیش برود، پس بهتر است این 
افراد و به خصوص موتورسواران جلوی بینی خود را بپوشانند تا 

هوای سرد وارد بینی شان نشود.  
چهارمین بیماری پاییزی آنفلــوآنزا است

آنفلوآنزا یك بیماری به شدت واگیردار است و معمولا بین 
یك تا چهار روز طول می کشد تا اولین نشانه های آن ظاهر 
شود. در واقع آنفلوآنزا و سرماخوردگی هر دو از عفونت های 
تنفسی هستند. هرچند که  واگیردار در دستگاه  ویروسی 
نشانه های آنها شبیه به هم است اما عوارض ناشی از آنفلوآنزا 

شدیدتر ظاهر می شود. اگرچه سرما خوردگی می تواند تا حدی 
شما را کم انرژی کند، اما گاهی آنفلوآنزا باعث می شود حتی 
نتوانید از تخت پایین بیایید و ممكن است برای چند روز متوالی 
دچار تب، خستگی مفرط، سردرد، درد ماهیچه ای و ضعف 
عمومی شوید. علاوه براین، آنفلوآنزای حاد می تواند منجر به 
بیماری های خطرناکی مانند ذات الریه شود و زندگی فرد را به 
خطر بیندازد. بنابراین اگر تنگی تنفس پیدا کردید حتما به 

پزشك  مراجعه کنید.
راه پیشگیری از آنفلوآنزا

ویروس آنفلوآنزا به سادگی از فردی به فرد دیگر منتقل 
می شود. هر زمان که فرد بیمار در مسیر شما عطسه یا سرفه 
 کند، ممكن است به آن مبتلا شوید. علاوه بر این احتمال دارد با 
لمس سطوح مختلف مثل میز و ... ویروس آنفلوآنزا به دست تان 
بچسبد. درواقع این ویروس می تواند تا هشت ساعت روی 
سطوح دوام بیاورد. وقتی سطح آلوده را لمس می کنید و بعد 
دستان تان را به چشم، بینی یا دهان خود می زنید ویروس ها 
و میكروب ها را مستقیم به درون بدن تان می فرستید. دقیقا به 
همین دلیل است که شستن مداوم دست ها بسیار مهم است. با 
کمك واکسن آنفلوآنزا هم می توانید ازابتلا به بعضی از انواع آن 
پیشگیری کنید. زمان ایده ال برای واکسن زدن اوایل پاییز است.  

آلـــرژی پاییزی پنجمین بیماری پاییزی است
گاهی ممكن است نشانه های سرماخوردگی را با ورم مخاط 
بینی ناشی از آلرژی که با عنوان تب یونجه هم معروف است، 
اشتباه بگیرید. اگر نشانه های سرماخوردگی خیلی سریع آغاز 
شدند و طی 1 تا 2 هفته به پایان  رسیدند، احتمالا سرماخورده 
اید و آلرژی ندارید. اما اگر نشانه ها بیش از دو هفته طول 
کشیدند، باید به آلرژی فصلی شك کنید. آلرژی ها توسط 
سیستم ایمنی بیش فعال ایجاد می شوند. بدن شما به دلایلی به 
موادی مانند غبار و گرده واکنش بیش از حد نشان می دهد و 
هیستامین ترشح می کند. این ماده می تواند باعث ورم مجرای 
بینی، آبریزش، سرفه و عطسه شود. لازم به ذکر است که 

آلرژی ها مسری نیستند اما ممكن است ارثی باشند.
راه پیشگیری از آلرژی

نوشیدن مایعات فراوان، عوارض حساسیت های تنفسی فصلی 
را کاهش می دهد. درواقع مایعات ترشحات تنفسی را رقیق 
کرده و باعث می شود عامل حساسیت زا اثر کمتری بر بدن 
بگذارد. علاوه براین توصیه می شود هنگامی که میزان گرده 
گیاهان در هوا زیاد است، به خصوص در بعد از ظهرهای خشك 
و خنك از منزل خارج نشوید. باید بدانید میزان این گرده ها در 
هوای سرد و مرطوب )بعد از باران( به طور عجیبی کاهش 
می یابد. هنگام راه رفتن روی چمن و برگ های ریخته شده از 
درختان هم بهتر است ماسك بزنید. شست وشوی بینی با سرم 

نمكی نیز به باز ماندن راه های هوایی کمك می کند.

تشخیص نوع و محل شکل گیری انواع سرطان با آزمایش تنها یک قطره خون
محققان دانشگاه اومئو در سوئد، در تلاش برای یافتن روش دقیق و آسان تشخیص نوع 
و تعیین محل شكل گیری سرطان، آزمایش خون جدیدی را ابداع کرده اند که می تواند 

پلاکت های خون را فقط در یك قطره خون بررسی   و سرطان را شناسایی  کند.
روش این محققان از نمونه برداری از بافت سلولی تهاجمی، بی نیاز و نتایج آن با دقت 96 

درصد در تشخیص، بسیار امیدوار کننده بوده است.
پژوهش قبلی مانند پژوهش دانشگاه برادفورد در انگلستان که از پرتو فرابنفش برای تجزیه و 
تحلیل دی ان ای در شناسایی وجود سرطان استفاده می کرد، دارای اهداف مشابهی با مطالعات 

کنونی بود. با این حال، گروه دانشگاه اومئو یك رویكرد نسبتا متفاوت را آغاز کردند.
تحقیقات آنها پیرامون این موضوع است که چگونه تومور ها به مشخصات آر ان ای پلاکت 
آموزش می دهند تا اثری از سرطان را در خون بجا بگذارند. محققان امیدوارند با جست وجوی 

این پلاکتها بتوانند وجود سرطان را به دقت شناسایی کنند و محل آن را نیز در بدن بیابند.
این تجزیه و تحلیل بر روی نمونه خون گرفته شده از 2۸3 بیمار انجام شد که 22۸ نفر از 

آنها به نوعی از سرطان مبتلا بودند. آزمایش جدید قادر است تا به درستی وجود سرطان را در 
96 درصد موارد شناسایی و منشاء تومور را با دقت 71 درصد مشخص کند.

نتایج همچنین نشان دهنده تفاوت مولكولی در سرطان بود که به پزشكان کمك می کند تا 
بهترین روش درمانی را برای هر بیمار به کار گیرند.

جوناس نیلسون، دستیار مولف در این پژوهش اظهار کرد: توانایی تشخیص سرطان در 
مراحل اولیه بسیار حیاتی است. ما به بررسی این که چگونه یك روش مبتنی بر خون جدید 
از بافت برداری می تواند برای تشخیص سرطان استفاده شود پرداختیم که برای مثال با این کار 
در آینده نیازی به برداشت یك نمونه بافت سلولی تهاجمی برای تشخیص سرطان ریه نیست.

در این پژوهش، تقریبا تمام انواع سرطان شناسایی شدند که ثابت می کند بافت برداری 
مبتنی بر خون یك توانایی بالقوه بسیار زیاد برای تشخیص زود هنگام سرطان است.

به طور کلی نتایج این پژوهش نشان داد که تجزیه و تحلیل پلاکت، یك گزینه قوی برای 
شناسایی سرطان در سراسر بدن را ارائه می کند. 

چگونه سرماخوردگی و آنفلانزای اعصاب خوردکن پاییزی 
شما را از کار و زندگی نیندازد؟



اجتماعی 6

انرژی های منفی را به سرعت
 از خودتان دور کنید!!

افكار منفی یكی از بدترین و مخرب ترین افكاری است که می تواند تمام زندگی تان را 
تحت تاثیر قرار دهد. شما به راحتی با ترفندهای افراد مثبت اندیش می توانید افكار منفی 

را از خودتان دور کنید.
افراد مثبت چگونه انرژی های منفی را از خود دور می کنند؟

افراد مثبت اندیش همیشه رفتار چشمگیری دارند، اما انرژی منفی تقریبا همه جا وجود 
دارد. افرادی هستند که دائما در مورد زندگی گله و شكایت می کنند، رفتارهای بدی از خود 
نشان می دهند و با حس منفی، ممكن است شما را از پای در بیاورند. انرژی ای که این افراد 
منتشر می کنند روی افكار و اعمال شما اثر نامطلوبی می گذارد؛ پس اگر به دنبال موفقیت 
بیشتر هستید دوری از منابع انرژی منفی برای شما اجباری است.انرژی منفی می تواند به 
راحتی روی هرکسی اثر بگذارد و استثنای این قضیه تنها کسانی هستند که مقابله با این 
اثرات را یادگرفته اند. این راه ها به شما نشان خواهد داد چگونه افراد مثبت، با انرژی منفی 
مقابله می کنند تا به سوی موفقیت گام های مطمئن تر و راحت تری بردارند. شما هم می 

توانید این راه کارها را در زندگی تان به کار بگیرید تا موفقیت را لمس کنید.
  برای دور کردن انرژی های منفی شادی را در وجودتان خلق کنید

افراد شاد، مبنای شادی های شان را انگیزه های بیرونی قرار نمی دهند. آن ها این موضوع 
را به خوبی درک می کنند که اگر یك بار انگیزه های بیرونی، از بین برود حال خوب آن ها 
نیز خراب خواهدشد. پس به دنبال منابع درونی انرژی مثبت هستند و روی تمرکز ذهن 

خود کار می کنند.
  برای دور کردن انرژی های منفی، مثبت نگری را تمرین کنید

اعمال شما تحت تاثیر افكار شما هستند، بنابراین اگر منفی نگر باشید، آینده روشنی پیش 
روی تان وجود نخواهد داشت. افراد مثبت نگر به بهانه هایی که به ذهن شان خطور می کنند، 
اعتقادی ندارند. آن ها از طریق مثبت نگری و پیدا کردن وجه مثبتی از هر مشكل، از این 

مطمئن می شوند که از نظر ذهنی آماده کسب موفقیت هستند.
  افراد مثبت برای دور کردن افکار منفی رابطه شان را

 با افراد منفی نگر قطع می کنند
شما به شدت تحت تاثیر محیط اطراف خود هستید. اگر وقت تان را صرف حضور در کنار 
افراد مثبت کنید، به احتمال زیاد این مثبت بودن به شما نیز سرایت خواهد کرد. از سوی 
دیگر اگر شما بیش از حد در کنار افرادی قرار بگیرید که مدام در حال گله و شكایت هستند، 

به سختی قادر خواهید بود افكار منفی را از ذهن خود دور کنید.  
برای دور کردن افکار منفی به طور منظم تمرین کنید

ورزش و تمرین های مرتبط با آمادگی بدنی، توام با ترش��ح هورمون اندورفین است که 
مس��ئول ایجاد »احساس خوب« در انسان است. اگر بدن خود را به این کار عادت دهید، 
نتیجه اش کاهش استرس و افزایش شادی شما خواهدبود. در مقابل، اگر به نیازهای بدن 

تان توجه نكنید، عواقب بدی در انتظار شما خواهد بود.  
افراد مثبت برای دور کردن افکار منفی زمانی را در طبیعت می گذرانند

بودن در طبیعت، ذهن تان را پاک و بدن تان را آرام می کند. افراد مثبت، زمانی از روز را در 
طبیعت می گذراند و به تحسین زیبایی های این جهان می پردازند. این یك راه بسیار موثر 

برای جریان داشتن انرژی جدید در شما خواهدبود.  
برای دور کردن افکار منفی از خرج های اضافی دوری می کنند

امروزه حراجی ها به عامل برای پرت کردن تمرکز شما تبدیل شده اند، با این بهانه که 
خرید را برای شما آسان می کنند. هر چند، زیاد خرید کردن ممكن است احساس خوبی در 
شما ایجاد کند، اما در یك بازه طولانی مدت، این کار یك رفتار ناسالم است که انسان های 
مثبت از آن به هر قیمتی دوری می کنند. آن ها ترجیح می دهند وقت و هزینه خود را برای 

کشفیات جدید در جهان و خلق خاطراتی بسیار بزرگ صرف کنند.  
افراد مثبت شکست را می پذیرند

افراد مثبت شكست را می پذیرند چرا که متوجه شده اند این تنها راه برای یادگرفتن و 
رشد کردن است. آن ها زمانی که از جایگاه خود سقوط می کنند برای بالا رفتن و به دست 
آوردن دوباره جایگاه رفیع خود، به جای تسلیم شدن، سخت کار می کنند. حتی اگر یك 
شكست، احساساتی منفی برای آن ها به همراه آورد، این را به خوبی درک می کنند که این 
امور گذرا خواهدبود و به سرعت محو خواهدشد. آن ها برای سرعت بخشیدن به این روند، 

افكار مثبت را پرورش می دهند.  
افراد مثبت کاملا مسئولیت پذیر هستند

افراد مثبت نگر همواره مسئولیت آنچه را در زندگی شان اتفاق افتاده است، خود بر عهده 
می گیرند. این اتفاق پیروزی یا شكست باشد، همواره اثری از افكار و اعمال خود آنها تلقی 
می ش��ود. یك فرد مثبت نگر هرگز عوامل خارجی را مقصر نمی داند و روی موارد قابل 
دسترسی تمرکز می کند که بتواند شرایط را بهبود بخشد. با انجام این کار او به جای اینكه به 
خاطر عوامل خارجی که خارج از کنترل اوست، ناامیدانه رفتار کند، مدام به دنبال پیشرفت 

و کسب تجارب جدید خواهدبود.  
زمانی را برای آسودگی خاطر اختصاص می دهند

افراد مثبت نگر به خوبی درک می کنند که گاهی اوقات نیاز دارند به جای تلاش برای 
عالی بودن، آهسته تر به جلو حرکت کنند و اهداف و جاه طلبی های خود را کاهش دهند. 
آن ها با این کار از صرف انرژی ای که منجر به ایجاد انرژی منفی می شود، جلوگیری می 
کنند. به طور خلاصه باید گفت این افراد برای حرکت بیشتر در زوی بعد، امروز یك گام 

به عقب بر می دارند.  
افراد مثبت برای دور کردن افکار منفی بر این باورند که همیشه راهی وجود دارد

گاهی اوقات زندگی ناامیدانه و سخت به نظر می رسد. در این لحظات شما به توانایی های 
خودتان برای حل آن مشكل شك می کنید. حقیقت این است که همیشه یك راه برای 
غلبه بر مشكلات وجود دارد و افراد مثبت نگر این فكر را دائما در ذهن خود نگه می دارند 
حتی اگر مشكلات به اوج خود برسد، آن ها بر این باورند که می توانند آن را حل کنند و 

قادر خواهند بود به اوج بازگردند و حتی بیشتر از قبل اوج بگیرند.  
افراد مثبت می دانند چه زمانی باید » نه « بگویند

گفتن »نه« و یا »بله« بلافاصله بعد از یك درخواست، امری بسیار بی ارزش است. برخلاف 
تصور رایج، این دو کلمه قدرت بسیار زیادی دارند و چگونگی استفاده از آن ها، تعیین می کند 
در زندگی شما چه اتفاق بیفتد. افراد مثبت نگر به جای خشنودی دیگران بر اولویت های 
خودشان تمرکز می کنند. به همین دلیل آن ها به خوبی می دانند بسیاری از امور هستند 

که نیازی به بله گفتن به آن ها ندارند.  

به مناسبت ولادت امام موسی کاظم)ع( 

شفیع روز جزا و کوه حلم و بردباری 

 طلوع آفتاب
ابرهای رحمت باریدن گرفت، انوار حكمت تابش آغاز کرد، نوزادی 
آسمانی چشم به جهان گشود، دامان حمیده از تولد کودکی از آل 
یاسین سبز گشت، آسمان گل آذین و زمین بساط شادی گسترانید 
و ملائك به تماشای هفتمین ستاره تابناک امامت آمده  اند، ای شفیع 
روز جزا، ای کوه حلم و بردباری، ای بهترین خلق خدا و ای محبوب و 

همراز پدر، خوش آمدی! 
ابو الحسن موسی بن جعفر)ع(، امام هفتم از ائمه اثنی عشر علیهم 
السلام و نهمین معصوم از چهارده معصوم)ع( است. آن حضرت در 
ابواء)منزلی میان مكه و مدینه( در روز یكشنبه هفتم صفر سال 12۸ 
یا 129 ه.ق. متولد شد. به جهت کثرت زهد و عبادتش معروف به العبد 

الصالح و به جهت حلم و فرو خوردن خشم و صبر بر مشقات و آلام 
زمانه مشهور به الكاظم گردید.

 کنیه آن حضرت ابو ابراهیم بوده ولی به ابو علی نیز معروف بوده 
 اند.مادر آن حضرت حمیده کنیزی از اهل بربر)مغرب( یا از اهل 
اندلس)اسپانیا( بوده است و نام پدر این بانو را »صاعد بربری« گفته  
اند.حمیده به »حمیدة البربریة« و »حمیدة المصفاة« نیز معروف بوده 

است.برادران دیگر امام از این بانو اسحاق و محمد دیباج بوده  اند. 
امام موسی الكاظم)ع( هنوز کودک بود که فقهای مشهور مثل ابو 
حنیفه از او مسأله می  پرسیدند و کسب علم می  کردند.بعد از رحلت 
پدر بزرگوارش امام صادق)ع( )14۸ ه.ق.( در بیست سالگی به امامت 

رسید و 35 سال رهبری و ولایت شیعیان را بر عهده داشت.

قد متوسط و رنگ سبزه سیر و محاسن انبوه داشت. نقش نگینش 
« و به روایتی »الملك للهّه وحده« بود. »حسبي اللهّه

  دو جریان بسیار عظیم و خواندنی از امام موسی کاظم )ع(
مرحوم شیخ حرّه عاملی و راوندی و دیگران بزرگان آورده اند: پس 
از آن که امام جعفر صادق علیه السلام به شهادت رسید، یكی از 
فرزندانش به نام عبداللهّه - که بزرگ ترین فرزند حضرت بود - ادّهعای 

امامت کرد.
امام موسی کاظم علیه السلام دستور داد تا مقدار زیادی هیزم 
وسط حیاط منزلش جمع کنند؛ و سپس شخصی را به دنبال برادرش 

عبداللهّه فرستاد تا او را نزد حضرت احضار نماید.
شیعیان  و  اصحاب  از  جمعی  که  دید  شد،  وارد  عبداللهّه  چون 

سرشناس نیز در آن مجلس حضور دارند و چون عبداللهّه کنار برادر 
خود امام کاظم علیه السلام نشست ، حضرت دستور داد تا هیزم ها را 

آتش بزنند؛ و با سوختن هیزم ها، آتش زیادی تهیه گردید.
ب فرو رفته بودند و  تمامی افراد حاضر در مجلس ، در حیرت و تعجّه
از یكدیگر می پرسیدند که چرا امام موسی کاظم علیه السلام چنین 

کاری را در آن محلّه و مجلس انجام می دهد.
آن گاه حضرت از جای خود برخاست و جلو آمد و در وسط آتش 

نشست؛ و با افراد حاضر مشغول صحبت و مذاکره گردید.
 پس از گذشت ساعتی بلند شد و لباس های خود را تكان داد و 
آمد در جایگاه اوّهلیه خود نشست و به برادرش عبداللهّه فرمود: اگر گمان 
داری بر این که تو بعد از پدرت امام جعفر صادق علیه السلام امام و 

خلیفه هستی، بلند شو و همانند من در میان آتش بنشین.
عبداللهّه چون چنان صحنه ای را دید و چنین سخنی را شنید، 
رنگ چهره اش   دگرگون شد و بدون آن که پاسخی دهد با ناراحتی 

برخاست و مجلس را ترک کرد.
 همچنین داود رقّهی حكایت کند:

روزی به محضر مبارک امام جعفر صادق علیه السلام شرفیاب شدم 
و پس   از عرض سلام در کناری نشستم، سپس فرزندش حضرت 
ت سردی  ابوالحسن موسی بن جعفر علیهم السلام وارد شد و از شدّه

هوا، لباس های خویش   را به دور خود پیچیده بود.
همین که امام موسی کاظم علیه السلام نزد پدر آمد، امام صادق 

علیه السلام اظهار داشت : ای فرزندم ! در چه حالتی هستی؟
پاسخ داد: در سایه رحمت و پناه خداوند متعال هستم ، و بعد از آن 

اظهار نمود: ای پدر! من اشتهای مقداری انگور و انار دارم.
 داود رقّهی گوید: من با خود گفتم : چگونه حضرت در این فصل 
زمستان و سرمای شدید اشتها و میل به تناول این نوع میوه ها را دارد، 
ولی حضرت از افكار درونی من آگاه شد و فرمود: خداوند متعال بر هر 
چیز و هر کاری قدرت دارد.سپس به من فرمود: ای داود! بلند شو و 

برو داخل حیاط منزل ببین چه خبر است ؛ و در باغ چه می بینی.
 پس، از جای خود برخاستم و به طرف حیاط حرکت کردم، همین 
ب دیدم درخت انگور و انار پر از میوه  که وارد حیاط شدم، با حالت تعجّه
است.با دیدن این صحنه شگرف، بر اعتقاد و ایمانم افزوده شد؛ و با خود 
گفتم: اکنون به اسرار و علوم اهل بیت عصمت و طهارت علیهم السلام 

آگاه گشتم و اعتقادم کامل گردید.
سپس مقداری از انگور و تعدادی انار چیدم و چون وارد اتاق شدم 
حضرت موسی کاظم علیه السلام آن ها را از من گرفت و شروع به 

تناول نمود؛ و در ضمن اظهار داشت:
این از فضل پروردگار است، که ما خانواده عصمت و طهارت را بر آن 

اختصاص داده و گرامی داشته است.

چه کتابهایی برای کودکان مناسب است
انتخاب کتاب مناسب همواره از دغدغه های والدین بوده و هست، حالا این پرسش ذهن 

پدر و مادرها را به خود مشغول کرده که در بازار کتاب، چه کتابی برای فرزندانشان مناسب 
است.

بازار انبوه کتاب، همه کتاب ها برای کودکان مناسب نیست و از این رو دقت در انتخاب 
کتاب برای این گروه سنی لازم است.

کتابی که یك کودک می خواند باید با گستره فكر و اندیشه و نیز دنیا و تصورات او کاملا 
سازگار باشد. شیوه ی نگارش کلمات و جملات و اصطلاحات کتاب کودک باید به گونه ای 
باشد که کودک از آنها سر در بیاورد و به عبارتی دیگر آنها را بفهمد. جذابیت و محبوبیت 

کتاب در نزد کودکان از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
کتابی که برای کودکان نوشته می شود باید از نظر محتوا و تصاویر ظاهری جذب کننده 

باشد تا خواننده به مطالعه آن ترغیب شود.
کودکان معمولا کتاب هایی انتخاب می کنند که مصور و دارای جلد زیبایی باشند از این رو 

کتابی که چنین ویژگی هایی داشته باشد برای بچه ها بسیار محبوب است.
با اینحال مهمترین نكته ای که کودکان را می تواند به مطالعه تشویق و ترغیب کند مطالعه 
والدین در منزل و مكان های دیگر است. بچه هایی که والدین آنها با صدای بلند برایشان 

کتاب می خوانند، قدرت بیان بهتری دارند. 
**کتاب ، کودک و نوجوان 

کودکان و نوجوانان به عنوان سرمایه های عظیم و آینده سازان کشور هستند و به همین 
سبب ارایه کار و کتاب برای این قشر از اهمیت ویژه ای برخوردار است. پرداختن به کیفیت و 
کمیت تولید آثار مطلوب نظر جوانان و کودکان در زمینه انتشار کتاب و خدمات فرهنگی به 

این جماعت ، از جمله مسایلی است که هرگز نباید از آن غفلت کرد. 
 ** توجه به نیاز کودک و نوجوان در اولویت 

شاعر و نویسنده ادبیات کودک و نوجوان  اظهارکرد: همانطور که کشور از جمعیت جوانی 
برخوردار است باید دست اندرکاران و اهل قلم در زمینه تولید و نشر کتاب با موضوعات 

مختلف نسبت به جمعیت کودک و نوجوان اهمیت خاصی قایل شوند. 
امیر والامقام درگفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهارکرد: هفته کتاب و کتابخوانی فرصتی اندک 
ولی اتفاقی مبارک از نظر اعلام طرح ها و تولیدات کتاب در زمینه های مختلف از سوی 
دست اندرکاران می باشد ولی در مواقعه ای بخصوص در حوزه کودکان و نوجوانان شاهد 

گسترش تولید کتابهای بی کیفیت در این حوزه می باشیم. 
وی رعایت محتوا ، چاپ و تصویرسازی کتابهای کودک و نوجوان را امری مهم برشمرد که 
متاسفانه طی سالهای اخیر از آن غفلت شده و از طرفی تعداد کتابهای پرمحتوا با موضوعات 

و نیازهای قشر نوجوان بسیار اندک شده است.
نویسنده کودک و نوجوان با اشاره به آثار تالیفی منتشر شده در سطح جامعه اظهار کرد: 
امسال طبق آمار ارایه شده کتابخانه ملی افزون بر 1۸0 عنوان کتاب در زمینه کودکان و 
نوجوانان تالیف و انتش��ار یافته گفت: رشد کیفی و کمی کتاب در این حوزه را به خوبی 

می توان مشاهده کرد. 
وی با بیان اینكه بازار خوبی برای تولید و نشر آثار وجود دارد، افزود: اغلب ناشران حوزه 
بزرگسال بعدازمدتی به حوزه کودک و نوجوان روی می آورند چراکه کار در این حوزه را 

راحت و سودآوری می دانند و نیاز به تخصص خاصی هم ندارد.
والامقام اظهارکرد: در حالی که حوزه کودک و نوجوان بسیار حساس است و افرادی که در 
این حوزه کار می کنند باید شناخت بیشتری نسبت به روح و روان این قشر، آثار تولید شده 

در جهان و موضوعات جذاب و مفید برای بچه ها ، داشته باشند. 
 ** راهکارهای اشتیاق به مطالعه

تحقیقات نشان داده که کودکان و نوجوانان در هر جامعه ای فعال ترین و علاقمند ترین 
خوانندگان به حساب آمده اما برای تداوم خواندن آنها ضمانتی وجود ندارد در این میان 
وظیفه بزرگسالان تنها به ایجاد اشتیاق خواندن در کودکان و نوجوانان خلاصه نمی شود 
بلكه آنها باید در جهت تداوم خواندن این گروه های سنی برنامه های موثر، پویا و منطبق 
با واقعیت ها پیش بینی کرده و گام به گام در این برنامه ها همراه بوده تا عادت خواندن به 

مطالعه شكل گیرد.
کتاب های کودکان باید جذاب، عمیق و ش��یرین باش��د و با تجربه ها، نیازها، علایق و 
توانایی های کودکان هماهنگ باشند و به کنجكاوی های خود انگیخته و آرمان های بلند 

پروازانه آنان پاسخ دهند. چنین کتاب هایی می تواند به رشد و تعالی کودک کمك کند.
بااینحال در تدوین کتاب برای کودکان باید محتوا اثر با زندگی کودکان مرتبط بوده و از 
پیش داوری و کلیشه های رایج به دور باشد و از سوی دیگر حس کنكجاوی آنان را برانگیزد.

در زمینه بستر سازی عادت به مطالعه در بین کودکان نیز؛ خانواده، مدرسه، کتابخانه های 
عمومی وسایر رسانه های جمعی نقش عمده ای دارند که لازم است در این زمینه تلاش 

کنند. 25 آبان تا اول آذرماه به عنوان هفته کتاب نامگذاری شده است.

گزارش: نازنین ساسانیان 

در شرایطی که سرانه مطالعه در ایران بسیار پایین است با 
گسترش رسانه های اجتماعی، تلاش برای فعالیت در جهت 
کتاب خوانی به قشرهایی از مردم رسیده و در شبكه های 
اجتماعی گروه هایی از علاقه مندان به کتاب برای تشویق به 

مطالعه به وجود آمده است. 
از جمله در برنامه تلگرام کانال هایی با تعداد زیادی عضو 
به علت در  برای اشتراک گذاری کتاب تاسیس شده که 
دسترس بودن و اعلا ن های مداوم تا حدی ترغیب کننده  
است اما یك نكته در این جا به چشم می خورد و آن انتشار 
غیرقانونی پی دی اف برخی کتاب ها و رعایت نكردن حقوق 

مولف است. 
سرقت ادبی، نشر غیرمجاز کتاب، دانلود و انتشار آثار ادبی 
بدون اجازه ناشر و مولف و ... از مسائلی است که در حوزه 
نشر به چشم می خورد. در قانون "حقوق پدیدآورنده" آمده 
است: »حقوق پدیدآورنده شامل حق انحصاری نشر و پخش 
و عرضه و اجرای اثر و بهره برداری مادی و معنوی از نام و اثر 
اوست.« اما با رواج بیش  از پیش اینترنت و تبدیل غیرقانونی 
کتاب ها به فایل پی دی اف، این قانون تا حدود زیادی رعایت 

نمی شود. 
اما شبكه های اجتماعی تا چه حد در سرانه مطالعه موثرند؟ 
آیا انتشار غیرقانونی راه درستی برای ترغیب به کتاب خوانی 
است؟ و آیا این نوع انتشار تاثیری بر انگیزه ناشر و مولف 

خواهد گذاشت؟ 
ناشر چه می گوید؟ 

ناشرانی که با سرمایه خودشان کتاب چاپ می کنند و نه با 
سرمایه مولف، تمام هزینه روند انتشار یك کتاب را می پردازند 
و تمام امیدشان برای بازگشت هزینه به زمان فروش معطوف 

می شود. 
در همین راستا بهرنگ کیائیان از مدیران نشر چشمه 
می گوید: این کار به نویسندگان، مترجمان و شاعران بسیار 
این  ندارد  رونقی  کتاب  بازار  که  حالی  در  می زند.  ضربه 
هجمه ها بازار را خراب تر می کند. در این حالت نمی توان گفت 
که این کانال های تلگرامی و سایت های انتشار فایل پی دی اف 

جریانی در کنار جریان چاپ هستند. 
او همچنین متذکر می شود: سایت هایی مانند »فری بوک« 
ساز و کاری را فراهم کرده اند که افرادی که می خواهند به 
صورت قانونی فایل پی دی اف را خریداری کنند راحت باشند. 
این  قانونی می توانند  و  اخلاقی  از طریق روش  افراد  این 

کتاب ها را بخوانند. 
درباره  انتشار  نوع  این  می گوید:  حال  عین  در  کیائیان 
کتاب های نایاب یا کتاب هایی که موجود نیستند باعث بیشتر 
خوانده شدن می شود، اما انتشار پی دی اف کتابی که در حال 
انتشار است و مولف و ناشر از آن منتفع می شوند، درست 

نیست. 
ادمین؛ شوالیه یا سارق ادبی؟ 

بر  آن ها  کار  معتقدند  تلگرامی  کانال های  ادمین های 
کتاب خوانی تاثیر مثبت دارد. 

حمید ادمین یك کانال تلگرامی می گوید: الان کمتر کسی 
با این ترافیك و مشكلات دیگر برای خرید کتاب از خانه 
خارج می شود. من بارها کتاب هایی را که به تازگی منتشر 
شده است معرفی کرده ام و بخش هایی از آن ها را گذاشته ام 
تا افراد را به خریدن کتاب تشویق کنم، حتی پیش آمده که 
مولفان از من خواسته اند کتابشان را در کانال قرار دهم تا افراد 

بیشتری آن را بخوانند. 
او در ادامه بیان می کند: سعی هرکسی به نوبه خودش 
موثر خواهد بود. ما حتی برای شهرهای مختلف برنامه ترویج 
کتاب خوانی داریم و تا کنون در چند شهر بزرگ از جمله 
تهران، تبریز، مشهد، اصفهان و ... کانال اختصاصی کتاب 
راه اندازی شده که موقعیت تبادل یا خرید و فروش وجود 

داشته باشد. 
اگر کسی می خواهد  کتاب می گوید:  کانال  ادمین  این 

از انتشار کتابش به صورت پی دی اف جلوگیری کند باید 
از سایت هایی که این کار را انجام می هند شكایت کند. اما 
کاری که ما انجام می دهیم این است که با دانلود از همین 
سایت ها به نیاز افراد به برخی کتاب ها پاسخ می دهیم. من 
تنها کتاب ها را در دسترس قرار می دهم تا عضوها به خواندن 

آن ترغیب شوند. 
او می گوید: طرح هایی در این کانال اجرا کردم. به عنوان 
نمونه طرح »کتاب من« که خود افراد معرفی کتاب را برای 
من ارسال می کنند تا در کانال قرار بگیرد. طرح »کتاب مورد 
علاقه صوتی« که هر کسی بخشی از کتاب مورد علاقه خود 
را می خواند تا دیگران را به خواندن آن کتاب تشویق کند. 
طرح »قصه شب« که شب ها قبل از خوابیدن بخشی از یك 

قصه را به صورت صوتی برای کاربران می گذارم. 
حمید در پایان اظهار می کند: این طرح ها تنها به فضای 
مجازی مربوط است اما ما طرح هایی برای دنیای واقعی داریم. 
حتی کسانی که کتاب خوان نبودند از طریق این کانال به 
خواندن کتاب ترغیب شدند. اگر یك نفر هم به خواندن کتاب 

ترغیب شود برای من بسیار ارزشمند است. 
اهل قلم چه می گویند؟ 

فروش  در  انتشار  نوع  این  معتقدند  قلم  اهل  از  برخی 
کتاب تاثیری ندارد. برخی نیز این کار را مخرب می دانند. 
البته تمامی این افراد انتشار غیرقانونی فایل پی دی اف آثار را 
غیراخلاقی می دانند و می گویند در انگیزه شان برای ادامه کار 

خللی ایجاد نمی کند. 
کاوه میرعباسی درباره تاثیر انتشار فایل پی دی اف آثارش 
می گوید: انتشار فایل پی دی اف در فروش کتاب های کاغذی 
هیچ تاثیر منفی ندارد. کسانی که می گویند موثر است 
می خواهند دل خودشان را با این حرف ها خوش کنند. یك 
کتاب من در یكی از سایت ها در دو روز حدود هزار بار دانلود 

شده بود اما این موضوع در فروشش تاثیر نداشت. 
این مترجم و نویسنده می افزاید: من خودم روزی چندین 
کتاب خارجی دانلود می کنم ولی اگر به صورت رایگان نبود 
راحتی  کار  پی دی اف  فایل  خواندن  نمی خواندم.  را  آن ها 
نیست. شخصا زمانی نگران شده بودم اما تجربه ثابت کرد 
چنین نیست. به عنوان مثال کتاب »نادیا« دو سال است به 
صورت پی دی اف در سایت ها وجود دارد. این کتاب از سال 
اول انتشار دو سال یك بار تجدید چاپ شد و بعد از انتشار 
فایل پی دی اف هم دوباره به روال سابق بعد از دو سال تجدید 

چاپ شد؛ پس این موضوع تاثیری نداشت. 
بلقیس سلیمانی نیز می گوید: این کار درستی نیست. ارشاد 
باید قوانینی برای این مشكل تنظیم کند و امكان اجرایی 
شدن آن را فراهم کند. اوضاع در مورد سایت هایی که کتاب ها 
را به صورت نسخه پی دی اف می فروشند فرق می کند. ولی در 

یك سری سایت ها کتاب به صورت مجانی دانلود می شود. 
او همچنین بیان می کند: تا به حال تمام کتاب های من به 
صورت فایل منتشر شده است. من و ناشر سعی کردیم از این 
کار جلوگیری کنیم زیرا ما از این طریق امرار معاش می کنیم 

ولی انگیزه من ربطی به انتشار پی دی اف ندارد. 
احمد پوری درباره انتشار غیرقانونی فایل کتاب هایش اظهار 
می کند: چندین کتاب من در سایت ها منتشر شده است اما 
این باعث کم شدن انگیزه من نشده است زیرا تیراژ کتاب به 
اندازه ای پایین است که به دست مخاطبان اصلی اش می رسد. 
انتشار پی دی اف باعث نمی شود این تیراژ کم صدمه بخورد. 

این مترجم و نویسنده می گوید: این کار، کار خوبی نیست 
زیرا اجازه ناشر و مولف اثر گرفته نشده است. کاری غیراخلاقی 
و غیرقانونی  است. علاوه بر آن کسانی که در اینترنت هستند 
اغلب برایشان راحت تر است که به آن صورت بخوانند. اگر این 
فایل ها نباشد کتاب کاغذی نمی خوانند. انتشار فایل پی دی اف 

مشتری کتاب را کم نمی کند. 
او همچنین می افزاید: من آمار دقیقی ندارم اما حس می کنم 
معمولا کسانی که دانلود می کنند کتاب را نمی خوانند. فقط 
حرصِ داشتن و صاحب  شدن یك کتاب به صورت غیرقانونی 
را دارند. برخی کلكسیون خیلی خیلی بالایی از کتاب های 

پی دی اف دارند اما هیچ کدام را نخوانده اند ولی در مجموع 
باید گفت این کار، کار خوبی نیست. 

در  کتاب هایش  غیرقانونی  دانلود  این که  بیان  با  پوری 
انگیزه اش تاثیر ندارد می گوید: شخصا به این سادگی انگیزه ام 
پایین نمی آید. من کتابی داشتم که اجازه انتشار نگرفت اما 
باز انگیزه ام پایین نیامد. اگر کسی انگیزه اش قوی باشد با این 
اتفاقات انگیزه اش پایین نمی اید ولی باز همه این ها صحه 

گذاشتن بر کار غیراخلاقی و غیرقانونی نیست. 
مشکلی همیشگی 

کانال های تلگرامی به بررسی و کار پژوهشی نیاز دارند؛ 
این که چقدر از این کانال های مرتبط با کتاب می توانند 
موثر یا مضر باشند و تاثیرات مثبت و منفی داشته باشند. 
خلأ کارهای پژوهشی روی پدیده های نوظهور این چنینی و 

آشنایی با ظرفیت های آن ها به شدت احساس می شود. 
علی گرانمایه پور استاد علوم ارتباطات در دسترس بودن 
کتاب را در سرانه کتاب خوانی موثر نمی داند و می گوید: من 
در مورد تأثیر شبكه های مجازی در فیلم، کتاب و موسیقی 
یك عقیده دارم. هر چه کانال ارتباطی برای انتشار اطلاعات 
بیشتر باشد شیوه انتشار هم فرق می کند. در کشوری که 
مردم به هر دلیلی متكی به ارتباط شفاهی هستند میلیون ها 
جلد کتاب را به شكل پی دی اف منتشر کنید باز کمكی به 
فرهنگ کتاب خوانی نمی کند. اما در حال حاضر کانال های 

تلگرام جنبه سرگرمی، خبری و اطلاع رسانی دارند. 
این تحلیل گر رسانه با تاکید بر انجام کار پیمایشی برای 
ارائه دقیق نتیجه، بیان می کند: درباره شبكه های مجازی و 
ماهواره ها تا زمانی که کار پیمایشی انجام نشود نمی توان گفت 
شیوه انتشار اطلاعات تأثیر مثبت یا منفی دارد. زمانی که 
فریاد می زدیم ماهواره ها تأثیر منفی می گذارد هیچ کس روی 
این موضوع تحقیق نكرد. در مورد تلگرام و سایت ها هم که 

کانال های ارتباطی هستند، باید تحقیق کنیم. 
او اظهارنظرهای بی پایه را مخدوش کننده می داند و می گوید: 
باید سعی شود در مورد ترتیب و تأثیر شبكه های ارتباطی و 
اجتماعی و اپلیكیشن ها تا تحقیق نشده است نظری داده 
نشود، زیرا ذهن تصمیم گیرندگان را مخدوش می کنیم. به 
جای میلیون ها خبر درباره مزایا و معایب هر پدیده، گروهی 
تشكیل دهیم تا تحلیل محتوا کنند که واقعا انتشار پی دی اف 

اثر داشته یا نداشته و اگر داشته به چه شكل بوده است. 
گرانمایه پور می افزاید: در واقع به این شكل نیست که بگوییم 
این کانال ها سطح معلومات و مطالعات را بالا می برد. فارغ از 
تمام این ها سخت و زود است که درباره تأثیر این شبكه ها و 
سایت ها بر مردم قضاوت کنیم. شاخص های مطالعه متفاوت 

است و این شبكه ها شاخص های خاص خودشان را دارند. 
این استاد ارتباطات درباره رعایت نشدن حق مولف در 
سایت ها می گوید: بحث سایت ها با اپلیكیشن ها فرق دارد. 
اپلیكیشن ها دائم همراه فرد هستند و قابلیت های متفاوتی 
دارند. اما در بحث سایت موضوع کمی جدی تر می شود. 
برخی کتاب ها مانند رمان ها یا کتاب های علمی به هر دلیلی 
دیگر چاپ نمی شوند. سایت ها به صورت رایگان یا با فروش، 
کار دسترسی به کتاب را تسهیل می کنند. این اتفاق به 

نداشتن فرهنگ و قانون بازمی گردد. 
البته رعایت نكردن حقوق مولف  پایان می گوید:  او در 
مخصوص ایران نیست و در خارج هم وجود دارد اما پلیس 
سایبر در بسیاری از کشورها با تكیه بر قوانین، گاهی سایت ها 
را می بندد، منشأ آپلود را پیدا می کند و افراد را دستگیر 
می کند، زیرا برای هنرمند و اثر هنری ارزش قائل اند. بحث 
حقوق نگارنده و صاحب اثر یكی از مشكلات همیشگی ماست 
که تابع قانون کپی رایت نیستیم. در بحث انتشار موسیقی هم 

همین مشكل ها وجود دارد. 
به این ترتیب به نظر می رسد رعایت نكردن قانون حق 
مولف در ایران از بزرگ ترین آسیب های آثار فرهنگی و هنری 
است و تنها راه برای سامان دادن به اوضاع نابسامان کپی رایت، 
تحقیق و شناخت دقیق و در نهایت تنظیم صحیح قانون و 

اجرای آن است. 

موضوعی قابل تامل در شبکه های اجتماعی 

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان بانك توسعه تعاون دادخواستی به طرفیت خواندگان مهدی نوبخت و 
مردعلی زواریان و بهرام نوبخت و عزیزاله ده نشین به خواسته تامین خواسته و 
مطالبه خسارت دادرسی و مطالبه خسارت تاخیر تادیه و مطالبه وجه سفته تقدیم 
دادگاه های عمومی شهرستان شهرستان قم نموده که جهت رسیدگی به شعبه 13 
دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم واقع در قم – خیابان ساحلی – جنب زندان 
ساحلی – دادگاه های حقوقی شهرستان قم – طبقه همكف – شعبه سیزدهم 
دادگاه عمومی)حقوقی( ارجاع و به کلاسه 94099۸2513300451 ثبت گردیده 
که وقت رس��یدگی آن 1394/10/22 و ساعات ۸:00 تعیین شده است. به علت 
مجهول المكان بودن خوانده) عزیزاله ده نشین( و درخواست خواهان و به تجویز 
ماده 73 قانون آیین دادرسی دادگاه عمومی و انقلاب در امور مدنی و دستور دادگاه 
مراتب یك نوبت در یكی از جراید کثیر الانتشار آگهی می شود تا خوانده )عزیزاله 
ده نشین( پس از نشر آگهی و  اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام 
نشانی کامل نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت 

رسیدگی حاضر گردد.
مدیر شعبه سیزدهم دادگاه عمومی)حقوقی( دادگستری شهرستان قم- شوندی

قم – خیابان ساحلی – جنب زندان ساحلی- دادگاه های حقوقی شهرستان 
قم –طبقه همكف –شعبه سیزدهم دادگاه 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
موج��ب اجراییه صادره از ش��عبه 25 محاکم حقوقی قم که در اجرای احكام به ش��ماره 
94/ج/4۸4 ثبت گردیده له سید مهدی هاشمی و علیه ابوالفضل شاکری که محكوم علیه 
محكوم است به پرداخت 159/969/675 ریال در حق محكوم له و تادیه حقوق اجرائی به 
صندوق دولت که محكوم له در راستای استیفا محكوم به اقدام به توقیف اموال نموده که 

کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده:
1- تعداد چهارده عدد شلوار کتان مارک ریچموند در دو رنگ قهوه ای و زرشكی – هر عدد 

مبلغ 500/000 ریال جمعاک7/000/000 ریال 
2- تعداد بیست و دو عدد شلوار کتان در سه رنگ مشكی و زرشكی و سورمه ای- هر عدد 

مبلغ 450/000 ریال و جمعا مبلغ: 9/900/000 ریال
3- تعدد سی و چهار عدد شلوار کتان در سه رنگ آبی و سورمه ای و زرشكی – هر عدد مبلغ 

450/000 ریال و جمعا:5/300/000ریال
4- تعداد سی و شش عدد شلوارپارچه ای در سه رنگ مشكی و آبی و زرشكی – هر عدد 

مبلغ 350/000 ریال و جمعا: 12/600/000 ریال 
5- تعداد ده عدد شلوار جین هر عدد-500/000 ریال و جمعا مبلغ:5/000/000 ریال

6- تعداد ده عدد جین سورمه ای و مشكی هر عدد- 500/000 ریال و جمعا: 5/000/000 
ریال

7- تعداد هفت عدد شلوار ریچموند آبی)جین( هر عدد -550/000 و جمعا:3/۸50/000 
ریال

۸- تعداد ده عدد شلوار جین ریچموند مشكی- هر عدد- 550/000 ریال و جمعا:5/500/000 
ریال

9- تعداد 5 عدد شلوار دیزل آبی – جین هر عدد450/000 ریال و جمعا: 2/250/000 ریال 
10- تعداد هشت عدد شلوار جین به رنگ آبی پررنگ هر عدد- 450/000 ریال و جمعا: 

3/600/000 ریال
11- تع��داد دوازده ع��دد ش��لوار کت��ان مارک تامی ه��ر ع��دد 400/000 ریال و جمعا 

مبلغ:4/۸00/000 ریال 
12- تعداد 9 عدد شلوار کتان پارچه ای ماس مورتی – قیمت هر عدد 400/000 ریال و 

جمعا 3/600/000 ریال
13- تعداد ۸ عدد شلوار کتان سورمه ای ماس مورتی – قیمت هر عدد 400/000 ریال و 

جمعا: 3/200/000 ریال
14- تعداد ۸ عدد شلوار جدون هر عدد- 400/000 ریال و جمعا: 3/200/000 ریال

15- تعداد هفت عدد شلوار پارچه ای چهارخانه اسپورت هر عدد- 300/000 ریال و جمعا: 
2/100/000 ریال 

16- تعداد چهارده عدد پیراهن پارچه ای چهارخانه اس��پورت هر عدد 300/000 ریال و 
جمعا 4/200/000 ریال

17- تعداد 9 عدد پیراهن ترک هر عدد 200/000 ریال و جمعا مبلغ:1/۸00/000 ریال
1۸- تعداد 5 عدد پیراهن لی هر عدد 200/000 ریال و جمعا: 1/000/000 ریال 

جمع کل اموال مبلغ 93/900/000 ریال برآورد می گردد.
که مقرر گردیده اموال فوق الذکر در تاریخ 94/09/25 ساعت ۸/30 الی 9 صبح به آدرس قم 
، خ ساحلی، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احكام مدنی اتاق مزایده از 
طریق مزایده حضوری به فروش برسد . لذا افرادی که قصد بازدید از اموال را دارند می توانند 
در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل 
در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین 
مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد برنده مزایده باید ده درصد ارزش مزایده را فی المجلس 
و الباقی را قبل از یكماه پرداخت نماید.این آگهی یك نوبت در یكی از روزنامه های محلی درج 

می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
حسن کاظمی- دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم 
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یازدهمین جلسه رسیدگی به پرونده فساد نفتی امروز در شعبه 
15 دادگاه انقلاب و به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد.

خلاصه ای از جلسات قبل:
در جلسه اول، دوم و سوم کیفرخواست 237 صفحه ای این پرونده 
قرائت شد و در جلسات چهارم، پنجم و ششم رسیدگی به این پرونده 
نیز بیش از 60 صفحه از دفاعیات 200 صفحه ای بابک زنجانی متهم 

ردیف اول قرائت شد.
در جلسه هفتم محاکمه بابک زنجانی نیز مرتضی تورک معاون 
دادستان تهران به ارائه توضیحاتی در مورد توقیف، کارشناسی و 

ارزشیابی اموال متهم نفتی پرداخت.
در جلسه هشتم نیز وکیل شرکت HK و زیر مجموعه شرکت 

نفت ایران به قرائت شکایت خود از متهم نفتی پرداخت.
در جلسه نهم نیز وکلای بانک مسکن و سازمان تامین اجتماعی 
به قرائت شکایات خود از متهم نفتی پرداختند و بابک زنجانی ادامه 

دفاعیات خود را بیان کرد.
در جلسه دهم نیز متهم نفتی به قرائت ادامه دفاعیات خود 

پرداخت.
در ابتدای یازدهمین جلسه رسیدگی به اتهامات بابک زنجانی 
متهم نفتی با حضور در جایگاه و ادامه قرائت دفاعیات خود خطاب به 
قاضی گفت: مدارکی از سوی شرکت سوئیفت ارسال شد که در مورد 
استفاده از خطوط آن صحبتهایی مطرح شده بود و مطالبی در مورد 
نمایندگان سوئیفت از جمله شرکت مهندسین متحد ارائه شده بود. 
در این خصوص مطالبی ذکر شد که AEG نماینده سوئیفت نیست 

بلکه تنها زیر مجموعه ای از این شرکت است.
وی در خصوص ملک ایران زمین نیز مدعی شد: پیش از این 
اعلام شده بود مبلغ کارشناسی شده 1760 میلیارد تومان به دلیل 
تراکم شهرداری به قیمت پایین تری کارشناسی شده بود. باید بگویم 
این مطلب صحیح نیست و اگر صحت داشت اختلاف 1100 میلیارد 

تومانی مبلغ درستی نیست.
زنجانی با قرائت صفحه 98 از دفاعیات 161 صفحه ای خود 
مدعی شد خانم )م . م( اعتراف کرده است که پیام های ساخته شده 
به دستور من ارسال شده اند. مشخص است که من تمام دستورانم را 
تأیید می کنم و هیچ جعلی هم صورت نداده ام و فقط به این دلیل 
که پیام ها از سیستم سوئیفت نیز ارسال نشدند آنها را غیر قانونی 

اعلام کردند.
وی با اشاره به قسمت دیگری از مطالب ارائه شده در کیفر 
خواست گفت: وزارت نفت در مرحله ای دو بار را به شرکت اس سی 
تی داده است و تنها مدرک این یک بار در اختیارمان قرار داده است و 
دیگر مدرکی به من نداده اند اگر بانک من مشکل داشت چرا این همه 
پول قبل ازتحریم از این بانک جابجا شده است کجای این عملیات 

غیر قانونی بوده است.
بابک زنجانی با اشاره به اینکه گفته شده 1میلیارد و 280 میلیون 
دلار از نفت خام در اختیار شرکت فال قرار گرفته شده است گفت: 
می گویند 501 میلیون دلار بر حسب ادعای آقای )ش( وصول و 
 ISO به اچ کی پرداخت شده است که در پاسخ باید بگویم شرکت

صاحب بار نبوده است که بخواهد آن را بفروشد.
متهم ردیف اول پرونده فساد نفتی مدعی شد: در دو مرحله 
50میلیون دلار برای متروکه نشدن بار نفتی پرداخت کرده ام و قرار 
شد وزیر نفت نیز دستور پرداخت این مبالغ را به من بدهند که این 
پرداخت هیچ وقت صورت نگرفت و پس از اینکه به )ش( گفته شد 
هماهنگی انجام شد و به فال داده شد من فقط می دانم بار به فال 

داده شد و خود من بار را تحویل نگرفتم که بخواهم آن را بفروشم.
وی با اشاره به خرید هواپیما در سال 85 گفت: در این سال بود که 
هواپیمایی قشم را خریدم و از سال 86 به بعد نیز شروع به خرید چند 
دستگاه هواپیما کردم که این پروسه بسیار طولانی بود من در این 
سال 100میلیون دلارنقدا به آقای)ش( برای خرید هواپیما داده بودم.

بابک زنجانی ادامه داد: بحث 501 میلیون دلار موضوعی است که 
به دستور من گفته شد شرکت فال درگیر ماجرا شود در عوض این 
آقا اسناد و کشتی از فال گرفته بود که اینها را به من انتقال دادند و 

مربوط به کار بازرگانی و نه پول نقد بوده است.
وی بابیان اینکه بار نفتی را نفروخته است گفت: من نه باری 

فروختم و نه 402 میلیون دلاری هم گرفته ام.
بابک زنجانی درخصوص پرداخت 130 میلیون دلار به فردی به 
نام ال عقیلی که در کیفر خواست نیز به آن اشاره شده بود، مدعی 
شد: شرکت ال عقیلی یا )س( بدهکار شرکت اچ کی است و دلیل 
اینکه آن را به شخص بدهم این بود که قرار بود این آقا برای ایران 
بنزین وارد کند اما با به هم خوردن معامله آقایان این مسئله سرانجام 

نداشت.

متهم نفتی مدعی شد: 
صاحب بار نفتی نبودم که آنرا بفروشم

متهم نفتی در خصوص اینکه شرکتها باید ضمانت نامه معتبر 
بدهند و در کیفر خواست به عنوان یکی از کارشکنی های زنجانی 
از این عنوان یاد شده بود گفت: به من گفته اند مشخص نیست 
زنجانی با چه ضمانتنامه های محموله ها را به فروش رسانده است 
که در پاسخ باید بگویم که بار نفت محموله ای نیست که بتوان آن 
را با قاچاق انجام داد و 11فقره برات مذکور در کیفر خواست حدود 
500متر کشتی است. علاوه بر این ضمانت نامه برای وجه ترخیص 
است و به جای پول می توان آن را ارائه داد بنابراین وقتی من صاحب 

بار نبودم نمی توانستم آنها را بفروشم و این یک تهمت است.
زنجانی با بیان اینکه 90میلیون دلار تنها بابت متروکه نشدن بار 
نفتی پرداخت کرده است گفت: در حالی این پول ها را پرداخت کرده 
ام که من مسئول حراست از محموله های وزارت نفت نبوده ام تا 
جایی که می شد کار آنها را انجام دادم اما از جایی به بعدش دیگر 

ربطی به من ندارد.
وی در خصوص اینکه صاحب فیش های چند نسخه ای در بانک 
نیز بوده است، مدعی شد : در کیفر خواست آمده است با ورود به 
سایت بانک عملیات بانکی رویت می شده است و این در حالی است 
که این عملیات صوری و بدون منشاء بوده است و هیچ کارمندی 
اسناد مربوط به برخی فعالیتها و نقل و انتقالات را ندیده اند که در 
پاسخ باید بگویم از وقتی پولی واریز یا برداشت می شود باید یک گونی 
پول به همراه فیزیکی صادر نمی شود همه دستورات گفته شده به 

وسیله من بوده و اسناد درست است و من منکر این نیستم.
زنجانی ادامه داد: گفته شده است که کارمندان اف آی آی بی از 
منابع مطلع نبوده اند د ر پاسخ باید بگویم اولا این کارمندان متعلق 
به شرکت اس تی تی و نه بانک بودند این افراد به سایت بانک وارد 
شده و اینترنتی پول جابجا می کردند و این به معنای کارمند بانک 
بودن نیست. آیا باید اجازه می دادم کارمندان جزء از منابع مالی من 

مطلع شوند.
متهم نفتی در دفاع از یکی از اتهامات مطرح شده مبنی بر صوری 
بودن منشاء حسابهای وی مدعی شد: منشاء نداشتن یک حساب به 
این معنی است که یک طرف حساب وجود نداشته است و یا نامش 
مورد سوء استفاده قرار گرفته است بنابراین این صحبت صحت ندارد.

وی ادامه داد: گفته شده است منابع مالی اچ کی در مالزی را 
بررسی کرده اید و رقم هایی از جمله 1.2میلیارد یورو بابت واریز 
و 1.5میلیارد یورو بابت شرکت در اچ کی دیده شده است و طبق 
بررسی ها گفته اید که این پول ها و پرداخت ها صوری بوده است 
باید بگویم مگر می شود بازپرس پرونده از منابع کارگزاران من مطلع 

بودند اما آنها را صوری دانستند.
زنجانی مدعی شد: مبالغی در بانک مسکن، بانک »س« و بانک 
»ک« به حسابهای من به اچ کی پرداخت شده که این پول ها را 
بانک )م( در کره، چین ، ترکیه در حساب های این بانک ها واریز و 
گفته اینها مربوط به من است . حساب دفتری پولی بوده که بانک 
)م( ریخته است و عین این پول ها غیر قابل انتقال به اس تی تی 

بوده است.
است  پرسیده  او  از  بازپرس  اینکه  به  اشاره  با  زنجانی  بابک 
1.4میلیارد را در طول 7 ماه چه کرده ای گفت: به حساب اچ کی در 
مالزی داده ام و این سوال، سوال درستی نیست چرا که مربوط به یک 
روال بانکی است و طبق قانون سند بستانکار صادر شده است و الباقی 
مبلغ پول را برای بانک سند زده ام 400سند زده شد و 660 میلیون 
هم برداشت کرده اند بنابراین بانک قرار نبوده است عین المثل را به 
شرکت اچ کی بپردازد بلکه باید وجه المثل را می داده است شرکت 
اچ کی یک بار پول را از من گرفته است و اگر این مبلغ را دوباره 
دریافت می کردند حتما هزینه می کردم چرا که یک بار پرداخت 

صورت گرفته است.

بابک زنجانی با اشاره با صحبتهای گزارشهای واجا مبنی بر اینکه 
منابع پرداختی از سوی »ن« هیچ وجهی به اچ کی داده نشده است، 
گفت: اگر می گفتیم اس سی تی حساب کارگزاری است قضیه طور 
دیگری می شد، اگر این حرف هم درست باشد صحت حرف من 

مشخص می شود.
متهم ردیف اول پرونده فساد نفتی در خصوص هزینه کردن منابع 
شرکت اچ کی به منظور فعالیتهای شخصی مدعی شد: گفته اند که 
مبالغی از این منابع را صرف تعویض پول ها و برخی دیگر نیز به 
صرافی درترکیه داده ام باید بگویم که پول شرکت »ن« به لیر،وون و 
یورو بوده است و این مبالغ را به حساب اچ کی در مالزی ریخته است 
و گفته اند که زنجانی چند بار این صحبت خود را تغییر داده است و 
660 میلیون پرداختی به پیمانکاران از محل آی وان بوده است و با 
این صحبتها متوجه کذب بودن صحبتهایم شدند در پاسخ باید بگویم 
اطلاعات بانکی درستی نداشته اید چرا که پولی به حساب کارگزاری 
واریز می شود رویه های خاص خود را دارد و من حرف خودم را هیچ 

وقت عوض نکرده ام.
وی با بیان اینکه در کیفر خواست دو اقدام من بسیار مهم عنوان 
شد توضیح داد: یکی از آنها پرداخت 1.2میلیارد یورویی به صورت 
صوری به اچ کی و بابت تحویل محموله های نفتی بوده است که با 
مخالفت برخی از مدیران نفتی مواجه شده است گفته اند که من 
از مسئولان وزارت نفت خواسته ام که بار جدیدی را به من تحویل 
بدهند در پاسخ باید بگویم شما از کجا فهمیده اید که این عملیات 
صوری است آیا اطلاعاتی از منابع و صنددوق مالزی دارید مگر من 
دیوانه بوده ام که بار اول را که تکلیف آن مشخص نبود کنار گذاشته 

بار جدیدی درخواست کنم.

متهم نفتی مدعی شد: چنین صحبتی صحت ندارد و وزیر 
تقاضای 1.2میلیارد تسهیلات برای خرید غلات و مرغ می خواستند 
و قرار بود از بانک )م( حواله ای انجام دهند و از من خواسته بودند 
به عنوان تسهیلات این کار را انجام دهم علاوه بر این چون کشتی 
نداشتند باید به یک شرکت یونانی به صورت فوری پولی را پرداخت 
می کردند من 20میلیون دلار در این خصوص پرداخت کردم که 

حتی در حسابهایم آن را نیاورده ام.
وی افزود: در کیفر خواست آمده است که در تاریخ 91/12/26 
و  یورو  که 500میلیون  کرده  ارسال  مسکن  بانک  به  ای  نامه 
500میلیارد وون کره را به حساب کنت واریز کنم در مورد علت 
ارسال این نامه باید بگویم چون تحریم بودیم گفتم منابع را به اچ 
کی واریز کنید در تاریخ 91/12/28 بانک مسکن با توجه به نامه یکی 
از وزارت خانه اعلام می کند که 500میلیون یورو به بانک مالزی 
تبدیل به حساب ینی بانک مسکن واریزکنید و این با صحبتهای 
وکیل مدافع بانک مسکن مبنی بر اینکه این بانک حساب ینی ندارد 

متناقض است.
متهم نفتی ادامه داد: بانک مسکن به بانک »ک« پیام می دهد که 
250میلیون یورو در حساب میتسوبیشی شما واریز کنیم و در همان 
تاریخ بانک ک نامه ای با این عنوان که این درخواست غیرممکن است 
بانک مسکن پس از این واریز بارها پافشاری می کند که این مبلغ را 
واریز کند با اینکه سوئفیت قطع بود سوئفیت بانک کنت وصل بود 
دستور دادم که پیام را آماده کنید و از جانب فرست اسلامیک به کنت 
ارسال کنند و این ایراد را گرفته اند که پیام صادره جعلی است اما باید 

بگویم که پیام کنت بانک واقعی بوده است.
وی ادامه داد: در 18فروردین سال بعد باز بانک مسکن پیگیر تکرار 
عملیات انتقال وجوه می شود و حتی با چند بانک داخلی نیز نامه 
نگاری می کند اما من این کار را انجام دادم و سوئفیت ما در مالزی 

قطع بود و ما مجبور بودیم از سوئفیت بانک کنت استفاده کنیم و من 
هر چه همکاری کرده ام برایم گران تمام شد.

بابک زنجانی با اشاره به این گفته های بازپرس مبنی بر اینکه 
منابع دریافتی از حساب اس سی تی به چه حسابهایی داده شده است 
و اشاره به گزارشی کرده اند که می خواستند بدانند که چه مقدار 
وون کره در حسابهایم دارم گفت: من در برهه ای روزانه حساب 60 
شرکتم را بررسی می کردم و در مورد یکی از حسابهایم گفتند که 
507 میلیارد وون موجودی است ولی چون این را پرسیده ام الان 

اعلام می کنند این کار فکر مجرمانه داشته است.
متهم ردیف اول پرونده فساد نفتی در خصوص فعالیتهای بانک 
مالزی مدعی شد: دو راه قانونی بر ای رسیدن پول به بانک وجود 

داشت یکی اینکه با گونی پول به بانک برده شود و دوم اینکه پول 
به حسابهای کارگزاری بانکهای مختلف واریز شود و مثلا اگر تامین 
اجتماعی این پول را چه به حساب مالزی و چه به حساب بانک 
حساب و چه میتسوبیشی می ریخته است فرقی نداشت چون همه 

حسابهای کارگزاری یک بانک بوده اند.
وی ادامه داد: اینکه گفته شده است شرکت اس سی تی از محل 
پرداختها هزینه هایی را انجام داده است و صرف مصارف شخصی 
شده است امری اشتباه است البته بعد از واریز اختیار پول دست 
شرکت اس سی تی بوده است و این شرکت می توانسته است تصمیم 

بگیرد ارزانترین روش جابجایی کدام است.
بابک زنجانی در پاسخ به این سوال که در کیفرخواستش مطرح 
شده بود مبنی بر اینکه پول های دریافتی را مصرف کرده اید؟ گفت: 
باید چه می کردم؟ وقتی پول به حساب می آید باید فکری برای 

آن کرد.
وی در خصوص بخش هایی از کیفرخواست مبنی بر اینکه 
زنجانی بدون مجوز بانک مرکزی اقدام به جا به جایی ارز کرده است 
مدعی شد یورو گرفته و دلار پرداخت کردم، هیچ ارزی در داخل 
کشور پرداخت نکردم و این صحیح نیست و حتی اگر پول در داخل 
کشور داشته ام طبق قانون مبادلات ارزی اعلام شده است که بانکها 

می توانند ارز غیر صادراتی را خرید و فروش کنند.
وی با بیان اینکه در کیفرخواست قرائت شده آمده است که 
زنجانی فردی با فعالیت های محدود و کوچک بوده است مدعی 
شد در سال 85 هواپیمایی قشم را به دستور یکی از نهادهای امنیتی 
خریدم و در همان سال بیش از 10 شرکت داشتم و این تنها بخشی 
از فعالیت های من بوده است. بنابر این آدم کوچکی با فعالیت های 

محدود نبودم.
متهم ردیف اول پرونده فساد نفتی ادامه داد: در کیفرخواست 
آمده است که مبلغ 2.7 میلیارد را از شرکت HK صرف هزینه های 
شخصی کردم این درست نیست چرا که کل حساب این شرکت 

نفتی 2 میلیارد بوده است.
متهم نفتی با اشاره به اینکه گفته اند زنجانی فعالیت هایش را با 
کارمزدهای زیادی انجام می داده است، گفت: آیا مبلغ 7 در هزار رقم 
زیادی است بانکها 20 تا 10 درصد می گرفتند و یکی از سازمانهای 
معروف بانک )م( 16 درصد گرفته بود بنابر این کارمزدهای من زیاد 
نبودند. علاوه بر این حواله پول بسیار فرآیندی پیچیده است با این 

حال من روزانه 300 حواله به بانکها مخابره می کردم.
بابک زنجانی در خصوص اثبات مالکیت FIIB که در کیفرخواست 
نیز به عدم مالکیت آن اشاره شده بود، گفت: من آدم حقوقی ای 
هستم و می دانم که مالکیت به شما معنا است. وقتی می گویند 
مالکیت به عده چه کسی است سهم   حقوقی من می گوید نام 
سهامداران را بگویم و چون بانک کنت مربوط به ترکیه است و سهام 
آن به صورت غیر نوشتاری مربوط به من است وقتی از من سوال 
می کنید مالکیت FIIB و سهامدار آن چه کسی است؟ من می 
گویم متعلق به افراد دیگری است. درحالی بارها در کیفرخواست و 
همچنین از سوی کارشناس بانک مرکزی درمورد اعتبار بانک مالزی 
صحبت هایی مطرح شده بود که بابک زنجانی امروز هم در ادامه 
سعی در عدم ارائه پاسخ صحیح به این سوال شد و توضیح داد: من 
نمی دانم بانک معتبر از دید آقایان چه نوع بانکی است. بانکی که بیش 
از 10 کارگزار با حساب های متعدد و حساب داشتن بانک مرکزی 

تاجیکستان و ترکیه است آیا باید نامعتبر باشد؟
وی در خصوص اداره این بانک با سیستم ریموت در دفتر تهران 
مدعی شد: دفتری در کوالالامپور داشتیم و حتی بانک )م( در دفتر 

بازاریابی در آن افرادی را گذاشته بودند در خصوص اینکه بانک مالزی 
در لاوان شعبه اصلی داشته است و گفته می شود که این بانک 
سه اتاق بیشتر نداشته است باید بگویم این حرف درستی نیست. 
درمورد سیستم ریموت در تهران نیز باید بگویم که ارائه خدمات 
الکترونیک وظیفه همه بانکهاست و ربطی به ایران و غیر ایران ندارد 
و این سیستم ریموت از جمله مزیت های بانک من محسوب می 

شده است.
وی با قرائت صفحه 129 از دفاعیات خود گفت: سندی بیاورید 
که بی هویت باشد ایشان گفته اند که افساد من صدور برات بوده 
است و این درحالی است که کار من قانونی بوده است و کجای این 

کار افساد است.

زنجانی در ادامه دفاعیات خود مدعی شد بانک مالزی دارای اعتبار 
اصلی بوده و منابع را بین کارگزاران تقسیم کرده است.

متهم ردیف اول پرونده فساد نفتی در خصوص شخصیت جعلی 
و خودساخته یوروسف که درکیفرخواست نیز به آن اشاره شده بود، 
گفت: کارمندانم گفته اند این شرکت را در مالزی ثبت کرده ام اما 
این درحالی است که در اوکراین ثبت شده و 20 سال سابقه دارد و 
مبلغی که دراین خصوص مطرح می شود مربوط به حساب فارکس 

آن است.
متهم نفتی در خصوص اظهارات آقای )ج( مبنی بر اینکه از 
موسسه مالی از امارات معرفی شده و الی سی ها را قبول کرده ام، 
گفت: ایشان تضمین را از بانک مالزی خواسته اند علاوه بر این اگر 
فرض هم کنیم که این براتها بد باشد HK بابت کدام ال سی کالا را 

صادر کرده؟ بیاید یک مدرک نشان بدهد.
متهم نفتی با بیان اینکه گفته اید پول HK در حساب زنجانی 
ریخته شده است، مدعی شد: پول شرکت اس سی تی مال این 
شرکت است و دلیلی ندارد عین پول داده شود بلکه باید وجه المثل 

پرداخت شود.
زنجانی در خصوص طلب پیمانکاران هم عنوان کرد: گفته شده 
است زنجانی به تحریم متوسل می شود اما این در حالی است که پول 

برات 5 ماه پس از افتتاح حساب واریز شده است.
وی گفت: تا روزی که تحریم نشده بودم به کار خودم ادامه می 
دادم حتی در روز تحریم نیز با بعضی از آقایان تلفنی حرف زدم وای 
کاش همان روز مرا می گرفتند تا امروز همه به من نمی گفتند که 

انسان بدی است.
وی با اشاره به اظهارات کارکنان خود پیرامون مبلغ 8 میلیارد 
و 270 یورو مربوط به یوروسف مدعی شد کارمندانم اعلام کرده 
اند استعلام این وام چون راحت نبوده است زنجانی سعی داشته 
است چیزی بسازد که نتوانند ازش استعلام بگیرند و اینجاست که 
شخصیتی به اسم یوروسف ساخته و مهری را نیز برایش طراحی 

می کنند.
در پاسخ باید بگویم من که نباید به کارمندان سورینت در مورد 
بانک مالزی توضیح دهم و اینکه مبلغ 8 میلیارد به حساب شرکت 
را در چه شرایطی گرفته ام نیازی به توضیح به کارمندان جزء ام 

نداشته است.

چک های تأمین اجتماعی را خرج وزارت نفت نکردم
وی گفت: من که دیوانه نبودم که خودم با خودم قرارداد درست 
کنم دولتی نبودم که بخواهم به کسی جواب پس دهم. این فکر 

اشتباه است و ربط آن به تأمین اجتماعی نیز اشتباه تر.
زنجانی با بیان اینکه چک های تأمین اجتماعی را صرف نفت نکرد 
است ، مدعی شد: شرکت یوروسف شرکت سرمایه گذاری است با 
مدیر عاملی آقای )ر. ب( که این شخص توسط فردی به من معرفی 
شد من برای این شخص فارکس باز کرده ام چون مدعی بود فارکس 
بازحرفه ای است بنابر این به کارمندانم اعلام کردم قراردادی بین 

المللی به این منظور و آماده امضا با این فرد کنند.

یوروسف را به دادگاه فرا بخوانید
متهم ردیف اول پرونده فساد نفتی مدعی شد: من مایل به امضای 
این قرارداد بودم و یوروسف به واسطه این قرارداد دو عملیات انجام داد 
و می توانید او را به دادگاه فرا بخوانید. در عملیاتی که آقای )ر.د( انجام 
داد 300هزار یورو ضرر کرده ام از نظر من انجام این معامله درست 

نبود و ما حسابش را بستیم.

توضیحات زنجانی در مورد مهر جعلی
متهم نفتی در خصوص مهر جعلی یوروسف گفت: چون این فرد 
مهر نداشت به دستور و با هماهنگی خودم مهری برایش ساخته شد.

نجفی نماینده دادستان خطاب به زنجانی سوال کرد: آیا از مبلغ 
8 میلیاردی رقمی پیش شما است؟ که زنجانی در پاسخ گفت: حتی 

یک یورو هم نگرفتم.
نجفی در ادامه گفت: مبلغ 8 میلیارد و 270 میلیون یورو برای 
شما درج شده است. چطور می گویید ریالی هم دریافت نکرده اید؟

زنجانی در پاسخ مدعی شد: آقای )ر. ب( مبلغ 8 میلیارد و 270 
میلیون یورو از فارکس  اچ اس بی دریافت کرده است. وقتی من 
حسابی را از جایی دریافت می کنیم در حسابمان این امر دیده می 

شود.

کارشناس بانک مرکزی : قاطعانه می گویم 
جعل اسناد رخ داده و پیام ها غیرواقعی بوده است

نماینده  پرونده  این  به  رسیدگی  جلسه  یازدهمین  ادامه  در 
دادستان از نمایندگان و کارشناسان بانک مرکزی خواست که در 

رابطه با اقدامات جعلی بابک زنجانی توضیح دهند. 
کارشناس بانک مرکزی در ادامه و در خصوص دریافت وام از اچ 
اس بی سی و یوروسف گفت: این موضوع از موضوعات کلیدی پرونده 
است و یکی از مهمترین نقل و انتقالات وجوه در حساب مجموعه 
های زنجانی است. در حالی بابک زنجانی مدعی است که این بانک 
هنگ کنگی است که با یک جستجوی ساده می توان دریافت که 

این بانک بریتانیایی است.
 وی در خصوص پیدایش مبلغ 8 میلیارد یورو توضیح داد: در 
دادگاه ارقام بسیار بزرگ است و اگر این مبلغ را بخواهیم با یورو 3 
هزاری حساب کنیم 24 هزار میلیارد تومان می شود. اولین مستندات 
پیدایش این مبلغ با رجوع به Xe.com و رویت نرخ یورو بوده است 

و مبلغ 8 میلیارد یورو در آن سایت وارد شده تا معادل این را بداند.
کارشناس بانک مرکزی تصریح کرد: چند سند حسابداری رویت 
 cash Desk شد که 22 آذر به امضای یکی از کارمندان از حساب
به یک حساب دیگر انتقال می یابد. در جلسات قبلی گفته شده این  
Cash desk برحسب اعتبار فرد تکمیل می شود و این در حالیست 
که این Cash desk ها بارها و بارها منفی شده اند. 8 میلیارد و 270 
میلیون یورو از حساب Cash desk برداشت و به حساب تسهیلات 

واریز می شود. 
وی در خصوص شرکت یوروسف هم گفت: با یک جستجوی 
ساده می توان فهمید که این شرکت یک موسسه غیر انتفاعی در 

فرانسه با محوریت فعالیت های آموزشی و اجتماعی است!
نجفی در ادامه خطاب به کارشناس بانک مرکزی گفت: بابک 
زنجانی گفته است ریالی پول نگرفته تحلیل شما از یوروسف و قرار 

داد منعقد شده با زنجانی چیست؟ 
کارشناس بانک مرکزی ادامه داد: در قرار داده منعقده شده بین 
شخصی با عنوان یوروسف و بابک زنجانی غلطهای تایپی جالب و قابل 
تامل دیده است و هیچ آدرسی از یوروسف ذکر نشده و شماره تلفنی 

که قرار است این مبلغ را بدهد مربوط به مالزی است.
وی ادامه داد: در ماده 8 این قرارداد به محرمانه بودن قرارداد 
مالکیت معنوی اشاره شده و تعریفی دارد که مشخص است که 
ربطی به ارائه تسهیلات ندارد. در حالی عنوان قرارداد سپرده گذاری 
نامگذاری شده است اما مسائل قید شده متفاوت است. در مهر قرارداد 
هم همان شعار موسسه ذکر شده است و این مرسوم نیست. ابن شعار 
ترجمه و برگردان یک جمله فارسی به انگلیسی است. خود این نیز 
قابل تامل است که چرا باید در یک قرارداد شعار یک موسسه نیز ذکر 
شود. در متن این قرارداد آمده است که یوروسف قبول کرده مبلغ 8 
و 270 یورو به عنوان سپرده به FIIB پرداخت کرده و بعد از سه سال 

اصل و  سود را دریافت کند.
کارشناس بانک مرکزی تصریح کرد: 4 ماه از صدور اسناد مربوط 
به اعطای وام یوروسف می گذرد و آغاز ساختگی بودن پیام ها آغاز 
می شود.  بانک اسلام به ظاهر یک حواله سوئیفتی به FIIB می زند و 
می گوید مبلغ 8 میلیارد و 270 میلیون یورو به حسابت واریز کرده ام 
و بنده با قاطعیت می گویم این پیام ها هیچ وقت ارسال نشده است.

کوهپایه زاده وکیل متهم نفتی در ادامه اظهارات کارشناس بانک 
مرکزی گفت: با یک سرچ ساده می توان دریافت که منظور از بریتانیا 
بریتانیای کبیر است که هنگ کنگ هم جز آن است کشورهای عضو 

مشترک المنافع را به عنوان بریتانیای کبیر می شناسیم.
وی خطاب به کارشناس بانک مرکزی تصریح کرد: آیا شما 
به عنوان  در مقام کارشناس با کارمندان بابک صحبت کردید که 

کارشناس بانک گفت:  شخصا با اسامی عنوان شده صحبت کردم.
یازدهمین جلسه از دادگاه رسیدگی به اتهامات متهم نفتی در 
حالی به کار خود پایان داد که 15 صفحه از دفاعیات بابک زنجانی 
باقی مانده است و جلسه دوازدهم نیز روز شنبه 8.5 صبح در شعبه 

15 دادگاه عمومی و انقلاب تهران برگزار می شود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

بابک زنجانی تنها یک ویترین است
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: باوجود آن که صحبت های بابک زنجانی درباره 
وزارت نفت صحت ندارد و سعی در انتقام گیری دارد، اما برخی نکاتی که درباره مرتضوی 

می گوید را می توان پذیرفت.
امیرعباس سلطانی با اشاره به برگزاری جلسات رسیدگی به پرونده بابک زنجانی، اظهار 
داشت: همان طور که پیش تر هم عرض کردم، هیچ کدام از صحبت های بابک زنجانی 
پشتوانه حقوقی ندارند و تنها سعی دارد با هجمه وارد کردن به دولت و مسئولان، همان 

رویه قهرمان نمایی و قدرت نمایی را پیش بگیرد.
وی افزود: واقعیت این است که صحبت های بابک زنجانی را نمی توان به عنوان دفاعیه 
پذیرفت. زنجانی سعی دارد خود را به عنوان شخصیتی مهم جا بزند و تنها به دنبال افترا 

زدن به دیگران و دروغ گویی است.
نماینده مردم بروجن در مجلس در واکنش به اظهارات اخیر بابک زنجانی درباره سعید 
مرتضوی، گفت: باوجود آن که صحبت های وی درباره وزارت نفت صحت ندارد و تنها به این 
دلیل که آقای زنگنه پیگیر تخلفات او بوده، سعی در انتقام گیری دارد، اما برخی نکاتی که 

درباره مرتضوی می گوید را می توان پذیرفت.
عضو کمیسیون انرژی مجلس یادآور شد: البته قصد ورود به جزئیات ندارم اما در کلیات، 
صحبت های بابک زنجانی بار حقوقی ندارند و او بیشتر به دنبال مطرح کردن خودش است و 
همین مسئله نشان می دهد که این صحبت ها را به پشتوانه هایی که دارد، مطرح می کند و 

طبیعتاً درحال حاضر نمی توانم درخصوص پشتگرمی های او صحبت کنم.
وی افزود: بابک زنجانی یک ویترین است و این حرف یعنی افراد بسیاری پشت  سر او 
ایستاده اند و او به پشتوانه افراد صاحب نفوذ و گردن کلفتی که از او حمایت کرده و می کنند، 
این چنین اقدام به توهین به مسئولان و فرافکنی می کند. من تا به حال در هیچ دادگاهی 

ندیده ام که متهمی تا این حد تهاجمی رفتار کند.
سلطانی همچنین در واکنش به اظهارات مرتضوی مبنی بر این که اتهاماتی که زنجانی 
علیه وی مطرح کرده، تنها برای دشمنان نظام خوراک فراهم می کند و به قصد تخریب 
نظام مطرح شده، تصریح کرد: من از آقای مرتضوی دفاعی ندارم و باید درباره مسائل 

بسیاری پاسخ گو باشد.

واکنش پیرموذن به شکایت صداوسیما از وی: 

جای شاکی ومتشاکی عوض شده!
نماینده مردم اردبیل در مجلس می گوید: مردم به مارای داده اند و وظیفه ماست نسبت 

به اقدامات ناصحیح اعتراض و اعلام موضع کنیم.
کمال الدین پیرموذن در خصوص شکایت صداوسیما از نمایندگان مجلس پس از 
جلسه رئیس صداوسیما با فراکسیون رهروان ولایت اظهار کرد: برابر اطلاعات موثق که 
از سوی یکی از نمایندگان به من رسید، متوجه شدم که صداوسیما از بنده و دو نماینده 

دیگر شکایت کرده است.
وی افزود: رئیس صداو سیما و همکارانش برجام سیاه نمایی و کام ملت را تلخ کرد، 
عزاداری حسینی مردم اردبیل را سیاسی  جلوه دادند خسران زیان باری را از کثرت  تبلیغ 

پدیده و میزان برای کشور بوجود آورده اند.
نماینده مردم اردبیل همچنین با انتقاد از صداوسیما در توهین به آذری زبان ها در 
برنامه "فیتله" خاطرنشان کرد: ظاهرا توهین به قومیت ها در صداوسیما  پایانی ندارد و سال 
گذشته نیز شاهد توهین به مردم بلوچستان و بختیاری ها بودیم و قبل از آن  نیز روی آنتن 

رسانه ملی به آذری ها و لرها توهین شده بود.
پیرموذن با بیان اینکه مردم به مارای داده اند و وظیفه ماست نسبت به اقدامات ناصحیح 
اعتراض و اعلام موضع کنیم، گفت:  متاسفانه   در کشور ما همانطور که قبلا نیز گفته ام 
جای شاکی و متشاکی عوض شده است و در جایی که احمدی نژاد از جهانگیری شکایت 
می کند، صداوسیما هم که باید پاسخ گوی عملکرد خود به مردم و نمایندگان باشد از 
نمایندگان شکایت می کند. وی تاکید کرد: من و همکارانم در مجلس ای دفاع از حقوق 
آحاد ملت خصوصا احقاق حق اقوام ایران اسلامی و دولت برآمده از اراده ملت  آماده هستیم.

این در حالی است که رمضان شجاعی کیاسری، عضو ناظر مجلس در هیئت نظارت بر 
صداوسیما که از وی نیز شکایت شده است در جمع خبرنگاران این شکایت را اعجاب انگیز 

دانست که باید در کتاب رکوردهای "گینس" ثبت شود.

صادق خرازی:

دولت به شاخص های بالاتر از میانگین 
موفقیت رسیده است 

رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان گفت:دولت در سیاست خارجی و امنیت ملی 
به شاخص هایی بالاتر از میانگین موفقیت رسیده و این موضوع برای کشوری که در کانال 

بحران های جهان قرار گرفته، بسیار ارزشمند است. 
به گزارش ایرنا، سید محمدصادق خرازی روز چهارشنبه در یک نشست خبری در 
بندرعباس افزود:اقتصاد ایران در واقع در دوران نقاهت پس از یک غده سرطانی است و در 
همین مدت توانسته در کاهش نرخ تورم و بیکاری و ایجاد ثبات، تغییرات اساسی مثبت 
ایجاد کند. سفیر اسبق ایران در فرانسه تصریح کرد:عملکرد دوسال گذشته ،تهدیدهای 
بین المللی را از ایران دور کرد و برخلاف گذشته که هر روز مردم با یک تهدید جدی بین 
المللی جدید بیدار می شدند هم اکنون در مسیر لغو قطعنامه ها و تهدیدها قرار گرفته اند.

خرازی تاکید کرد:آنچه در این حوزه به دست آمده دستاورد تمام ارکان نظام است و 
تهدیدها به یک فرصت تبدیل شده و جهان برای قدرت بازدارندگی ایران احترام قائل است.

خرازی در بخش دیگری از این نشست خبری به تشریح فعالیت ها ،اهداف و راهبردهای 
حزب ندای ایرانیان پرداخت و اظهار داشت:فعالیت دفاتر این حزب در 29 استان و 50 حوزه 

آغاز شده و تا پایان آذر این تعداد به 100شعبه افزایش می یابد.
وی با اشاره به آغاز فعالیت ستاد انتخاباتی این حزب تصریح کرد:این حزب با رویکرد 
اصلاح طلبی به دنبال تحقق یک مجلس معتدل است که موانع را از پیش روی دولت بردارد 

و در عین حال مرز خود را با 'وکیل الدوله ' شدن نیز نگهدارد.
رئیس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان در پاسخ به پرسشی درباره برخی واکنش 
ها از سوی برخی جریان ها در آغاز فعالیت این حزب اظهار داشت:واقعیت این است که 
احزاب سیاسی ایران پیر شده اند و می خواهند با روش های سنتی،حکمرانی خود بر 
جوانان را حفظ کنند که این رویکرد با خط مشی ندای ایرانیان و موفقیتش در جذب 

جوانان منافات دارد.
وی تفاوت دیدگاه ها در تعریف اصلاح طلبی را یکی دیگر از دلایل اختلاف در احزاب 
اصلاح طلبان دانست و خاطرنشان کرد:پرهیز از اشتباهات گذشته و عطف تاریخی به 

باورهای مردم از ویژگی های اصلاح طلبی است.
خرازی در پاسخ به پرسش دیگری درباره ترکیب مجلس آینده نیز گفت: مردم ایران 
نشان داده اند غیر قابل محاسبه هستند و به همین دلیل نمی توان از اکنون دراین باره 

پیشگویی کرد و ممکن است در این دوره انتخابات مجلس نیز شگفتی آفرین شوند.

وزیر ارتباطات: 

موضوع فیلترینگ شبکه تلگرام 
بیشتر تبلیغاتی شده است 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بحث فیلترینگ شبکه تلگرام بیشتر تبلیغاتی 
شده است. 

محمود واعظی بعد از ظهر چهارشنبه پس از دیدار با معاون نخست وزیر روسیه گفت: 
با مدیران شبکه تلگرام در تماس هستیم تا مباحث غیراخلاقی و خارج از شئونات ایران را 
از این شبکه حذف کنند. وی افزود: اگر این شبکه در چارچوب قوانین کشورمان نباشد، 
آن را فیلتر خواهیم کرد. واعظی به نشست کمیته تعیین مصادیق مجرمانه و تصمیم درباره 
فیلتر نشدن شبکه تلگرام اشاره کرد و گفت: مکاتباتی با مدیران شبکه تلگرام داشتیم و 
اعلام کردیم که بخش های غیراخلاقی و مستهجن این شبکه باید فیلتر شود و آنان نیز در 
پاسخ به مکاتبات، بخش های مستهجن را فیلتر کردند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
ادامه داد : مدیران شبکه تلگرام اعلام کردند، یک کارمند مخصوص ایران در این شبکه به 
کار گرفته شده تا از انتشار موضوعات نامناسب و خارج از شئونات اخلاقی جلوگیری کنند.

واعظی در باره آینده این شبکه گفت: فکر نمی کنم این شبکه فیلتر شود . وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، افزود : نه تنها شبکه تلگرام بلکه همه شبکه های اجتماعی که در ایران 
فعالیت می کنند نیز می بایست بصورت سالم و اخلاقی فعالیت کنند؛ در غیر این صورت 
با انها برخورد خواهد شد. وی در پایان گفت : همکاران من به این کمیته اعلام کرده اند هر 

چیزی را که شما فکر می کنید نا مناسب است اعلام کنید تا مسدود شود.

سخنگوی وزارت کشور: 

جبهه ها برای فعالیت سیاسی و انتخاباتی
 باید مجوز بگیرند 

سخنگو و قائم مقام وزارت کشور گفت: هر نوع فعالیت حزبی مستلزم داشتن پروانه از 
کمیسیون ماده 10 احزاب است. 

حسینعلی امیریدرباره فعالیت انتخاباتی جبهه یکتا، اظهار کرد: هر حزبی برای فعالیت 
سیاسی باید از کمیسیون ماده 10 احزاب مجوز بگیرد. جبهه هم به معنای مجموعه ای از 
احزاب است، بنابراین برای فعالیت سیاسی باید از کمیسیون ماده 10 احزاب مجوز بگیرد. 

وی افزود: جبهه یکتا نیز که چند ماه پیش تشکیل شده است باید برای فعالیت سیاسی 
از کمیسیون ماده 10 احزاب مجوز بگیرد در غیر این صورت فعالیت این جبهه غیرقانونی 
است. امیری در ادامه درباره روند رسیدگی به درخواست مجوز مجمع ایثارگران گفت: 
پرونده این تشکل سیاسی در نوبت رسیدگی است و ما منتظر دریافت استعلامات این حزب 
هستیم ولی چون هنوز استعلامات به ما نرسیده است نمی توانیم بگوییم چه زمانی مجوز 

فعالیت این حزب صادر می شود. 

یازدهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی: اخبار

ثروت افسانه ای»زنجانی« آب رفت!
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در نهان از خدا شرم كنید
 همچنان كه در آشكار از مردم 

شرم مى كنید.

پنجشنبه - بیست و هشتم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3871 روزنامه

در نظر دارد یک دستگاه خودروی سواری پژو 405 نقره ای دوگانه سوز 
را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند.

- ضمانت شرکت در مزایده: ضمانتنامه بانکی به مبلغ 5/000/000 میلیون 
ریال تعیین می گردد.

- محل، زمان و آخرین مهلت دریافت اسناد: بلوار 15 خرداد کوچه 7/1 
دبیرخانه مناقصات اداره کل ، همه روزه بجز ایام تعطیل در ساعت اداری 

و تا پایان وقت اداری 1394/09/05 می باشد.
- تحویل اسناد و محل آن: تا پایان وقت اداری مورخ 1394/09/15 در 

محل فوق می باشد.
- زمان و محل بازگشایی اسناد: اسناد مناقصه در ساعت 10 صبح مورخ 

1394/09/16 در اتاق جلسات اداره کل باز می شود.
شرکت برای کارمندان دولت بلامانع است.  -

هزینه آگهی مزایده بر عهده برنده مزایده می باشد.  -

اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری استان قم

اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

گوش شنوا

اخبار

عدم جمع آوری نخاله های ساختمانی در برخی مناطق قم
در برخی از مناطق شهر قم شاهد هستیم که صاحبان بعضی از ساختمان ها که 
در حال ساخت و یا نوسازی هستند  نخاله های حاصل از تخریب خانه های خود 
را در مکان های اطراف خانه هایشان می ریزند که  سبب آلودگی و نازیبایی محیط 
می شود و هیچ گونه نظارتی مبنی بر جمع آوری این  نخاله های ساختمانی صورت 
نمی گیرد، در صورتی که باید  نخاله های  حاصل  از تخریب را در در سایت های 

مخصوص بریزند لطفا مسئولین مربوطه نظارت کنند.
اکبری – 20 متری فجر

نظارت بیشتر برواحدهای خشکه پزی
در برخی از واحدهای خشکه پزی در سطح شهر  شاهد تولید و عرضه  
کلوچه وانواع شیرینی جات هستیم متاسفانه  در برخی ازاین واحدها  نظافت 
و بهداشت به هیچ عنوان رعایت نمی شود و برای فروش محصولات خود از 
دستکش استفاده نمی کنند  و  هنگام  پخت و عرضه نان از کلاه استفاده 
نمی کنند لطفا کارشناسان بهداشت محیط بر  فعالیت این واحدها نظارت 

ویژه داشته باشند.
ابراهیمی – 20 متری شهید بهشتی

ضرورت احدات پل عابر پیاده روبروی 20 متری امام حسین  )ع(
برای عبور از برخی خیابان ها که پررفت و آمد هستند نیاز به پل عابر 
پیاده به شدت احساس می شود  چرا که  عبور و مرور از عرض  این خیابان  
ها مشکلات عدیده جانی و مالی برای شهروندان  به همراه دارد بعنوان مثال  
زنبیل آباد به سمت 20 متری امام حسین  )ع(از معابر شلوغ محسوب می 
شود و احداث پل عابر پیاده در این محور واقعا ضروری به شمار می رود ، لطفا 

مسئولین مربوطه  اقدام کنند.
شاکری – زنبیل آباد

برخورد با وانت های میوه فروش در خیابان زنبیل آباد
 فعالیت وانت های میوه فروش در سطح شهر بخصوص بین 20 متری 
امام حسین )ع( و خیابان یاسمن در طول روز به ویژه در ساعات 11 صبح تا 
9 شب که با شلوغی خیابان ها روبه رو هستیم مشکلات زیادی برای کسبه و 
خودروهای عبوری و تاکسی ها  ایجاد کرده است لطفا مسولان به طور جدی 

با این معضل  برخورد کنند.
حسین زاده  - از بنیاد

بازنگری در حرکت اتوبوس ها در برخی مسیر ها
تغییر مسیر حرکت اتوبوسها شرکت واحد در سطح شهر علی رغم  اینکه 
در برخی از  میسرها مناسب بوده  است ولی در برخی از  مسیرها با نارضایتی 
مردم همراه است و شاهد توقف زیاد چندین اتوبوس در ایستگاه های مبدا و 
مقصد به مدت زیاد به علت نبود مسافر هستیم و نیز در برخی از مناطق این 
تغییر مسیرها به هیچ عنوان مورد استفاده قرار نمی گیرد و مردم به  اجبار با 
سواری شخصی و تاکسی رفت و آمد می کنند. لطفا نسبت به رفع این معضل 

در برخی از محورها و مناطق تدابیر لازم اندیشیده شود.
صادقی – خیابان سمیه

 سرعت پروژه نوسازی پیاده روها در خیابان  زنبیل آباد کند است
بیش از یک ماه است که از  آغازعملیات  نوسازی پیاده رو ها در خیابان 
45 متری صدوق می گذرد ولی این روند به کندی طی می شود و در ساعات 
شلوغی و هنگام تعطیلی مدارس شاهد ترافیک سنگین بین ورودی بلوار 
فردوسی تا میدان زنبیل آباد هستیم لطفا شهرداری نسبت به تسریع  در 
اجرای این پروژه  توجه ویژه ای داشته باشد و نیز در برخی از پیاده روها در 
این بلوار شاهد هستیم بعد از اتمام کار بعد از یک هفته ، ده روز دوباره اقدام 
به تخریب معابر نموده اند بهتر است قبل از  هر گونه اقدامی موارد زیر بنایی و 
مهندسی  پیش بینی شود تا با این هزینه های گزاف مجددا در صدد تخریب 

این معابر برنیاییم. 
 بمانی – 30متری قایم 

عدم نظارت بر بازارهای روز 
بعداز پایان فعالیت بازارهای روز این مکان ها تبدیل به سایت زباله می شود. 
چرا که وانت بارهای میوه و تمامی فروشندگان که برای عرضه محصولات 
خود به این محل آمده اند، بدون توجه زباله های خود را در مکان ریخته و جز 
سطحی از آلودگی چیزی باقی نمی ماند. لطفا شهرداری نسبت به رفع این 
معضل به خصوص برای یکشنبه بازار شهر قائم و سایر بازارهای روزانه تدابیر 

لازم  را بیندیشند.
محمدی از انسجام

جوابیه شهرداری قم
متن پیام درج شده : باوجود اینکه خیابان های اصلی پردیسان آسفالت 
شده است ولی فرعی های آن به سمت مجتمع ها هنوز آسفالت نشده است و 
هنوز برای پیاده روها اقدامی صورت نگرفته است.آیا آسفالت کوچه های فرعی 
به سمت مجتمع ها برعهده ساکنان مجتمع هاست یا برعهده شهرداری؟ با 
توجه به در پیش بودن فصل زمستان انتظار می رود هرچه زودتر نسبت به 
آسفالت معابر فرعی پردیسان بصورت کارشناسی با زیرسازی مناسب اقدام 

گردد.
پاسخ شهرداری: آسفالت معابر اصلی و فرعی پردیسان بر عهده اداره کل 
راه و شهرسازی و تعاونی های مسکن ساز می باشد. با این وجود جهت رفاه 
حال همشهریان محترم تا کنون شهرداری منطقه نهایت مساعدت و همکاری 

را در خصوص اجرای روکش و آسفالت معابر پردیسان داشته است.

مدیرعامل سازمان عمران و نوسازی شهرداری قم  خبرداد:

حل مشکلات پروژه های تونل غدیر و 
تقاطع 15 خرداد 

از حل مشکلات  قم  نوسازی شهرداری  و  عمران  سازمان  مدیرعامل 
پروژه های تونل غدیر و تقاطع 15 خرداد خبر داد.

محمدتقی نادعلی با اشاره به بهره برداری تونل غدیر به بلوار معلم اظهار 
کرد: یکی از مشکلات این پروژه وجود کابل های برقی است که در نقطه اتصال 
تونل غدیر به بلوار معلم قرار دارد. وی افزود: برق این منطقه زیر نظر شرکت 
برق منطقه ای تهران است، با رایزنی های صورت گرفته در تلاش هستیم 
کابل های برق این منطقه را جا به جا کنیم تا مشکلات ترافیکی هسته مرکزی 
شهر حل شود. مدیرعامل سازمان عمران و نوسازی شهرداری قم با اشاره به 
اینکه کابل های برق این منطقه برای روشنایی حرم مطهر حضرت معصومه 
)س( استفاده می شود گفت: قطع این کابل ها به طور قطع محدودیت هایی 
را در حوزه روشنایی این آستان مقدس به وجود می آورد از همین رو باید 
برنامه ریزی هایی برای جا به جایی کابل ها اندیشیده شود تا این عملیات بدون 
آسیب انجام شود. نادعلی تصریح کرد: پروژه تقاطع 15 خرداد و عمار یاسر 
یکی دیگر از پروژه های شهری است که امروز با مشکل تاسیساتی مواجه شده 
است. وی با اشاره به اینکه شبکه آب اصلی قم در این محدوده قرار دارد گفت: 
با طراحی های صورت گرفته توسط شرکت آب و فاضلاب استان قم در حال 

رفع این مشکل هستیم. 

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم خبر داد: 

فعالیت پیمانکاران بازیافت 
در سطح شهر قم 

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم با اشاره به فعالیت 
پیمانکاران بازیافت در کنار پیمانکاران خدمات شهری گفت: این پیمانکاران با 
ماشین آلات به درب منازل مراجعه کرده و پسماند خشك شهروندان را تحویل 

گرفته و به عنوان تشکر هدیه ای به ایشان اهدا می کنند.
سیدامیر سامع با اشاره به مسئله بازیافت زباله گفت: تولید پسماند و ذخیره 
سازی در محل و نحوه تحویل به شهرداری و پیمانکاران هر کدام در امر 

ساماندهی بازیافت زباله و مدیریت پسماند از اهمیت خاصی برخوردار است. 
وی بیان کرد: مسئله مدیریت پسماند از طرفی با رفتار شهروندان ارتباط 
داشته، از سویی به توان پیمانکاران و شهرداری بستگی داشته و از سوی 
دیگر به شیوه های جمع آوری زباله مرتبط است و همه دراین بخش به نوعی 
دخیل هستند.معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: 
هرچه میزان پسماند کاهش یافته، آب زباله جدا شده و مواد قابل بازیافت 
جداسازی شود مدیریت پسماند با سهولت بیشتری صورت می گیرد. وی با 
اشاره به فعالیت پیمانکاران بازیافت در کنار پیمانکاران خدمات شهری گفت: 
این پیمانکاران با ماشین آلات به درب منازل مراجعه کرده و پسماند خشك 

شهروندان را تحویل گرفته و به عنوان تشکر هدیه ای به ایشان اهدا می کنند.

پولدار شدن زنان یکی از عوامل طلاق!
گفته می شود: امام جمعه اصفهان پولدار شدن زنان را یکی دیگر از عوامل طلاق و عدم تمایل به 
ازدواج دانست و ابراز کرد: مهریه های زیاد یکی از علت های طلاق در جامعه است، روحیه زن و مرد بسیار 
متفاوت است، مهریه های بالا موجب گرایش زنان به طلاق خواهد شد، برخی به علت این که به عاقبت 
کار خود فکر نمی کنند درخواست طلاق می دهند و با گرفتن مهریه به صورت جدا زندگی می کنند و 
حاصل این کار فساد خواهد بود. آیت الله طباطبایی نژاد با بیان این که حیا و خجالت کشیدن نعمت است 
ابراز کرد: اگر حیا و خجالت از بین برود مشکلات بسیاری به وجود خواهد آمد و موجب فساد خواهد شد، 
باید فعالیت زنان در مغازه ها و ادارات و شرکت ها ممنوع باشد، به جای آن اسباب و لوزام حضور زنان در 
کارهای تخصصی بانوان فراهم شود. وی  با اشاره به کمبود پزشک و پرستار زن گفت: به وزیر علوم هم در 
جلسه ای تذکر دادم که کشور ما انگار در برخی مسائل دارای سرپرست و متولی نیست، نباید اینجور باشد 
که دختران رشته های مهندسی معدن بروند اما کمبود پزشک و پرستار زن داشته باشیم، معدن جای 
مناسبی برای کار بانوان نیست و حضور دختران در این رشته ها برخلاف اسلام است. نماینده ولی فقیه در 
استان اصفهان خاطرنشان کرد: معنی این که از دختران ما عکس منتشر می شود که راننده تریلی و کامیون 
هستند این است که هنوز ته دل ما آمریکایی است و هنوز مسلمان واقعی نشده ایم، شاه هم می گفت 

رسیدن به دروازه تمدن از طریق نامستوری و برهنگی زنان و دختران میسر می شود.

ریشه حادثه شیراز و قم یکی است
گفته می شود: علی مطهری که هفته گذشته در آخرین جلسه دادگاه رسیدگی به عوامل حادثه 
شیراز، حضور یافته بود، در حاشیه جلسه علنی مجلس درباره ابعاد این پرونده و آنچه در دادگاه مورد 
رسیدگی قرار گرفت، گفت: »اینکه عوامل حادثه شیراز، آمرانی هم داشته اند قطعی است. اینها در 
اعترافاتشان اسم افراد را آورده اند و حرف ما هم همین است که باید به اتهامات دستور دهندگان رسیدگی 
شود«. نماینده مردم تهران در مجلس، همچنین با تأیید اینکه »ریشه این حادثه و حوادثی نظیر حمله 
به رئیس مجلس در راهپیمایی 22 بهمن قم، مشابه هم هستند«، تصریح کرد: »البته به ریشه ها و عوامل 
آن ماجرا هم آن طور که باید رسیدگی نشد. ولی اینکه ماجرای شیراز تا همین جا هم پیگیری شده یک 

گام مثبت است«.

سیستم رمزگذاری پیچیده داعش در حملات پاریس
گفته می شود: رئیس کمیته اطلاعاتی مجلس سنای آمریکا اعلام کرد تروریست هایی که حملات 
پاریس را اجرا کردند، از طریق رمزگذاری پیچیده ای با یکدیگر در ارتباط بودند. به گفته این منبع، 
تروریست ها در رمزگذاری ها از روش پایان به پایان استفاده کرده بودند. با استفاده از این روش رمز 
گذاری می توان داده های دیجیتالی را در امنیت کامل از طریق هر گونه کانال ارتباطی از جمله شبکه 
های ارتباطی باز مانند سیستم های ارتباطی کلاسیک و وب منتقل کرد. این پیام ها پیش از ارسال در 
شبکه، به صورت محلی رمزگذاری می شود. به این ترتیب، سرور، پیام رمزگذاری شده را به همان صورت 
منتقل کرده و فرد دریافت کننده باید آن را رمزگشایی کند. به گزارش خبرگزاری اسپوتنیک، ریچارد بور، 
رئیس کمیته اطلاعاتی مجلس سنای آمریکا همچنین گفت مأموران پلیس فدرال آمریکا )اف.بی.آی( که 
دفتری از آن نیز در پاریس فعالیت دارد، در تحقیقات درخصوص حملات مرگبار پاریس شرکت ندارد، 
زیرا فرانسه هنوز با آنها تماسی نگرفته است. براساس آخرین آمار در حملات تروریستی شامگاه جمعه 13 
نوامبر در پاریس که تقریبا به طور همزمان صورت گرفت، 129 تن کشته و بیش از 350 تن دیگر زخمی 

شدند. حال حدود یکصد تن از افراد زخمی که در بیمارستان بستری هستند، وخیم گزارش شده است.

بابک زنجانی می خواهد فضای دادگاه را سیاسی کند
گفته می شود: رییس کمیته پیگیری پرونده زنجانی در مجلس اظهار کرد: بابک زنجانی ادعای 
خدمت دارد و طلبکارانه می گوید این کشور مدیون من است! سید حسین دهدشتی درباره ارزیابی خود 
از روند دادگاه متهم نفتی خاطرنشان کرد: بابک زنجانی پس از سه جلسه قرائت کیفرخواستش در دادگاه، 
از جلسه چهارم به بعد دفاعیات خود را شروع کرد و اظهارات خود را با اعتماد به نفس کاذب و به نوعی 
طلبکارانه بیان کرد. این عضو کمیسیون انرژی مجلس خاطرنشان کرد: زنجانی بیشتر بحث های سیاسی 
را مطرح می کند و سعی می کند افراد مختلفی را دخیل این ماجرا کند که البته این مسئله غیر قابل 
انکار است و رد پای افراد دیگری در این پرونده دیده می شود و کسانی به وی کمک کرده اند که لازم 
است نقش آن ها بررسی شود. عضو کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی در مجلس افزود: وقتی حاشیه 
ها زیاد و مسئله جنبه سیاسی به خود می گیرد، نشان می دهد که عده ای نمی خواهند این مسئله حل 
شود و سعی دارند مسئله را پیچیده کنند و آنقدر نام افراد مختلف در دادگاه مطرح شود که رسیدگی به 
پرونده طولانی تر شود. نماینده مردم آبادان در خانه ملت ادامه داد: زمانی که شما مسئله ای را سیاسی 
کنید  یک جبهه را کنار خودتان می گذارید و  جبهه دیگری را در مقابل قرار می دهید ، بنابراین طبیعتا 

نمی خواهید مشکل حل شود.

تیم تروریستی داعش در کرمانشاه منهدم شد
گفته می شود: مسئول روابط عمومی سپاه حضرت نبی اکرم)ص( استان کرمانشاه از بازداشت اعضای 
چند تیم از گروه تروریستی داعش توسط سپاه و وزارت اطلاعات خبر داد. به گزارش میزان، سرهنگ 
محمد کلانتری از بازداشت اعضای چند تیم از گروه تروریستی داعش توسط سپاه و وزارت اطلاعات خبر 
داد. وی اظهار داشت: دستگیر شده ها از نظر نظامی کاملا آماده بوده و اسلحه، حمایل نظامی به همراه 
داشتند. مسئول روابط عمومی سپاه حضرت نبی اکرم)ص( استان کرمانشاه افزود: با همت نیروهای امنیتی 
و انتظامی امنیت کامل در کرمانشاه بر قرار است و هیچ نگرانی از جهت حفظ امنیت در این استان وجود 

ندارد.

ورود صداوسیما به کانال های تلگرام!
گفته می شود: این روزها بسیاری از سازمان های رسمی و نهادهای دولتی، برای معرفی بیشتر 
فعالیت هایشان، به استفاده از برنامه ارتباطی تلگرام روی آورده اند و از این طریق سعی در افزایش 
تعاملاتشان با مخاطبان دارند. سازمان صداوسیما هم از این قاعده مستثنی نیست و با راه اندازی کانال های 
»اخبار صداوسیما«، »شبکه خبر« و ... در جهت گسترش ارتباطات خود با اهالی رسانه و مخاطبان تلاش 
می کند. روز گذشته شبکه های تلویزیونی در قالب زیرنویس از راه اندازی کانال معاونت سیما در تلگرام خبر 
دادند؛ کانالی که با عضویت در آن می توان در جریان جدیدترین خبرها در حوزه تولید و پخش برنامه های 
تلویزیونی قرار گرفت. اما اعلام راه اندازی کانال رسمی معاونت سیما توسط تلویزیون آن هم در شرایطی که 
عده ای مدتی است تلاش می کنند تا این شبکه اجتماعی هرچه زودتر فیلتر شود و جلسه کمیته تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه برای بررسی فیلترینگ تلگرام هم امروز برگزار می شود، نکته ای قابل توجه است.

شناسایی یک پیکر دیگر از جانباختگان منا
گفته می شود: رئیس سازمان حج و زیارت گفت: سازمان حج و زیارت به خانواده این جانباخته اطلاع 
رسانی کرده است. سعید اوحدی در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی میزان از شناسایی یک نفر از مفقودان 
فاجعه منا خبر داد و گفت: سازمان حج و زیارت به خانواده  این جانباخته اطلاع رسانی شده است. رئیس 
سازمان حج و زیارت در خاتمه تصریح کرد: با شناسایی این زائر، آمار مفقودان به 18نفر کاهش یافت که با 
توجه به در دست داشتن دی ان ای خانواده های آنها امیدواریم ظرف کمتر از یک هفته وضعیت  مابقی 

جانباختگان  مشخص شود.

ثبت رسمی »فیس بوک« در ایران
گفته می شود: همین چند هفته پیش بود که خبر ثبت رسمی »مک دونالد« در ایران، بازتاب ها و 
واکنش های فراوانی را به دنبال داشت.به گزارش »صبحانه آنلاین«، اگرچه این اتفاق، رسما در سال 93 
افتاده بود اما انتشار اسناد آن در پاییز امسال، نشان داد کمپانی های بزرگ امریکایی علاقه مند به حضور 
در فضای کشورمان هستند و بررسی ها نشان می دهد که این موضوع صرفا به کمپانی های مواد غذایی نیز 
خلاصه نشده است.طبق اعلام روزنامه رسمی در تاریخ 20 آبان ماه امسال، تقاضای ثبت علامت تجاری 
توسط کمپانی »فیس بوک« در ایران مورد تایید قرار گرفته و این شرکت می تواند بر اساس نامه 22 مهرماه 
اداره ثبت، از این علامت در کشورمان استفاده کند.طبق بخش دیگری از این آگهی، شرکت فیس بوک 
آی ان سی مستقر در ایالت کالیفرنیای آمریکا، به موجب اظهارنامه مورخ 28 خردادماه امسال خود، علامت 
تجاری خود را که همان کلمه انگلیسی F با پس زمینه آبی است، به کمک نماینده قانونی خود در ایران به 
ثبت رسانده است.بر اساس آگهی مذکور، این علامت تجاری در حوزه وسایلی چون تلفن همراه، تجهیزات 
رایانه ای و داده ها، نرم افزار، مدیریت تجاری، شبکه های رایانه ای، خدمات مخابرات از راه دور، برنامه نویسی 

کامپیوتری و مانند آن ثبت شده است.

چراغ رونق خودروسازی باز هم خاموش می شود؟
گفته می شود: سعید لیلاز با اشاره به سیاست جدید دولت در اختصاص شرایط ویژه برای خرید 
خودرو های داخلی در کشور یاد آور شد: طبیعتا کاری که دولت در هفته گذشته شروع کرده و شرایط 
ویژه ای را برای فروش خودرو داخلی لحاظ کرده است تا زمانی که پول و یارانه تزریق کند موفق خواهد 
بود؛ اما من نگران این موضوع هستم که با ته کشیدن منابع دولت مجددا چراغ رونق در خودرو سازی ایران 
خاموش شود. وی در گفت و گو با جماران با اشاره به اتفاقات این روزهای بازار خودرو و کمپین های مقابله 
با خرید خودرو داخلی در کشور اظهار کرد: کمپین خودرو نه تنها بد نبود، بلکه به خودروسازان کمک هم 
کرد. وی با اشاره به قدرت خرید مردم در 6 سال اخیر، بیان کرد: قدرت خرید توده مردم در 6 سال گذشته 
کاملا از بین رفته است. وقتی مصرف لبنیات در کشور در 10 سال گذشته نصف شده است و به طور کلی 
مصرف سرانه مواد غذایی 26 درصد کاهش پیدا کرده است، طبیعی است که بازار صنعت خودرو نیز به 
طریق اولی کاهش بیشتری در بخش تولید و تقاضا پیدا کند؛ لذا این کمپین ها معلول آن اتفاقات هستند 

و نه خالق و عامل کاهش خرید خودرو درکشور.

صدور حکم بازداشت »بنیامین نتانیاهو« در اسپانیا
گفته می شود: روزنامه بوبلیکوی اسپانیا اعلام کرد:دادگاهی در اسپانیا اعلام کرده بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی، و هفت نفر دیگر از مقامات کنونی و قبلی اسرائیل به محض ورود به 
خاک اسپانیا باید دستگیر شوند. »خوزه دی لاماتا« قاضی اسپانیایی در دادگاه ملی این کشور خواست 
تا نتانیاهو هنگام ورود به این کشور به علت بازجویی و بازبودن پرونده حمله نیروهای اشغالگر به کشتی 
مرمره در سال 2010 میلادی بازداشت شود. علاوه بر نتانیاهو، اسامی »ایهود باراک« ، »اویگدور 
لیبرمن« ، »موشه یعلون« ، »ایلی یشای« و »بنی بیگن« و دریادار »ایلییزر مارون« از مسئولان 
صهیونیستی در این حکم بازداشت وجود دارد. سخنگوی امور خارجه رژیم صهیونیستی در مصاحبه با 
روزنامه »اورشلیم پست« گفت: ما در این حکم انزجارطلبی را می بینیم و برای باطل کردن این حکم 
تلاش می کنیم و امیدواریم که بتوانیم این مسئله را در اسرع وقت حل کنیم.  پیش از این، منابع آگاه 
اعلام کرد: حکم این قاضی پس از شکایت خانواده های قربانیان اسپانیایی اعلام شده است که در حمله 
رژیم صهیونیستی به کشتی مرمره کشته شدند. گفتنی است، نیروهای دریایی رژیم صهیونیستی در 
نیمه سال 2010 میلادی با گلوله و گاز به کشتی مرمره بزرگترین کشتی ناوگان آزادی که با بیش از 
500 فعال حقوق بشر به سمت نوار غزه در حرکت بود، حمله کرد که در این حمله شماری از فعالان 

حقوق بشر کشته و زخمی شدند.

هجمه هایی دور از شئونات انسانی به ما می شود
گفته می شود: معصومه ابتکار رئیس سازمان محیط زیست در مورد هجمه های وارده به سازمان 
حفاظت از محیط زیست گفت: در بحث انتقاد از آن جا که فضای دولت یازدهم فضای بازی است ما هیچ 
مشکلی نداریم و از این مقوله استقبال می کنیم. وی افزود اما در بحث تهمت و تهدید صبوری می کنیم و 
با سعه صدر توضیح می دهیم. متأسفانه حاشیه های غیر اخلاقی و دور از همه شئونات انسانی هم وجود 
دارد که ما به عنوان دولت سعی می کنیم فضا یک فضای اخلاقی و منطقی بشود. ابتکار خاطر نشان کرد: 
تلاش کرده ایم که از این پس اطلاع رسانی خود را افزایش دهیم تا حاشیه سازی ها پس زده شود و 

کارمان را تحت تأثیر این حاشیه ها و تهمت ها قرار نمی دهیم.

نامحرمانه

32906160

در  طلبان  اصلاح  گفت:  کارگزاران  حزب  عضو  یک 
قم از آقای لاریجانی حمایت می کنند و برای سه کرسی 

نمایندگی مجلس، دو کاندیدا معرفی می کنند. 
حسین مرعشی از احتمال کاندیداتوری صادق خرازی 
از حوزه انتخابیه قم در انتخابات مجلس و همچنین احتمال 
حضور سید حسن خمینی در انتخابات مجلس خبرگان خبر 
داد و اظهار داشت: در حال حاضر هیچ بحثی در خصوص 

ائتلاف میان اصلاح طلبان و اصولگرایان وجود ندارد. 
وی ادامه داد: اصلاح طلبان بر اساس رهنمودهایی که 
آقای خاتمی رهبر اصلاحات داشتند، سازوکاری مشخص 
به عنوان شورای عالی سیاستگذاری انتخابات اصلاح طلبان 
تشکیل دادند که در این شورا همه احزاب عضو شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات به همراه احزابی جدید همچون 
ندا و اتحاد ملت حضور دارند و به نحوی ائتلاف بین اصلاحات 
شکل گرفته و در حال حاضر فقط درباره مصادیق کاندیداها 
و سیاست های اصلی بحث می شود که این موضوعات نیز به 

موقع اعلام خواهد شد. 
این عضو حزب کارگزاران با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان 

مشکل وحدت داخلی نخواهند داشت، تصریح کرد: ممکن 
است اصلاح طلبان در قم از آقای لاریجانی حمایت کنند 
و در عین حال ممکن است در مقابل ایشان کاندیدا نداشته 
باشیم یعنی از سه کرسی نمایندگی قم ، دو کاندیدا معرفی 
کنیم و کاندیدای سوم نداشته باشیم اما این موضوع به این 
معنا نیست که در قم لیستی ارائه نمی دهیم و در حال حاضر 
احتمال دارد آقای خرازی در قم کاندیدا شود که اگر این 
اتفاق بیفتد جبهه اصلاحات از ایشان در قم حمایت می کند. 
مرعشی در خصوص برنامه اصلاح طلبان برای انتخابات 
مجلس خبرگان نیز خاطرنشان کرد: به دلیل اینکه بحث 
مجلس خبرگان در صلاحیت علماء است قرار است احزاب 
مجمع  و  مدرسین  مجمع  بندی  جمع  از  طلب  اصلاح 
روحانیون حمایت کنند.  وی همچنین اظهارکرد: فکر می 
کنم سید حسن خمینی نیز در انتخابات خبرگان وارد شوند. 
این عضو حزب کارگزاران در پایان تاکید کرد: بستن 
هاشمی  الله  آیت  توسط  طلبان  اصلاح  خبرگان  لیست 
رفسنجانی نیز شایعه است و موضوعی است که باید بین علما 

تصمیم گیری شود. 

مرعشی: از آقای لاریجانی حمایت می کنیم 

اصلاح طلبان در قم دو کاندیدا معرفی می کنند

 درخواست تحقیق و تفحص از طرح تحول سلامت به 
امضای علیرضا محجوب، نادر قاضی پور، مسعود پزشکیان، 
احمد توکلی، عبدالرضا مصری و الیاس نادران و چند نماینده 

دیگر مجلس رسید.
احمد توکلی با اشاره به امضای طرح تحقیق  و تفحص از 
طرح تحول سلامت اظهار داشت: از   همان نخستین روزهای 
آغاز به کار طرح تحول سلامت توسط وزارت بهداشت، 
نامه ای با امضای چندتن از نمایندگان مجلس از جمله بنده 
نسبت به نحوه اجرای این طرح هشدار دادیم که در آن مقطع 

کسی به این هشدار توجه نکرد.
به گزارش ایلنا، وی افزود: در ادامه مسیر اجرای طرح 
تحول سلامت، در دو نوبت بار دیگر نسبت به برخی ابهامات 
طرح  این  برای  بودجه  هزینه کرد  و  تخصیص  شیوه  در 
هشدارهایی مطرح کردیم که همچون مورد نخست، مورد 
بی توجهی قرار گرفت و این بی توجهی های وزارت بهداشت از 
یک سو و ابهاماتی که در این طرح موجود است از سوی دیگر،   
ما را به این جمع بندی رساند که تحقیق وتفحص از این طرح 

را در دستور کار قرار دهیم.
نماینده مردم تهران در مجلس در تشریح انگیزه های 
اصلی این اقدام نمایندگان خاطرنشان کرد: وزارت بهداشت 
نباید برای اصلاح ساختار به دنبال افزایش تعرفه  و درآمد 
پزشکان و متخصصان پزشکی باشد، بلکه باید با اصلاح و 
تعدیل تعرفه ها و افزایش و ارتقای سطح خدمات رسانی به 

مردم باشد.
وی در پاسخ به سوالی درباره امکان به نتیجه رسیدن 
این طرح در مجلس نهم، یادآور شد: طرح تحقیق وتفحص از 

طرح تحول سلامت با موفقیت انجام می شود.
روزهای  در  آن جا  از  کرد:  تصریح  پایان  در  توکلی 
آینده بررسی برنامه بودجه سال 95 از سوی دولت تقدیم 
تحقیق وتفحص  این  طرح  امیدواریم  می شود،  مجلس 
موجب شود که دولت در تهیه بودجه توجه بیشتری به 
استدلال های ما داشته باشد و توقع افزایش بودجه برای 
اجرای این طرح نداشته باشد و به جای آن به دنبال اصلاح 

ساختار ها باشد.
در درخواست طرح تحقیق و تفحص از طرح تحول 
سلامت آمده: خواهشمند است در اجرای ماده 214 آیین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی، درخواست تحقیق وتفحص 
ذیل را جهت رسیدگی به کمیته تخصصی ذی ربط ارجاع 

فرمایید.
عنوان تحقیق و تفحص:

طرح تحقیق و تفحص از نحوه اختصاص و توزیع منابع 
در طرح تحول سلامت

1- بررسی نحوه توزیع اعتبارات طرح تحول سلامت بین 
روستا ها و شهر ها و منابع برخوردار و محروم

2- تطبیق پرداختی به پزشکان و دست اندرکاران بخش 
سلامت با قانون مدیریت خدمات کشوری

3- بررسی نحوه پرداخت حق الزحمه پزشکان و پرستاران 

بخش دولتی و عمومی قبل از اجرا و پس از اجرای طرح 
تحول سلامت

4- گزارش اثربخشی مکانیسم های کنترل مالی و اداری 
اعمال شده جهت اطمینان از تک شغله و تمام وقت بودن 

پزشکان پس از اجرای طرح تحول سلامت
5- گزارش نحوه و میزان برخورد با پزشکان متخلف و 

نتایج حاصله
6- بررسی میزان اعتبارات صرف شده جهت واردات دارو 
و تجهیزات پزشکی پس از اجرای طرح تحول سلامت و 
تطبیق آن با ابلاغ سیاست های اقتصاد مقاومتی )مقایسه 

فعالیت وارد کنندگان از سال 90 تاکنون(
7- گزارش هزینه کرد از عمل یک درصد ارزش افزوده و 
هدفمندی یارانه ها به تفکیک حوزه، آموزش و پیشگیری و 

بهداشت و حوزه درمان.

 توکلی: وزارت بهداشت باید به دنبال اصلاح و تعدیل تعرفه ها باشد 

مجلس بدنبال تفحص از طرح تحول سلامت

با  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر   
بیان اینکه من مسئول دادن یارانه نیستم، 
مسئول حذف یارانه ام، گفت: یارانه ها به موقع 
پرداخت می شود و جای نگرانی نیست و ما 
هم حذف بخشی از یارانه بگیر ها را آرام و به 

موقع انجام می دهیم.
یازدهمین  حاشیه  در  ربیعی  علی 
کنفرانس توسعه منابع انسانی در جمع 
خبرنگاران افزود: هر ماه از یارانه بگیر ها 

کاسته می شود.
وی با بیان اینکه هر ماه سبدی آورده 
می شود که از داخل آن با حضور کار شناسان 
عده ای که مستحق حذف هستند استخراج 
می شوند، تصریح کرد: سندی که این ماه 
آورده شده نزدیک به 400 هزار نفر است که 
باید افرادی که مستحق گرفتن یارانه نیستند 

از میان آن ها حذف شوند.

سبد کالا برای اقشار ضعیف جامعه
 در نظر گرفته می شود

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره 
به ارائه سبد کالا برای اقشار ضعیف گفت: 

ارائه این سبد برای افرادی است که نظام 
پرداخت مشخص دارند اما معاون اول رئیس 
جمهور تاکید داشت که برای اقشار ضعیف 
جامعه نیز این سبد در نظر گرفته شود. 

هم اکنون این سبد به کارمندان رسمی 
تعلق می گیرد و در گام بعدی به مستمری 

بگیرهای کارگری ارائه خواهد شد.
وی با بیان اینکه مطابق برنامه برای 
افراد غیر حقوق بگیر نیز این سبد پیش 
بینی شده است، گفت: برنامه ما این است 
که اقشار ضعیف جامعه نیز از این طرح 
استفاده کنند.  در بحث سبد کالا به منابع 
بانکی محدود نخواهیم بود و با با کارفرمایان 
نیز رایزنی خواهیم کرد تا خرید نسیه ای که 
خودمان تضمین پرداخت آن را خواهیم کرد 

انجام شود.
ربیعی افزود: کارت اعتباری نیز برای 
خرید کالا پیش بینی شده و در ازای خرید 
از حقوق کارکنان کسر می شود. در اعطای 
وام خودرو هیچ رانتی نبوده و هر که زود تر 

ثبت نام کرد توانست از آن بهره مند شود.

 ربیعی در جمع خبرنگاران:

مسئول حذف یارانه ام نه پرداخت آن 


